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V delavskem d o m u Franc 
j t ramberger v Ptuju se b o d o da-
nes d o p o l d a n (22. ma ja ) sestali 
delegati 10. kongresa ZS Jugo-
slavije. Kot so povedal i na ob-
činskem svetu ZSS Ptuj , b o d o 
prišli delegati iz vseh občin po-
dravske regije. N a posvetu se bo-
do dogovoril i za t eme in razpra-
ve, in sicer n a m e r a v a j o na kon-
gresu govoriti o d ružben ih dejav-
nostih, b ra t skem sode lovan ju , 
opiranju na lastne moči, spre-
membah v sis temu in dohodkov-
nih odnos ih . Delegat i se b o d o 
pred kongresom sestali še enkrat , 
in to v Šmar ju pri Jelšah, ki je le-
tošnji nosi lec bra tsk ih srečanj . 

Na 10. kongresu , ki bo 28., 29. 
in 30. m a j a b o d o sodeloval i : 
Bogdan Trunt ič , Metka Roksan-
dič, Mar i j a Gosa r , Biserka Drob-
njak-Hiitl, Du šan Bučan, Jelisa-
va Mulec , Stane Oba la , dr. 
Zdravko Kokoš , Vlado Jurančič , 
Vinko Špec, Vekoslav Kosi , 
Francka Kos, F r a n c Štelcer, La-
do Brolih, Ida Avšič, Slavko Ur-
šič, Božidar Varnica in Ervin 
Hojker. M G 

Srečno Ptuj — zdravo domovina! 

Fant z rdečim nageljnom na srajci, ki ga prijatelji 
nosijo na ramenih do vlaka na ptujski železniški po-
staji, je sedaj že vojak v eni od vojašnic naše arma-
de. Tako veselo in obenem žalostno pa je bilo minuli 

ponedeljek, 19. maja, ko je Odšla k vojakom nova 
generacija mladih fantov z območja ptujske občine. 

Foto: M. Ozmec 

Novo vodstvo Jugoslavije 
Predsedniku predsedstva Socialistične federativne republike Jugo-

slavije Radovanu Vlajkoviču je 15. maja potekel enoletni mandat. Po že 
določenem vrstnem redu je dolžnost predsednika predsedstva 16. maja 
prevzel Sinan Hasuni iz Kosova, dolžnost podpredsednika pa Lazar 
Mojsov iz Makedonije. Po Titovi smrti je Sinan Hasani osmi predsednik 
predsedstva SFRJ. Predsedstvo kot kolektivno vodstvo države je bilo uza-
konjeno z ustavnimi amandmaji že leta 1971. Od 1980 dalje predsedstvo 
dobi vsako leto novega predsednika in podpredsednika z enoletnim man-
datom. 

Sinan Hasan i se je rodil leta 
1922 v Požaran ju , S A P Kosovo. 
Po na rodnos t i je Albanec . N O B 
se je pridružil leta 1941, član 
KPJ oz i roma Z K J pa je od leta 
1942. Pred vo jno je končal Isabe-
govo r e fo rmi rano medreso v 
Skop ju , po osvobodi tvi pa viso-
ko par t i j sko šolo D j u r o Djakovič 
v Beogradu. Opravl ja l je odgo-
vorne funkc i j e na Kosovu , v Sr-
biji in na zvezni ravni. 

Od 11. kongresa Z K J je član 
C K ZKJ . N a 13. konferenc i Z K 
Kosova leta 1982 je bil izvoljen 
za p redsedn ika pokra j inskega 
komi te j a Z K Kosova . Član pred-
sedstva SFRJ je postal m a j a 
1984. 

Je dopisni član Kosovske aka-
demi je znanost i in umetnos t i . 

Sinan Hasani je tudi pisatelj . 
Objavi l je osem romanov , več 
novel , zbirko po top i sov in politi-
čno-socia lnih in drugih del, zla-
sti s področ ja kul ture . 

Lazar Mojsov se j e rodil leta 
• 1920 v Nego t inu , p o na rodnos t i 
j e Makedonec . Dip lomira l je na 
beogra jsk i pravni fakultet i . Član 
KPJ ozi roma Z K J je od leta 
1940, N O B pa se je pridružil 
1941. 

Med drugim je bil od leta 1953 
d o 1958 di rektor Nove Makedo-
nije , od 1958 do 1961 pa velepo-
slanik v Sovjetski zvezi in Mon-
goliji . Leta 1962 je postal direk-
tor Borbe. Od leta 1967 do 1969 
j e bil jugos lovanski veleposlanik 
v Avstriji in stalni preds tavnik 
SFRJ pri jedrski agencij i na Du-
na ju . Od leta 1969 je bil stalni 
preds tavnik SFRJ v O Z N . 

Leta 1977 je bil p redsednik 32. 
z a sedan j a G S O Z N , 1978 pa 
predsednik posebnega zasedan ja 
G S O Z N o razorožitvi. 

Leta 1979 je postal član pred-
sedstva C K ZKJ . Od ok tobra 
1980 do oktobra 1981 je bil pred-
sednik predseds tva C K ZKJ. 
M a j a 1982 je bil imenovan za 
zveznega sekre tar ja za zunan je 
zadeve, 15. m a j a 1984 pa je po-
stal član predseds tva SFRJ . 

Objavi l je več knjig in š tudi j s 
pod roč j a m e d n a r o d n i h odnosov 
in zgodovine makedonskega na-
roda . 

Branko Mikul ič s e j e rodil leta 
1928. Je d ip lomirani ekonomis t . 
Opravl ja l je več p o m e m b n i h 

funkc i j v Bosni in Hercegovini in 
federaci j i . M e d drugim je bil se-
kretar par t i jskih komite jev v več 
okra j ih in p redsednik skupščine 
Sara jeva . Za sekre tar ja C K Z K 
Bosne in Hercegovine so ga izvo-
lili 1965, pozne je pa tudi za se-
kre ta r ja izvršnega komite ja C K 
Z K BiH. Leta 1967 so ga izvolili 
za p redsedn ika izvršnega sveta 
skupščine BiH, od leta 1969 do 
1978 pa je bil p redsedn ik C K Z K 
BiH in član predsedstva C K 
Z K J . Med 11. in 12. kongresom 
Z K J je Mikul ič član predsedstva 
C K ZKJ . B i l j e tudi p redsedujoč i 
p redseds tva C K Z K J z enole-
tn im m a n d a t o m . Za p redsedn ika 
predseds tva BiH so ga izvolili 
1982. Bil je tudi p redsednik orga-
nizaci jskega komi te ja 14. zim-
skih ol impi jskih iger »Sara jevo 
84«. Je član C K ZKJ . Za č lana 
p redseds tva SFRJ so ga izvolili 
p red dvema le toma in ga z d a j 
kot č lana predseds tva SFRJ kan-
didiral i za p redsedn ika ZIS. 

Novi izvršni svet sestavlja 31 
članov, od tega enajs t doktor jev 
znanost i . Delegati obeh zborov 
zvezne skupšč ine so na skupni 
seji 18. m a j a izvolili novega 
p redsedn ika ZIS, podpredsedn i -
ka ZIS, zvezne sekretar je , pred-
sednike zveznih komitejev in 
ostale člane ZIS. 

Sinan Hasani 

Lazar Mojsov 
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JUNIJA 
NOVO 

VODSTVO 
MLADIH 

Osredn ja tema nedel j ske seje 
predsedstva mlad ih p tu j ske obči-
ne je bila pr iprava predloga kan-
d ida tne liste za novo vodstvo. 

Kot je znano , je pos topek ponov-
nega evident i ranja t rajal do za-
četka maja . Mladi iz osnovnih 
organizaci j so predlagal i kandi-
da te za p redsednika , p o d p r e d -
sednika , sekre tar ja in člane pred-
sedstva občinske konference . 

Predsedstvo — del, ki je bil izvo-
ljen na prejšnj i vo l i lnoprogram-
ski konferenci , je na osnovi teh 
predlogov sestavilo listo kandi-
da tov : 

— za p redsedn ika OK Oliver-
j a Težaka in Jan i ja Premožiča, 

— za p o d p r e d s e d n i k a O K Li-
l j ano Ditrih in Sama G o r j u p a , 

— za sekre tar ja O K Jožico 
Repič in Rudi ja Bogdana . 

V razpravi so člani predsed-
stva tudi ugotovili , da m o r a j o 
spremenit i nekatera pravila v or-
ganiz i ranju občinske konference , 
ker so neživl jenjska in ovi ra jo 
učinkovitejše delo. Tako pred-
sedstvo mladih , kako pa men i jo 
ostali mladi in koga hoče jo za 
svoje vodstvo pa bo seveda po-
kazala vo l i lnoprogramska konfe-
renca v jun i ju . 

D. L. 

Brez omejitve vpisa 
D o konca m a j a mora jo s rednješolske izobraževalne us tanove v 

Sloveniji sporoči t i ali b o d o omeji le vpis v posamezne usmeri tve oziro-
ma vzgojno izobraževalne p rograme. V ptujski srednješolski center se 
je dos le j v prvi letnik pri javilo 698 učencev. Razpisna komisi ja je ob 
pregledu pr i jav ugotovila, da s e j e v naravos lovno matemat i čno usme-
ritev pri javi lo več učencev kot je bilo razpisnih mest, več pri jav je bi lo 
tudi za skra jšani p rogram kmeti js tva. Za to je predlagala razširitev 
vpisnih zmoglj ivost i , kar so ustrezni organi na republiški ravni tudi 
odobri l i . T a k o b o d o v šolskem letu 1986—1987 v p tu j skem centru tri-
je oddelki na ravos lovno matemat ične usmeri tve, v sk ra j šanem progra-
mu kmeti js tva pa bos ta dva odde lka . 

Novos t je tudi dislocirani odde lek mar iborske e lektrotehniške 
šole. V Ptuju se b o d o učenci izobraževali v p rogramu 4. zah tevnos tne 
s topn je za pokl ic elektr ikar energetik. 

Vpis v prvi letnik srednj ih šol seveda še ni zakl jučen, sa j je mo-
žno oddat i pr i jave do konca avgusta. V s rednješolskem centru priča-
kuje jo , da se b o d o nekateri učenci d o tega roka še odločili za vpis v 
Ptuju oz i roma, da b o d o nekateri spremenil i s e dan jo odločitev. Pred-
vsem si želijo, da bi se več učencev odloči lo za s rednje p rog rame izo-
braževan ja , posebe j še v kmeti jstvu, ker je p tu jska občina pre težno 
kmeti jska in p o t r e b u j e čim več izobraženih kmetov. N. D. 

U V O D N I K 

Čas mladih ? 
»To je naš čas, mi nimamo drugega časa«. Tako je menila slo-

venska mladina na svojem dvanajstem najvišjem shodu pred do-
brim mesecem v Krškem. Tega nihče ne zanika, čeprav ni povsem 
jasno ali gre za izražanje ponosa ali obžalovanja. Mladi se namreč 
resno zavedajo svoje negotove prihodnosti, zato odločno zahtevajo 
(saj imajo tudi pravico) vplivati na odnose, ki krojijo njihov sedanji 
in prihodnji čas. 

Vprašajmo se, kam nas pelje iluzija nenehnega tehnološkega 
napredka, vse večje produkcije, kaj lahko pričakujejo prihajajoče 
generacije in — ali jim ostane kaj več od »upanja« na popolno ka-
tastrofo trgovsko-vojaške civilizacije? 

Kljub nekaterim razlikam, ki izhajajo iz specifičnosti družbeno 
politične ureditve SFRJ, so se pred leti tudi pri nas začela pojavljati 
tako imenovana alternativna gibanja, ki jih mnogi družbenopoliti-
čni delavci ocenjujejo zgolj kot »uvoz z zahoda.« Pri tem ne pomi-
slijo, da imajo pred seboj generacijo, ki nekoliko drugače gleda na 
ta svet, na ta (svoj) čas in ki misli v nekoliko drugačnih miselnih 
kategorijah. Odpor do različnih gibanj si mladi razlagajo kot odpor 
do vprašanj, na katere odločujoči politični dejavniki ne znajo ali 
nočejo odgovoriti. Diskvalificiranje teh gibanj je zato najboljša 
obramba pred dajanjem točnih in odgovornih odgovorov. Gre na-
vsezadnje za širok spekter družbenih vprašanj, ki so tesno povezana 
z usodo posameznika in družbe. 

Vprašanje je, ali ima ZSMS kot fronta mladih dovolj prostora, 
da se vanjo vselijo vsa ta različna razmišljanja, ne da bi izgubila 
svojo jasnost, ostrino lastnih argumentov, skratka, da se ne bi pre-
levila v forumsko organizacijo, kjer več ali manj dobri predlogi 
ostajajo zgolj na papirju. 

Vključevanje različnih alternativnih gibanj (mirovnih, ekolo-
ških, ženskih, antimilitarističnih, antifašističnih ...) pa seveda po-
meni tudi novo identiteto organizacije mladih — lahko bi rekli te-
mu času ustreznejšo — zato bodo slej ko prej morale tudi ostale 
družbenopolitične organizacije v svojih programih to resno upošte-
vati. 

Mladi imajo pravico in želijo odločati ali vsaj vplivati na odlo-
čanje v naši družbi. Toda — resnično odločanje gre mimo njih. Kot 
da je mladinska organizacija le glas s strani, glas neke (tudi slabe) 
vesti, ki pa ni odločilen kadar gre za temeljne odločitve družbe. 
Mirno lahko rečemo, da ostale družbenopolitične organizacije ne 
jemljejo ZSMS dovolj resno. Nekdo je na kongresu celo menil, da 
jo jemljejo kot nujno zlo. 

Del krivde je — rensnici na ljubo — tudi v sami mladinski or-
ganizaciji, kajti izrečeni so bili tudi očitki, da imajo mladinski 
funkcionarji (tako kot v ostalih družbenopolitičnih organizacijah) 
monopolni položaj in tako tudi vodijo politiko (svoje) mladinske or-
ganizacije. Na žalost je še vedno veliko takih, ki se bojijo, da bi žrt-
vovali svojo kariero za interese mladih, zato sklepajo razne kom-
promise, ki ne zadovoljujejo interesov mladih, ali pa so celo proti 
njim. 

Naj se še tako odločno trkamo po prsih in govorimo, da na 
mladih svet stoji — mladi trdijo nasprotno, da je mladinska orga-
nizacija postavljena v obrobje dogajanj v naši družbi in da že zdav-
naj nima več tistih osnovnih funkcij, zaradi katerih je bila ustano-
vljena. 

V krajevnih skupnostih gre največkrat za formalno obliko mla-
dinske organizacije, ki pač mora biti, zato ni čudno, da imajo mla-
di slabe finančne in prostorske pogoje in da so marsikje zaradi tega 
»skregani« z ostalo krajevno samoupravo. Podobno je v organizaci-

jah združenega dela, kjer »bog ne daj« da bi kdo od mladih rekel 
kakšno zares svoje mnenje o tej ali oni pomembni zadevi (ali odgo-
vornem delavcu). Potem prav gotovo ne bo med prvimi za dodelitev 
stanovanja ali primeren za kakšno od odgovornih funkcij, kajti 
»nergačev« nihče ne mara. 

In končno: kdo neki je (ali mora biti) za takšno obliko zaklju-
čne prireditve ob dnevu mladosti v Beogradu, ko pa beremo v mla-
dinskem časopisju, da bi lahko milijarde naložili bolj pametno? 
Kajti takšen koncept je že zdavnaj preživel, ali bolje rečeno — je 
nesmiseln, saj ne prikazuje realne slike mladih Jugoslovanov, še 
manj pa njihovih hotenj in težav (brezposelnost, bodočnost). Nekdo 
je celo zapisal, da je to tradicionalizem, s katerim je treba dokon-
čno obračunati. In navsezadnje — če gre za praznik mladine, po-
tem naj ga ta praznuje po svoje, kot želi — če je sploh pravi čas za 
praznovanje! Martin Ozmec 

V SOBOTO V PTUJU 

Pionirska olimpijada, 
judo, boks in še kaj! 

Sobota bo p r e p o l n a športnih dogodkov . O b 8. uri in 30 minut se 
bo na s tad ionu Drava začela t ret ja p ioni rska o l impi jada , na kateri bo-
d o moči v razl ičnih atletskih disc ipl inah merili mladi iz vseh šol p tu j -
ske občine, ob tem pa se predstavil i tudi s kul turnimi programi . To-
kra tno množ ično priredi tev bo izvedla o snovna šola Tone Žnidar ič . 
Kot na pre jšnj ih tudi na letošnji o l impi jad i p r i čaku j emo res množi-
čno udeležbo gledalcev. 

Popo ldan bos ta dve prireditvi, obe pa se bosta začeli ob isti uri 
- ob 17-tih. 

V novi te lovadnici s rednješolskega centra , ki nosi ime Center , bo 
ob 25-letnici j u d o k luba Drava m e d n a r o d n o t e k m o v a n j e v j u d u . N a j -
pre j b o d o pionir j i in mladinci k luba predstavi l i osnove te a t rakt ivne 
bor i lne veščine, za tem pa bo t robo j č lanskih ekip, na katerem b o d o 
nas topi le p o p o l n e ekipe Železničar ja iz Mar ibora , k luba PSV iz 
Mi inchna in d o m a č e Drave. 

V Dvorani Mlad ika pa bo v tem času t r ad ic iona lno t e k m o v a n j e 
boksar jev za Zla to rokavico Slovenije, na katerem b o d o zraven slo-
venskih nastopi l i še boksar j i iz Varaždina in Reke. 

Zraven teh pa b o d o v Ptuju še zak l jučna s rečan ja špor tn ih tek-
m o v a n j mlad ih , ki j ih v počasti tev dneva mladost i pr ipravl ja občinska 
konfe renca mlad ih . 

Prireditev b o tore j zelo veliko, možnos t i za ogled pa pravtako. 
O b tem vam žel imo obi lo špor tnega už i tka! 1. ko ta r 
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Ocenili 67 bikov 
Minuli teden je bilo v osemenjevalnih središčih v Murski Soboti 

in v Ptuju t radicionalno ocenjevanje bikov svetlolisaste pasme. Skup-
no je posebna republiška komisija ocenila 67 bikov, torej vse bike, ki 
jih uporabl ja jo za osemenjevanje krav svetlolisaste pasme v Sloveniji. 
Govedo te pasme predstavlja nad polovico slovenske živinoreje, živa-
li pa se odl ikuje jo po prireji mleka in mesa. 

Ocenjevanje je predpisano z zakonom o ukrepih za pospeševanje 
živinoreje, posebna komisija pa tako vsako leto prouči rezultate, ki 
jih dosegajo v prireji mleka in mesa potomci bikov. Za dokončno oce-
no bika mora le-ta doseči starost 6 do sedem let. Zbiranje podatkov je 
naporno delo, pri n jem pa sodelujejo rejci, mlečni kontrolorji , stro-
kovnjaki pri zavodih, kmetijskem inštitutu in biotehniški fakulteti. 
Slednji zbirajo, ureja jo in analizirajo te podatke ter na njihovi osnovi 
ugotovijo dejansko vrednost posameznih bikov. 

Kot je povedal Jože Ferčej, predsednik komisije, sicer pa profesor 
na biotehniški fakulteti v Ljubljani, smo lahko z rezultati ocenjevanja 
bikov zadovoljni , saj kažejo pos topno rast kakovosti živali, potomci 
bikov se odl ikujejo tako v prireji mleka kot v prireji mesa. Med naj-
boljšimi je bik Hor jun , saj dosegajo njegove hčere nadpovprečno mle-
čnost, prav tako dobre rezultate kažejo biki Planet in Biber. Mnogo je 
mladih obetajočih bikov, vendar je pot rebno na dokončno oceno še 
počakati . 

Profesor Ferčej pravi, da se v naši živinoreji že lahko pohvalimo z 
rezultati, ki so podobni tistim, ki jih dosegajo živinorejci v Avstriji in 
Švici. Žal pa je še premalo takih, ki imajo dovolj kakovostne krme in 
ki živali hrani jo dovol j izdatno. Prav na tem področju je na jpomemb-
nejša naloga stroke in živinorejcev. Stroka sicer dela nenehno v prid 
razvoju naše živinoreje, žal pa ji ne sledijo tudi družbeni ukrepi. Živi-
noreja je namreč gospodar jen je na dolgi rok, tako gospodar jenje pa 
zahteva uejene tržne razmere. 

J. Bračič 

Osebni dohodki rastejo 
kar naprej 

Enako kot drugje po Sloveniji so se lansko leto tudi v ptujski obči-
ni realni osebni dohodki povečali za okoli 10 odstotkov, čeprav se je 
zmanjšala produktivnost dela in nismo dosegli fizičnega obsega pro-
izvodnje niti tistega iz leta 1984. Če upoštevamo, da so v zadnjih pe-
tih letih realni osebni dohodki v SRS letno zaostajali za poprečno 3,7 
odstotka, je skok v lanskem letu še nekako razumljiv. Toda osebni do-
hodki nerealno bezl jajo navzgor tudi v letošnjem letu. To najzgovor-
neje kaže podatek, da je bilo v gospodarstvu ptujske občine v letoš-
njem prvem trimesečju razporejeno za osebne dohodke za 117,3 od-
stotka več denar ja kot v lanskem prvem trimesečju in da je poprečni 
osebni dohodek na delavca višji za 110,3 odstotka. 

Problemi, ki se pojavl ja jo na tem področju , so spodbudili predsed-
stvo občinskega komiteja ZKS Ptuj, da bo na seji v juniju spregovori-
lo o gibanju osebnih dohodkov v občini Ptuj. Imenovali so delovno 
skupino, ki bo zbrala in pripravila ustrezno gradivo za razpravo. 

Gre za pojave, da v nekaterih organizacijah združenega dela ne 
upoštevajo meril pri delitvi dohodka in osebnih dohodkov ter delijo 
tisto česar niso ustvarili, samo da bi za vsako ceno zagotovili socialni 
mir med zaposlenimi. Neskladja so tudi v tem, da imajo vodilni de-
lavci v nekaterih malih kolektivih celo višje osebne dohodke kot v ve-
likih in uspešnih delovnih organizacijah. 

Zaskrbl jujoč je še zlasti podatek, da je prvo trimesečje izkazalo iz-
gubo kar 21 O Z D s področja gospodarstva in d a j e ta za 147,7 odstot-
ka višja kot v lanskem prvem trimesečju, toda osebni dohodki v neka-
terih od teh O Z D so višji kot pri delavcih v OZD, ki uspešno posluje-
jo. Taka delitev upravičeno vzbuja nezadovoljstvo med delavci v ko-
lektivih, ki dobro proizvajajo, gospodari jo in poslujejo. Zato je prav, 
da se stanje na tem področju politično oceni in ukrepa proti tistim, ki 
delijo mimo dogovorjenih meril. 

F F 

Pšenici hrano in zaščito 
Strokovnjaki, ki so preverjali s tanje posevkov na našem območju, 

so ugotovili, da je še precej posevkov pšenice, ki je precej rumene 
barve, to pa je znak, da ji pr imanjkuje dušika. V tem primeru je še 
mogoče napako popraviti in nemudoma potrositi na hektar okoli 300 
kilogramov Kana. Normalno prehranjena pšenica je temno zelene 
barve, s širokimi listi. 

Poleg tega so posevki na določenih mestih že močno napadeni s 
plesnijo. Tako je pot rebno čim hitreje posevke pregledati in če ugoto-
vite tudi na vašem napad omenjene bolezni, takoj škropiti z Bayleto-
nom W P — 25 ali T ILT — om. Škropiti je pot rebno dvakrat, v štiri-
najstdnevnih presledkih. 

Na intenzivno gnojenih posevkih je potrebno tudi v pr ihodnje upo-
števati tehnologijo sodobnega pridelovanja. Dobro gnojena in zašči-
tena pšenica bo polegla, če je ne bomo poškropili še s sredstvom, ki 
zmanjšuje rast slame. Le v tem primeru lahko računamo na dober pri-
delek, to pa je 6 do 7 ton zrnja na hektar. 

JB 

POGOVOR Z VERICO TURK, GLAVNO SESTRO V TOZD OSNOVNO ZDRAVSTVENO VARSTVO PTUJ 

»DELO MEDICINSKE SESTRE 
l\ll POMOŽNO DELO!« 

Sistem zdravstvenega varstva je učinkovit ie takrat, ko temelji na 
dobro organiziranem delu medicinskih sester. Tako trdi razviti svet. 
Spremenjene družbene razmere silijo tudi slovensko zdravstvo, da spre-
meni svojo naravnost iz pretežne kurative v preventivno dejavnost. 

»Zanimanje za sestrski poklic 
je v Sloveniji veliko. Vprašanje 
pa je, ali imamo medicinske se-
stre v svojih delovnih okoljih do-
volj vpliva in možnosti, da se 
aktivno in ustvarjalno vključimo 
v oblikovanje programa zdrav-
stvenega varstva, pa tudi razvoja. 

Dela medicinske sestre niso 
pomožna dela v medicini. Delo 
medicinske sestre je področje 
zdravstvene nege. To je ena od 

STROK v zdravstvu in je temelj, 
na katerem se gradi poklic medi-
cinske sestre in vodi v željeno 
uveljavitev poklica. Zato bo po-
trebno še veliko delati, predvsem 
oplemenititi lastno znanje in pri-
četi z znanstveno-raziskovalnim 
delom. 

V Sloveniji je leta 1984 izšel 
priročnik o procesu zdravstvene 
nege. To je gradivo, ki razlaga 
drugačen pristop k zdravstveni 
negi pri nas in je prelomnica v 
dosedanjem obravnavanju varo-
vancev. Metoda pojasn ju je si-
stem značilnih ukrepov in pose-
gov v zdravstveni negi, ki so na-
menjeni zdravju posameznika, 
družine in družbene skupnosti . 
Daje tudi smernice za sistemati-
čno delo z upoštevanjem posa-
meznikovih posebnosti in potreb 
varovanca, zato so varovanci pri 
obravnavi in zdravljenju aktivni 
sodelavci. Razlaga pa tudi kriti-
čno presojanje in odločanje o na-
činu, obsegu in t ra janju zdrav-
stvene nege na podlagi dejstev. 

Vsi to sedaj vkl jučujemo v 
učne programe izobraževanja 
medicinskih sester. To pomeni, 

da bomo o konkretnih rezultatih 
lahko govorili šele čez nekaj let. 
Vse medicinske sestre, ki se ni-
smo izobraževale po tem progra-
mu procesa zdravstvene nege, pa 
moramo čutiti dolžnost in odgo-
vornost do te kakovostne novo-
sti, predvsem je ne smemo odkla-
njati. Bistveno je to, da se je lah-
ko posameznik sam nauči. 

Le tako bo mogoče ustvariti 
trdnejši status medicinske sestre 

med strokovnimi sodelavci v 
zdravstvu,« je povedala Verica 
Turk, glavna sestra v T O Z D Os-
novno zdravstveno varstvo, ko je 
govorila o vlogi medicinske se-

stre v sistemu zdravstvenega var-
stva. 

V Z A D N J E M ČASU DOBI-
VA ZDRAVSTVENA N E G A 
NOVO KAKOVOST. V Č E M 
SE KAŽE? 

»Gre za to, da ne govorimo 
več o kalupih zdravstvene nege 
kot zdaj, ampak pr ihaja ta nega 
iz vsakega posameznika. Zato je 
tudi pristop posamičen in to s 
strani pacienta in s strani izvajal-
ca.« 

K A K Š E N JE D A N E S POLO-
ŽAJ M E D I C I N S K E SESTRE? 

»Najpre j se bomo morale spo-
pasti z novostmi, ki j ih predvide-

va proces zdravstvene nege. Vse 
medicinske sestre nismo enako 
»zagrete« za dopoln jevanje stro-
kovnega znanja. Posebej moram 
opozoriti na vprašanje visokošol-
ske izobrazbe, do katere še ved-
no ne moremo priti in to kljub 
vrsti pobud. »Strokovno bomo 
enakopravne« šele takrat, ko bo-
mo stale z ramo ob rami z ostali-
mi višje izobraženimi zdravstve-
nimi delavci. 

Medicinska sestra lahko veli-
ko zna, vendar ker nima formal-
nega potrdila o višji izobrazbi, je 
avtomatično nižje na hierarhični 

lestvici. Še vedno prevladuje pre-
pričanje o neizogibnih nosilcih 
zdravstva, morali bi reči medici-
ne. Gre za vsebinsko razliko. V 
zmoti smo tudi, ko mislimo, da 
bodo naš status okrepili naši te-
amski sodelavci. 

»Strokovna poslušnost« se ra-
da prenaša tudi v samoupravne 
odnose. Pod vtisom, da ima ved-
no prav nekdo drug, ali da je ta-
ko in tako odločitev v rokah dru-
gih, se tudi na tej liniji običajno 
ne potrudimo, da bi karkoli spre-
minjale. Tako gredo mimo nas 
možnosti vpliva na planiranje, 
družbeno dogovar janje , organi-
zacijo dela in podobno . Po stro-
kovni plati os ta jamo tako le »ru-
tinski« izvajalci, podobno je tudi 
pri strokovnih odločitvah, ko 
lahko le »kimamo«. 

Če bi bile bolj enotne in po-
gumne, bi lahko dosegle tudi vi-
šje osebne dohodke. 

A D M I N I S T R A C I J A JE NE-
STVARNA . . . 

Že večkrat sem govorila o ad-
ministraciji, ki je nestvarna in 
neuporabna , zlasti še pri zbira-
nju podatkov za statistiko, pri 
kateri zbiramo podatke o stanju 

naših ljudi. Veliko število recep. 
tov in napotnic, potrdil, bolnj. 
ških listov dnevno izpolni medj. 
cinska sestra v ambulanti . Njena 

prva naloga pa je vljuden spre. 
jem bolnika, pogovor z njimi it, 
posvečanje njihovim zdravstve. 
nim problemom. Trenutno je t0 

mogoče. Ugotovitve kažejo, da je 

v polno zasedeni ambulanti ali 
dispanzerju ena medicinska se-
stra odločno premalo za opra 
vljanje samo administrativnih 
opravil. 

Veliko preveč sredstev porabi-
mo za te namene — torej za ad-
ministrativno bolezen. 

. . . PARTICIPACIJA PA NE-
H U M A N A 

Prepričana sem, da bi se veči-
na bolnikov strinjala, da je pla-
čevanje participacije v ustanovi, 
kot je zdravstvo, nehumano. 
Zdravstveni delavci je nismo 
»uvedli«. Zamisl imo si hudo po-
škodovanega bolnika, ki mora 
preden dobi mavec na zlomljeno 
roko, seči v žep in poravnati sa-
moupravno sprejeto participaci-
jo. Po občutj ih v takih stanjih je 
potrebno povprašati bolnike in 
njihove svojce, pa tudi zdravstve-
ne delavce, ki delajo v nujni me-
dicinski pomoči. 

Neka j pobud v zvezi s tem je 
že bilo na skupščinah občinske 
zdravstvene skupnosti .« 

NA K A K Š E N N A Č I N PA SE 
BOSTE T E H PROBLEMOV 
LOTILI V VAŠI TEMELJNI 
O R G A N I Z A C I J I ? 

»Če bi uspeli nekatere proble-
me rešiti, bi imeli zdravstveni de-
lavci več časa za preventivno de-
lo. To bi morali upoštevati vsi, 
ne samo mi. Spremeniti moramo 
miselnost v korist ZDRAVJA, ne 
bolezni. Tako se v T O Z D osno-
vno zdravstveno varstvo že pri-
pravljamo na celovito preventi-
vno delo.« 

MG 

Verica Turk V ambulanti je resnično preveč administrativnega dela 
foto: Martin Ozmec 

Prve izkušnje s pripravniki, 
ki so zaključili vzgojnoizobra-
ževalni program zdravstvenega 
varstva v okviru usmerjenega 
izobraževanja, so porazne. 
Šestmesečno pripravništvo pa 
ne more nadomestiti vrzeli v 
pomanjkljivem programu 
praktičnega usposabljanja. 
Temeljna strokovna znanja 
usmerjencev, so resnično pre-
skromna, ugotavlja Verica 
Turk. To so stvari, nad kateri-
mi se moramo zamisliti in 
odločno ukrepati. 

Poudarki: 
V Jugoslaviji je 76 tisoč me-

dicinskih sester, v Sloveniji 8 
tisoč ali 40 odstotkov vseh de-
lavcev v zdravstvu. V Ptuju je 
360 medicinskih sester ali 33 
odstotkov vseh delavcev v 
zdravstvu. 

TOZD ZA VZDRŽEVANJE VOZ V PTUJU 

Zelja po pokritih prostorih 
V Železniškem gospodarstvu — Centralnih delavnicah v Ljubljani 

je prek 1300 zaposlenih združenih v šestih temeljnih organizacijah širom 
Slovenije. Ptujska temeljna organizacija za vzdrževanje voz je ena od 
dveh, ki sta v naši republiki zadolženi za vzdrževanje in popravilo potni-
kih in tovornih vagonov, v njej pa je — vključno z deloviščem na Teznem 
— zaposlenih 295 delavcev. V zadnjih nekaj letih se je ta ptujski železni-
ški kolektiv precej povečal in predvsem močno pomladil, kar nedvomno 
odpira nove in širše možnosti ter perspektive, kljub zaostrenim gospodar-
skim razmeram v naši družbi. 

Direktor temeljne organizacije Ivan Šic je poslovanje ptujskih »Že-
lezniških delavnic« v minulem letu takole ocenil: 

»Težave, ki pestijo tudi prete-
žni del ostalega gospodarstva, ni-
so obšle nas — železničarjev. Si-
cer poslujemo v okviru ekonom-
skih zakonitosti , vendar imamo 
precej težav z nabavo reproduk-
cijskega materiala, močno pa nas 
da je tudi vse večja inflacija. Ta-
ko nam pogodbe, sklenjene v za-
četku leta, po planu ne daje jo 
pričakovanega dohodka . Repro-
materiali, ki so za vzdrževanje 
železniških vozil nu jno potrebni, 
se podražuje jo sproti in vpraša-
nje je, kaj bi bilo sploh z našim 
dohodkom, če naši delavci ne bi 
vlagali maksimalnih naporov pri 
delu in varčevanju na tistih po-
dročjih, kjer je to dopustno. Ve-

deti je treba, da je potrebno do-
ločeno količino repromateriala 
za naše potrebe nu jno uvoziti, 
saj ga na domačem tržišču eno-
stavno ni. To nam povzroča še 
dodatne težave. 

Kljub vsem težavam pa smo v 
lanskem letu uspeli ustvariti do-
hodek in tudi čisti dohodek, del 
sredstev pa smo namenili tudi za 
poslovni sklad in za razširjeno 
reprodukcijo. Žal pa nam še ved-
no pr imanjkuje sredstev za pla-
nirane investicije v letošnjem le-
tu.« 

Katere pa so te investicije? 
»Za nami je modernizacija in 

rekonstrukcija proizvodnje ko-
lesnih dvojic. Sedaj je pred nami 

vključitev v rekonstrukcijo želez-
niške postaje v Ptuju, ki je v 
okviru Železniškega gospodar-

stva Ljubljana. V tem programu 
načr tujemo tirne kapacitete v de-
lavnice in večjo montažno halo, 

kjer bomo opravljali tekoče vzdr-
ževanje in garažirali železniške 
vagone. 

Poudariti moram, da sedaj 
verjetno okoli 50 odstotkov za-
poslenih še dela na prostem. Da 
je to v zimskem času zelo težko 
delo, verjetno ni treba posebej 
ugotavljati, prav tako je v dežev-
nih dneh. Delavca sicer lahko 
delno zaščitimo pred mrazom in 
pred vlago, a pogoji dela na pro-
stem so nepr imerno slabši od ti-
stih v pokritih ali zaprtih prosto-
rih. Prav zaradi delavca smo se 
odločili, da bomo del proizvod-
nje, ki sedaj poteka na prostem, 
spravili pod streho. Modernizira-
li bomo tudi proces proizvodnje, 
uvedli bomo dvigovanje s sodob-
nimi dvigovalkami dvojic in dru-
ge novosti, ki so pri sedanjem 
tempu v železniškem gospodar-
stvu neobhodne. Gre za površino 
okoli 3600 kvadratnih metrov 
pokritih prostorov, ki jih načrtu-
jemo v obdobju 1986—90. Pre-
pričani smo, da nam bo ta plan 
uspelo izvesti.« 

Vaš kolektiv se iz leta v leto ši-
ri, kako bo z zaposlenost jo v no-

vem srednjeročnem obdobju? 
»Od leta 1985 na leto 1986 

smo že zaposlili 30 novih delav-
cev. Ti so zaposleni na novi pro-
izvodnji — obnovi kolesnih dvo-
jic, ki je stekla v lanskem letu. 

Pohvalimo se lahko, da imamo 
sodobno tehnologijo, ki je prva v 
Jugoslaviji za to delo. Sicer je po 
vsej državi velika potreba po ob-
novah kolesnih dvojic, zato bi 
lahko našo proizvodnjo povečali 
za sto odstotkov. Sicer pa nam 
bodo nove tirne kapacitete in no-
vi prostori verjetno to tudi omo-

gočili. Velika gospodarska škoda 
je, da je vsak dan zaradi okvar 
ali določenih pomanjklj ivosti na 

jugoslovanskih železnicah pre" 
cejšnje število neizkoriščenih va-
gonov, ki jih ne moremo popra-
viti, ker za to ni dovolj zmoglj'" 
vosti. Prav zaradi tega si bomo z 
vsemi močmi prizadevali, da bo-
mo naše načrte tudi uresničili 

Tako bomo lahko na novo zap° 
slili še okoli 100 delavcev.« 

M. Ozme< 

Ivan Šic, direktor tozda 

Polovica zaposlenih še zmeraj dela na prostem 
Foto: M. Ozmec 
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0 DELU MEDOBČINSKE GOSPODARSKE ZBORNICE ZA PODRAVJE 

USKLAJEVALEC IN POVEZOVALEC 
DEJAVNOSTI 

Medobčinski svet ZKS za Po-
dravje je dal pobudo za izdelavo 
gradiva o vlogi, metodah in učin-
kovitosti dela Medobčinske go-
spodarske zbornice za Podravje. 
jsjamen gradiva je bil, da bi 
skupno ugotovili, kako deluje 
delegatski sistem v okviru zbor-
nice in kaj bi bilo potrebno nare-
diti za njegovo večjo učinkovi-
tost. Posebna delovna skupina je 
gradivo pripravila in bo služilo 
za razpravo v delegatski bazi, to 
je v OZD, ki so članice MGZ Po-
dravja. 

O tem gradivu je v četrtek, 15. 
maja razpravljalo tudi predsed-
stvo OK ZKS Ptuj. Na seji je so-
deloval tudi Franjo Gnilšek, 

podpredsednik MGZ. Po obširni 
razpravi so ugodno ocenili tako 
gradivo kot celotno dejavnost 
MGZ ter podprli usmeritve za 
njeno delovanje. 

Medobčinska gospodarska 
zbornica za Podravje je sprva 
bolj spremljala dogajanja v po-
dravskem gospodarstvu. Zadnja 
leta se je začela vse bolj usmerja-
ti v usklajevanje in povezovanje 
dejavnosti O Z D in njihovega na-
črtovanega razvoja. Tako je pri-
dobivala vse pomembnejšo vlo-
go v gospodarstvu Podravja, zla-
sti na tistih področjih delovanja, 
ki sta jih narekovala potreba in 
čas. 

Za naprej bo potrebno še bolj 
poglobiti stik z združenim de-
lom, da bo M G Z lahko postala 
še konkretnejši usklajevalec inte-

resov svojih članic. Zato bo po-
trebno še več dela v bazi, posebej 
v občinskih pododborih, ki mo-
rajo postati baza dela izvršnega 
odbora M G Z v prostoru in jim 
zagotoviti strokovno pomoč pri 
delu. Postati mora še bolj kot do-
slej povezovalec in usklajevalec 
mnenj svojih članic in pri pristoj-
nih organih zastopati njihova 
stališča. 

V tem srednjeročnem obdobju 
in tudi za naprej si bo MGZ za 
Podravje prizadevala, da bi svo-
jim članicam kar najbolj poma-
gala spreminjati njihovo proiz-
vodno strukturo in modernizirati 
proizvodne procese, kar naj bi 
jim omogočalo uspešnejše nasto-
panje na domačih in tujih trži-
ščih. Kot del sistema gospodar-
skih zbornic in splošnih združenj 
se bo razvijala v samostojnega 
strokovnega sobesednika pri 
oblikovanju usklajenih strokov-
nih podlag svojih članic za go-
spodarske odločitve v Podravju 
in tudi širše, če bo to v interesu 
članic. 

Medobčinska gospodarska 
zbornica bo tudi v bodoče tesno 
sodelovala z občinami, njenimi 
organi in družbenopolitičnimi 
organizacijami ter na medobčin-
ski ravni. Zato od njih tudi priča-
kuje enako podporo, ker le tako 
bo moč dosegati večjo kakovost 
dela v prizadevanjih za hitrejši in 
skladnejši razvoj celotnega Po-
dravja. Ob tem si bodo tudi pri-
zadevali zgraditi kakovost kot 
moralno normo v medsebojnih 
odnosih — tako v gospodarstvu 
kot gospodarstva do potrošnika 
jn družbe. 

Da bi zagotovili vsem zaintere-
siranim članicam sodelovanje pri 
oblikovanju stališč zbornice, bo-

do kar najbolj dosledno spošto-
vali pristojnosti delegatskega 
odločanja in kritično zaostrili 
odgovornost do opravljanja de-
lovnih nalog članov delovne 
skupnosti in delegatskih funkcij 
v delegatskem sistemu. 

Prizadevali si bodo za boljšo 
samoupravno organiziranost v 
sistemu Gospodarske zbornice 
Slovenije in splošnih združenj, 
da bi tako ustvarili možnosti za 
boljše razreševanje problemov in 
opravljanje nalog medobčinske 
gospodarske zbornice. 

Razpravo je predsedstvo O K 
ZKS Ptuj sklenilo z naslednjimi 
ugotovitvami in stališči: 

Zakonsko opredeljena funkci-
ja gospodarskih zbornic še ni v 
celoti uresničena, zlasti ne na po-
dročju uveljavljanja ekonomskih 
zakonitosti. Zbornice morajo 
imeti odločujoči vpliv na strate-
gijo gospodarske politike, ne pa 
zvezna in republiška administra-
cija. Prav zato je na ta problem 
treba opozoriti na 13. kongresu 
ZKJ in se zavzemati za ustreznej-
šo opredelitev v kongresni reso-
luciji. 

Medobčinska gospodarska 
zbornica za Podravje naj v pri-
hodnje deluje še bolj operativno, 
saj v svojih odborih in komisijah 
združuje sposobne kadre, ki lah-
ko veliko pomagajo gospodar-
stvu pri izvajanju operativnih na-

log. Tudi program mora biti kar 
najdosledneje usklajen s skupni-
mi elementi programa razvoja 
Podravja, tako bo zbornica imela 
resnično regionalni značaj. 

Občine v Podravju so na zelo 
različni stopnji razvitosti (npr. 
Maribor-Rotovž je med najrazvi-
tejšimi, Lenart pa med najmanj 
razvitimi v SR Sloveniji), zato je 
vloga MGZP toliko pomembnej-
ša in specifičnejša. 

Pododbori M G Z P po občinah 
še niso povsod prav zaživeli in 
obvladovali takih metod dela, ki 
bi opravičevale njihov obstoj. 
Zato jih je treba bolj spodbujati 
k delu in jim zagotoviti v posa-
meznih občinah večjo pomoč od 
izvršnih svetov, DPO in ostalih 
subjektivnih sil. 

Podpiramo profesionalizacijo 
vodilnih kadrov v MGZ Podrav-
ja, ker pričakujemo, da bo tako 
postala še bolj učinkovita pri 
usmerjanju gospodarstva in nje-
govem povezovanju tako v obči-
nah kot v regiji, med regijami in 
širše. Pododbori po občinah naj 
imajo povsod svoje predstavnike 
v občinskih komitejih za planira-
nje in gospodarstvo. 

Končno oceno dela M G Z Po-
dravja naj dajo članice-ustanovi-
teljice, ki njeno delo tudi financi-
rajo. Pri tem je še zlasti odgovor-
na vloga komunistov. FF 

Medobčinska gospodarska 
zbornica za Podravje je bila 
ustanovljena leta 1979 kot 
konstitutivni član Gospodar-
ske zbornice Slovenije. Prej je 
od leta 1975 deloval medob-
činski odbor GZS kot metoda 
in oblika dela. 

Skupščina MGZP je organizi-
rana na delegatskem načelu. 
Delegate pošiljajo v skupščino 
konference delegatov. Skup-
ščina opravlja naloge, ki so 
določene s statutom, predvsem 
pa bdi nad delom izvršnega 
odbora in drugih organov 
skupščine. 

Delovna skupnost MGZP je 
imela do nedavnega naslednje 
profesionalne delavce: pod-
predsednik, sekretar, 5 sveto-
valcev izvršnega odbora, 1 
strokovni sodelavec in 5 admi-
nistrativno-finančno-tehničnih 
delavcev. Pred kratkim je bil 
izvoljen za predsednika MGZ 
Podravja Vinko Lapuh (prej 
predsednik izvršnega sveta 
Maribor), ki bo to nalogo 
opravljal profesionalno. 

Energije ne trošiti 
v prazno 

Novo vodstvo Občinskega komiteja ZKS Ptuj je izvedlo več 
aktivnosti, da bi kar najbolj konkretno zastavili program, oblike in 
metode dela komunistov, organizacij in organov ZK v občini. »Od te-
ga je odvisna naša učinkovitost ali neučinkovitost« je poudaril Janko 
Bezjak, sekretar predsedstva OK ZKS Ptuj na posvetu s sekretarji os-
novnih organizacij ZKS, ki je bil 13. maja. 

Posvet s sekretarji OO ZKS je bil izveden v dveh skupinah, v prvi 
so bili sekretarji organizacij iz krajevnih skupnosti in družbenih de-
javnosti, v drugi pa sekretarji iz gospodarstva. Dogovorili so se, da 
bodo v bodoče taki širši posveti samo v primerih, ko bo treba vsem se-
kretarjem hitro posredovati kakšno informacijo ali se dogovoriti za 
skupno akcijo. 

Predsedstvo OK ZKS želi predvsem, da bi v razgovorih s sekre-
tarji izmenjali mnenja, se pogovorili o problemih v posameznih oko-
ljih delovanja in o načinu reševanja teh problemov. To na širših po-
svetih ni možno, zato se je predsedstvo OK ZKS odločilo za redne ra-
zgovore s sekretarji v ožjih skupinah (poprečno trije do štirje). Ti ra-
zgovori bodo odslej redno ob sredah popoldne, da ne bo zaradi tega 
izostankov z dela, opravljala pa jih bosta predvsem sekretar in izvršni 
sekretar predsedstva OK ZKS ob sodelovanju tistega člana OK ZKS, 
ki je zadolžen za pomoč posamezni OO ZKS. 

V septembru bodo izvedli tudi celodnevni seminar za sekretarje 
osnovnih organizacij in k tolmačenju posameznih tem povabili tudi 
vodilne funcionarje iz CK ZKS. 

Takšno usmeritev je enotno podprlo tudi predsedstvo OK ZKS 
Ptuj, ki je na seji, 15. maja obravnavalo in sprejelo program dela 
predsedstva do konca letošnjega leta in zadolžitev članov predsedstva 
za posamezna področja ter članov občinskega komiteja za pomoč os-
novnim organizacijam ZKS. Novost je v tem, da je vsak član komiteja 
zadolžen tudi za tisto organizacijo, v kateri je povezan. 

FF 

SKUPŠČINA IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI 

Novo vodstvo 
Delegati skupščine Izobraževalne skupnosti občine Ptuj so se v 

sredo, 14. maja, sestali na prvi seji v novem mandatu. Za predsednika 
skupščine so ponovno izvolili Sava Kozjaka, za njegovega namestni-
ka pa Toneta Velikonjo. Predsednica zbora uporabnikov skupščine 
Izobraževalne skupnosti je v tem mandatu Marija Magdalene, pred-
sednica zbora izvajalcev pa Greta Vaupotič. Delegati so izvolili tudi 
desetčlanski izvršilni odbor, predsednik pa je Jože Petrovič. Delegaci-
ja Srednješolskega centra Ptuj je predlagala, da na j bi imela tudi ta 
ustanova svojega delegata v izvršilnem odboru, ker so delegati skup-
ščine sprejeli. Zaradi tega bo potrebno spremeniti samoupravne akte 
skupnosti. 

Na omenjeni seji so delegati izvolili še skupini delegatov za dele-
giranje delegatov v skupščino Izobraževalne skupnosti Slovenije, po-
oblastili Pavlino Majnik, da opravlja posle tajnice za skupščino in 
njene organe v naslednjih štirih letih in imenovali člane odbora za 
splošno ljudsko obrambo. Otona Poliča so imenovali za vršilca dolž-
nosti vodje skupnih služb za naslednjih šest mesecev. 

Delegati skupščine izobraževalne skupnosti občine Ptuj so spre-
jeli tudi sklep o pristopu k Samoupravnemu sporazumu o štipendira-
nju v občini. N. D. 

Zasedala je tudi skupščina 
zdravstvene skupnosti 

Prejšni teden so se delegati Občinske zdravstvene skupnosti Ptuj 
zbrali na 1. seji skupščine. 

Večino točk dnevnega reda so predstavljale volitve in imenova-
nja. Za predsednika skupščine je bil izvoljen Franc Lukman, za pred-
sednika zbora izvajalcev Dušan Kolarič, za predsednika zbora upo-
rabnikov pa Ervin Mavrič. Za tajnico skupščine je bila ponovno ime-
novana Silva Gor jup. 

Delegati so sprejeli še poročilo o delu skupščine in njenih orga-
nov ter strokovne službe v preteklem mandatnem obdobju in poročilo 
o poslovanju skupnosti za prvo trimesečje. Izvajalci zdravstvene de-
javnosti so ponovno opozorili na težak materialni položaj delavcev v 
zdravstvu, ki ga je potrebno čim prej urediti. D. L. 

FELIKS BA6AR PREJEL DIPLOMO DJURO SALAJ 

»Delavci potrebujejo močno, samostojno 
in učinkovito sindikalno organizacijo!« 

»Djuro Salai« je diploma — priznanje, ki ga podeliuje Zveza sin-
dikatov Jugoslavije za izjemne uspehe v izobraževanju delavcev. Prvič so 
jo podelili leta 1984. Vsako drugo leto io tako prejme po en delavec in 
ena delovna organizacija iz vsake republike in vsake pokrajine. Letos jo 
je prejel Feliks Bagar iz Ptuja, sekretar občinskega sveta ZSS Ptuj. 

KAJ VAM POMENI TO PRI-
ZNANJE? 

»Pomeni mi mnogo predvsem 
zato, ker je to priznanje celotni 
občinski organizaciji ŽSS Ptuj, 
katere član sem, njenim sindikal-
nim aktivistom, ki so oblikovali 
in uresničevali programsko zas-
novo ptujske sindikalne šole, ki 
je bila ustanovljena 1960. leta in 
je bila prva v Sloveniji. V času 
njenega obstoja se je v njej uspo-
sobilo nad 700 delavcev za delo 
v sindikalni organizaciji in <3rga-
nih samoupravljanja. Je prizna-
nje tudi vsem tistim sindikalnim 
delavcem in slušateljem ptujske 
sindikalne šole, ki so v letu 1960 
začeli razvijati organizirane obli-
ke sodelovanja z delavci in sindi-
kalno organizacijo Varteks v Va-
raždinu. Ptujskim izkušnjam so 
sledili tudi varaždinski sindikati, 
njeni slušatelji pa so prav tako 
zavzeto utirali pota sodelovanja 
med delavci in sindikati dveh so-
sednjih bratskih republik.« 

PRED KRATKIM STE PO-
STALI PROFESIONALNI SIN-
DIKALNI DELAVEC, V ZVE-
ZI SINDIKATOV PA DELATE 
ZE VEČ DESETLETIJ. ZA KAJ 
SI BOSTE PRIZADEVALI? 

»Skupaj z vsemi sindikalnimi 
delavci in članstvom si bom tvor-
no prizadeval za krepitev vloge 
osnovnih organizacij sindikata 
ter organov sindikatov dejavno-
sti in zveze sindikatov. Zveza sin-
dikatov je najširša politična or-
ganizacija delavskega razreda, 
zato J e naša stalna naloga, da 
odločneje in bolj vztrajno vodi-
mo aktivnosti za uresničevanje 
vodilne vloge delavcev in združe-
nega dela. Vloga Zveze sindika-
tov, ki je opreaeljena v Ustavi in 
Zakonu o združenem delu je ve-
lika, zahtevna in odgovorna, zato 
bomo v sindikatih zastavili širo-
ko akcijo za usposabljanje delav-
cev, da bodo sposobni učinkovi-
to uresničevati svoje samoupra-
vne pravice, obveznosti in odgo-
vornosti. V ta namen bomo opre-

delili programsko zasnovo Sindi-
kalne šole in Kluba samoupra-
vljalcev ter dajali velik poudarek 
usposabljanju delavcev za sindi-
kalno delo, samoupravljanje in 
delegatsko odločanje.« 

ZAKAJ V SINDIKATIH GO-
VORIMO O NJEGOVI PRE-
MAJHNI UČINKOVITOSTI? 

»Vsaka neučinkovitost je 
odraz neaktivnosti, neznanja ali 
pa neupoštevanja pobud, stališč 
in predlogov v ustreznih organih 
in službah, v katerih se prav tako 
nahajajo člani sindikata oziroma 
člani drugih družbenopolitičnih 
organizacij. Učinkovitost je odvi-
sna od nas samih, od naše pri-

pravljenosti za delo in od naše 
usposobljenosti. Zelo pomem-
ben pa je pristop, kako naše po-
bude, stalisča in predloge uveija : 
vljamo po samoupravni poti 
prek našin članov sindikata v sa-
moupravnih organih, delegacijah 
in delegatskih skupščinah. 

Učinkovitost Zveze sindikatov 
mora zato prihajati do izraza z 
našo ustvarjalno aktivnostjo v 
vseh okoljih in na vseh ravneh 
samoupravnega in delegatskega 
odločanja ter pri učinkovitem re-
ševanju vseh tistih vprašanj, ki 
so za delavčev samoupravni, 
ekonomski in socialni položaj ži-
vljenjsko pomembna . 

Delavci potrebujemo močno, 
samostojno in učinkovito sindi-
kalno organizacijo, v katero bo-
mo vsi njeni člani zaupali ter v 
okviru nje in po samoupravni 
poti reševali vsa vprašanja, zato 
v prihodnje ne bi smelo biti več 

govora o premajhni učinkovito-
sti, ampak o ustvarjalnem delu 
in o odgovornosti pred delav-
skim razredom in njegovo politi-
čno organizacijo.« 

VASfe IME JE TESNO PO-
VEZANO TUDI Z MEDREPU-
BLIŠKIM SODELOVANJEM. 
KATERE NOVE KAKOVOSTI 

JE PRIDOBILO V 25-TIH LE-
TIH? LETOS 16. SEPTEMBRA 
BOMO SLAVILI TA JUBILEJ. 

»Nova kakovost je v razno-
vrstnosti oblik medrepubliškega 
sodelovanja na vseh področjih 
človekove delovne ustvarjalnosti 
ter njegove samoupravne, politi-
čne, oorambnozašcitne in dru-
štvene organiziranosti. Kakovost 
je v množičnosti aktivnih udele-
žencev uresničevanja skupno do-
govorjenega programa medrepu-
bliškega sodelovanja v okviru 
srečanj bratstva in prijateljstva. 

Medrepubliško sodelovanje je 
postalo vsakodnevni sestavni del 
dela in življenja delavcev, delov-
nih ljudi in oočanov. Kakovost 
je v pristnosti tovarištva, prija-
teljskih vezi med ljudmi ter v 
spoznanju, da je bratstvo in 
enotnost med jugoslovanskimi 
narodi in narodnostmi nezlomlji-
va moč in jamstvo naše svobode, 
miru, sožitja, neodvisnosti in ne-
uvrščenosti, spoznanje, da je 
prav bratstvo in enotnost najtrd-
nejše jamstvo za srečo vseh seda-
njih in bodočih generacij samou-
pravne socialistične Titove Jugo-
slavije.« MG 

Feliks Bagar 
foto: Martin Ozmec 

Feliks Bagar se je rodil leta 
1930 v Slovenskih goricah, v 
katerih ie preživel tudi svoja 
otroška leta. Po končani osno-
vni šoli v Juršincih se ie v letu 
1944 začel učiti za krojača. 
Takoj po osvoboditvi je postal 
član sindikata in mladinske 
organizacije USAOJ. Sodelo-
val je pri obnovi porušenega 
mesta, gradnji zadružnih do-
mov ter kot Brigadir ptujskih 
mladinskih delovnih brigad na 
gradbiščih mlade generacije 
sirom po Jugoslaviji. 

Opravljal je vrsto nalog v 
mladinski organizaciji, zvezi 
komunistov in drugih organi-
zacijah ter skupnostih. Polnih 
25 let je aktivist na področju 
razvijanja medrepubliškega 
sodelovanja in opravlja naloge 
sekretarja koordinacijskega 
odbora za sodelovanje 13 brat-
skih občin SR Hrvatske in SR 
Slovenije. 



4 - SESTAVKI IN KOMENTARJI 22. maj 1986 - T E D N I ^ 

Predstavljamo vam Anico Kokol 
iz Delte 

Občinski svet Zveze sindikatov Slovenije podeljuje ob vsakoletnem 
prvomajskem praznovanju priznanja — SREBRNI ZNAK Zveze sindi-
katov Slovenije, ki ga je letos prejelo dvajset osnovnih sindikalnih orga-
nizacij in posameznikov, med njimi tudi ANICA KOKOL iz Laboda, 
TOZD Tovarna perila Delta Ptuj, ki v tem vzornem kolektivu vodi sin-
dikalno organizacijo. 

Kaj vam pomeni to s indikalno 
pr iznanje? 

»Pomeni mi zelo veliko in me 
obvezuje za nadal jn je dobro in 
vestno delo, ki g a j e med tolikimi 
ženskami — kot nas je v Delti, 
včasih zelo težko opravljati , vča-
sih pa tudi pri jetno.« 

Koliko let ste že predsednica 
s indikata? 

»Sedaj drugo manda tno ob-
dobje , to je četrto leto.« 

Bi lahko povedali , kako prav-
zaprav sindikat v Delti dela in 
kakšen vpliv ima na odločanje v 
kolektivu, pa tudi — koliko de-
lavci sindikatu zaupa jo? 

»Mislim, da sindikatu delavci 
zaupajo . Probleme, ki se poja-
vl jajo v proizvodnji in med de-
lavkami, rešujemo sproti, nekaj 
pa jih prenašamo tudi na sestan-
ke. Mislim, da je po tej poti naj-
lažje reševanje. V ostalih družbe-
nopolit ičnih organizacijah goto-
vo ni toliko prisotna problemati-
ka delavk, ki so obenem matere, 
žene in gospodinje .« 

Kako vse to zmorete? 
»Ja, težko je včasih opraviti 

vse svoje delo in obveznosti, ki 
mi jih nalaga osnovna organiza-
cija sindikata. Težko je tudi od-
govarjati na vprašanja , ki jih de-
lavke postavljajo, saj velikokrat 
mislijo, da vse veš in da moraš 
poznati odgovor.« 

Vi delate v neposredni proiz-
vodnji , ste brigadirka, zato ste z 
vsemi težavami delavk in delav-
cev seznanjeni , z njimi se sreču-
jete vsak dan. Ka j je tisto, kar 
delavce na jbol j tare? 

»Res je. Neposredno se z 
vsem srečujem, sem brigadirka v 
brigadi, ki šteje 25 ljudi in to ve-
čina mladih. Lahko mi verjame-
te, da je delo težko, pa tudi pri-
jetno. Veliko je njihovih mla-

dostnih problemov, pri poroče-
nih tudi družinskih. Tu je vpra-
šanje nizkih osebnih dohodkov, 
težkega dela in podobno.« 

Kadar govorimo o Delti, ima-
mo v mislih kolektiv, kjer se res-
nično trdo in naporno dela, stro-
ji tečejo, norme so visoke — ev-
ropske, tudi delovni pogoji niso 
najboljši — poleti velika vročina, 
sedeče delo. Kaj vas ta čas naj-
bol j tare? 

»Osebni dohodki , ki so se si-
cer v prvem tromesečju nekoliko 
popravili, vendar upoštevajo ve-
like življenjske stroške in splošne 
draginje, še vedno niso taki, kot 
bi morali biti. Lahko celo rečem, 
da je naš osebni dohodek strašno 
nizek in zdaleč premajhen z ozi-

rom na delo, ki ga vlagamo v 
bluze in srajce.« 

Ste o tem v sindikatu kaj raz-
mišljali, kaj menite — kje so 
vzroki? 

»Največji vzrok je po moje v 
nizki osnovi, ki se nam kot neka-
ka kazen vleče vrsto let. Ne mo-
remo toliko zviševati osebnih do-
hodkov kot v drugih panogah. 
Prvo pač človek mora oddvojiti 
za najnujnejše , šele nato je oble-
ka. Na taki osnovi seveda tudi 
cen ne moremo tako dvigovati in 
tu je menda glavni vzrok za naše 
nizke osebne dohodke. Plačo si 
pač sami služimo in žal vsega de-
narja zanjo ne moremo uporabi-
ti. Tudi naprej moramo misliti.« 

Kakšne so povezave med delo-
vno in temeljno organizacijo. 
Imate kda j občutek, da morda 
Labodove skupne službe prepla-
čujete? 

»Precej smo oddaljeni od cen-
tra naše delovne organizacije za-
to včasih čutimo, da smo prikraj-
šani pri reševanju nekaterih nuj-

nih vprašanj, sprotnih proble-
mov, ki se pojavl ja jo v proizvod-
nji. Pri tem so na boljšem tozdi v 
Novem mestu, ki take probleme 
lahko hitreje in uspešneje rešuje-
jo. To morda ni najboljše, z dru-
gimi odnosi pa menim, da smo 
lahko zadovoljni in da nikjer ne 
»škriplje«. 

Primerjate med seboj osebne 
dohodke, so morda kje višji? 

»Približno na enakem smo, s 
tem da smo imeli v prejšnjih le-
tih mi nekoliko več starejših de-
lavcev in morda zato nekoliko vi-
šje poprečje. Svojo delovno sre-
dino smo v zadnjem času precej 
pomladili in zato smo približno 
na enakem.« 

Kakšen je t renutno pri vas 
osebni dohodek? 

»V našem tozdu je v preteklem 
tromesečju okrog 58 tisoč dinar-
jev, kar je še vedno zelo nizko in 
odločno premalo za delo, ki ga 
opravljamo.« 

Biti brigadir gotovo ni lahko, s 
čim se srečujete? 

»Delam med ženskami, zato 
moraš prisluhniti vsem proble-
mom, ki jih imajo. Dosti je težav, 
otroci, družina. Na sebe pač mo-
ra človek pozabiti. Odnos do so-
delavke je zelo pomemben. Pazi-
jo na vsako besedo. Človek bi 
moral biti pedagog, socialni de-
lavec in še kaj, za primer vsem. 
To pa je seveda težko. Tudi sama 
sem človek in predvsem ženska,« 
je dejala Anica Kokol, ki ji za 
dobl jeno sindikalno priznanje 
iskreno čestitamo. 

mš 

Anica KOKOL prejema srebrni znak Zveze sindikatov Slovenije. Foto; 
S. Kosi 

»Odgovorni premalo 
poznajo socialne 

delavce in njihovo 
delo...« 

Sonja Udovičje socialna delavka v DO MIPv Ptuju, kjer se ukvarja 
s vprašanji družbenega standarda in osebne problematike. Poudarja, da 
je uspešnost dela socialnega delavca odvisna predvsem od možnosti za 
delo in od same osebnosti socialnega delavca, ki mora biti včasih zelo 
vztrajen, če želi uspeti. 

»V MIP-u so dobri pogoji za delo tudi zato, ker ga razumejo vodilni 
delavci. Pomoč potrebujem tudi od drugih. Glede na število zaposlenih, je 
težko »registrirati« vse probleme in zato se obračam tudi na delavce, ki 
imajo najboljši pregled. To so razni poslovodje in drugi. 

Preveč je pri našem delu tudi »balasta«, ki nam odžira čas za stro-
kovno delo.« 

S kakšnim stanjem se srečujete 
na terenu, ko raziskujete proble-
me? 

»Pri delu uporabl jam odgovo-
re drugih. Tako se povezujem s 
centrom za socialno delo, social-
nim delavcem, ki dela za potrebe 
krajevnih skupnosti in socialni-
mi delavci, kjer so, ko gre sku-
pen primer. Obračam se tudi na 
zdravnike in krajevne skupnosti , 
kadar je potrebna še dodatna 
»obravnava«. 

Kateri so najpogostejši proble-
mi? 

»Najpogostejš i so stanovanj-
ski problemi, problemi letovanj, 
dalje zdravstveni, invalidska 
vprašanja. Potem so tu osebne 
stiske ljudi (tudi materialne). Ka-
dar gre za zapletene osebnostne 
probleme, raje odneham in stvar 
prepustim centru za socialno de-
lo, ki je za to bol j usposobljen. 

Precej težav je tudi zaradi al-
koholizma, pri tem pa zaradi ši-
rokosti problema socialni dela-
vec lahko malo naredi. Mislim 
tudi, da tega problema nekateri 
nočejo videti«. 

Kaj pokaže socialna slika v 
MIP-U? Vemo, da osebni dohod-
ki delavcev v trgovini niso najbolj-
ši. 

»Imamo veliko prosilcev za 
različne družbene pomoči. Obča-
sno da jemo kakšno pomoč, ven-
dar ne gre za stalno obliko po-
moči. Mislim pa, da je najboljša 
rešitev — primeren osebni doho-
dek. 

Vsako leto komu omogočimo 
letovanje v toplicah ali na morju, 
pri tem mislim na cele družine 
oziroma otroke. 

To ni trajna rešitev. Delavci bi 
morali imeti možnost večjega za-
služka. Pri nas je taka možnost le 
v Zaščiti, pa še ta je omejena.« 

Zakaj je v občini tako malo so-
cialnih delavk? 

»Glavni razlog je v tem, da od-
govorni delavci v teh organizaci-
jah ne poznajo področja dela so-
cialnega delavca. Še vedno je več 
takih, ki menijo, da socialni de-
lavec podpira lenuhe, alkoholike 
in podobno . 

Socialni delavec je tisti, ki po-
skuša ostalim povedati, da je po-
trebno l judem v stiski dati še eno 
možnost. Verjetno pa je vzrok tu-

di v tem, da niso zainteresirani 
za delavca kot človeka, temveč 
bolj za delavca kot stroj. Ne za-
vedajo se, da če ima delavec ure-
jene razmere, da bo tudi več na-
redil. 

Vedeti je tudi potrebno, da re-
zultati našega dela niso takoj 
vidni. Tu ni proizvoda, ki se pro-
daja, ampak gre za proizvod, ki 
porabi sredstva.« 

Aktivno delate tudi v sindika-
tih. Kako se sindikat loteva teh 
vprašanj? 

»Sindikat je stalno prisoten 
pri razreševanju socialnih pro-
blemov in mora biti pobudnik za 
njih razreševanje. V praksi pa je 
tako, da socialni delavci »prega-
n jamo« sindikat«. 

Sonja Udovič je na osrednji 
prvomajski proslavi prejela sre-
brni znak slovenskih sindikatov, 
ki je v neki meri tudi nagrada za 
aktivno sindikalno delo. Kaj j' 
pomeni? 

»Je obveza. Če ti nekaj dodeli-
jo, je to gotovo obveza za boljše 
nadal jn je delo.« 

Sonja Udovič foto: IVO CIANI 
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TELESNA VZGOJA OSNOVNOŠOLCEV V PTUJSKI OBČINI 

S pogoji ne moremo biti zadovoljni 
Telesna vzgoja je sestavni del splošne 

vzgoje, pri kateri s posebnimi sredstvi, zlasti 
s telesnimi vajami vplivamo na skladen raz-
voj človeka z namenom, da bi dosegli boljše 
zdravje, pravilnejšo rast, kakor tudi znanje in 
izkušnje na tem področju in določene moral-
no-voljne kvalitete. 

Prispevek k oblikovanju vsestransko razvi-
te osebnosti je glavni namen telesne vzgoje, 
za katero je značilno: 

— da je sestavni in nedeljivi del splošne 
vzgoje, 

— da je sistematični proces vplivanja na 
človeka, posebej v mladosti, ko raste in se te-
lesno pripravlja na življenje, 

— da se pri telesni vzgoji poslužujemo 
predvsem telesnih vaj, da pa izkoriščamo tu-
di druga sredstva — klimatske pogoje, tele-
sno nego, higienske predpise . . . , 

— da telesna vzgoja ni usmerjena samo na 
telo, temveč tudi na razvoj intelektualnih 
sposobnosti, kvalitet, volje in moralnih last-
nosti, 

— da je ožji cilj telesne vzgoje oblikovanje 
zdravega, odpornega in telesno sposobnega 
človeka, njen širši cilj pa je doseči vsestran-
sko razvito osebnost. 

V raziskavi v šolskem letu 1984/85 je pro-
fesor Vlado Čuš zajel 8068 učencev in 21 uči-
teljev osnovnih šol ptujske občine. Z njo je 
skušal ugotoviti, v kakšnih pogojih poteka 
pouk telesne vzgoje v osnovnih šolah in kak- • 
len je položaj učiteljev telesne vzgoje. 

Ugotovil je, da je od vseh učencev zajetih v 
pouk telesne vzgoje pod strokovnim vod-
stvom učitelja telesne vzgoje le 4049 učencev. 
To pomeni, da od 5. razreda dalje poučuje te-
lesno vzgojo strokovnjak na 13 šolah, od 4. 
razreda na treh šolah in od 3. razreda na eni 
osnovni šoli. Vse kaže, da so premalo izkoriš-
čene možnosti, da bi strokovnjaka za telesno 
vzgojno področje vključevali v delo na ra-

zredni stopnji, s tem pa precej zaostajamo za 
republiškim poprečjem. 

Slabi so tudi materialni pogoji za izvajanje 
pouka telesne vzgoje. Na vseh ptujskih os-
novnih šolah razpolagamo s petnajstimi ro-
kometnimi, šestimi nogometnimi in štirimi 
košarkarskimi igrišči. Atletsko stezo od 100 
do 400 m premorejo tri šole, do 100 m pa 
prav tako tri šole. Za skok v daljino je 
opremljenih deset šol, za skok v višino pet in 
za suvanje krogle le ena osnovna šola. 

Še huje je s pokritimi objekti. Imamo šest 
telovadnic ustreznih dimenzij z opremo po 
učnem načrtu, štiri telovadnice ustreznih veli-
kosti, ki so delno opremljene, dve večnamen-
ski dvorani in šest učilnic, ki se spremene v 
zasilno »telovadnico«. 

S pogoji, ki so na voljo, vsekakor ne more-
mo biti zadovoljni. Če že nekako razumemo, 
da ni telovadnic, pa bi vsaj morala obstajati 
zunanja igrišča z atletskimi napravami. 

Tudi izvajanje pedagoških normativov še 
zdaleč ni najboljše. Na štirih šolah od 5. ra-
zreda dalje še zmeraj ne ločujejo pouka tele-
sne vzgoje po spolu, k a r i e določeno z zako-
nom. Gre za Destrnik, Žetale, Gorišnico in 
Videm. 

Povprečno število učenk na oddelek pri 
pouku telesne vzgoje je 24,5, učencev pa 24. 
Največ učenk pri pouku je od 18 do 30, učen-
cev pa od 19 do 20. Kakovostno delo in indi-
vidualizacijo pouka pri urah telesne vzgoje 
pa je možno izvajati z oddelkom, ki ima 
okrog 20 učencev. 

Slabi pogoji za delo in nespoštovanje pred-
pisov predstavljajo resno oviro pri vodenju 
pouka telesne vzgoje, saj onemogočajo stro-
kovni pristop k programiranemu delu na te-
lesno vzgojnem področju. S tem je tudi vloga 
pedagogov bistveno osiromašena, saj v takš-
nih pogojih dela ne morejo korektno progra-
mirati, organizirati in usmerjati samostojne-

ga dela učencev. Tako postane njihova gla-
vna skrb preprečevanje nevarnih situacij, ki 
bi lahko pripeljale do poškodb. Ugotovljeno 
je, da je s tem strokovni potencial učiteljev-
telesne vzgoje neizkoriščen. 

In kakšen je položaj učitelja? Tedensko 
porabi učitelj telesne vzgoje za delo v šol-
skem športnem društvu 4,1 ure. Učitelji me-
nijo, da so za svoje delo deležni podpore s 
strani vodstva šole in kolektiva, vendar pa 
dodajajo, da bi lahko bila še večja. 

Ko gre za nagrajevanje za delo v šolskem 
športnem društvu, opravljajo učitelji delo 
nad dvema urama zastonj. Pri tem pa velja 
omeniti, da v času šolskih tekmovanj (na leto 
jih je okrog 14) delajo dodatno še 2,6 ure te-
densko. 

Pri delu v šolskem športnem društvu učite-
lji ugotavljajo, da še ni ustrezno zaživelo so-
delovanje osnovnih telesno-kulturnih organi-
zacij in šolskih športnih društev na področju 
medsebojnega sodelovanja, načrtovanja dela, 
načrtne izrabe objektov, sredstev in kadrov. 

Slabi pogoji za pouk telesne vzgoje pušča-
jo posledice tudi na zdravstvenem stanju šol-
ske mladine. Po podatkih zdravnikov, ki 
opravljajo sistematske preglede, je v naši ob-
čini 63 % dobro razvitih šolarjev, 54 % otrok 
je dobro hranjenih. V obeh primerih zaosta-
jamo za republiškim povprečjem. Opazen je 
tudi velik porast slabokrvnosti, na kar vpliva 
tudi prehrana šolske mladine. Zaskrbljujoči 
so tudi podatki o stanju gibalnega aparata. 
Kar 11,5% otrok ima deformacijo prsnega 
koša, 5,1 % jih ima nakazano deformacijo 
prsnega koša, 1,6% otrok pa ima izraženo 
deformacijo hrbtenice. Viden je tudi porast 
motenj vida, saj ima 5,2 % otrok enostranske 
in 12,2 %šolarjev obojestranske motnje vida. 

S. M. 

PRI NAS V KLUBU 

Kaj je zdravljenje in kaj 
rehabilitacija alkoholika? 

Alkoholik si ne more pomagati sam, če mu drugi ne pomagajo; nih-
če mu ne more pomagati, če si noče pomagati sam. 

V minulih prispevkih smo pričeli prikazovati rehabilitacijo alko-
holika in to njegove telesne zmogljivosti. Vsi, ki se ukvarjamo z delom 
v klubu, trdimo, da je to težko in zapleteno delo, kajti nekdanji alko-
holik mora spoznati vso vrednost telesne kulture. To je še toliko težje, 
saj ostali, ki živijo okrog zdravljenca, ne vzgajajo interesa do telesne 
kulture, temveč se raje hvalijo s svojim »zmernim popivanjem«, 
»mačkom od prejšnjega dne ali izleta« in podobno. Zato ni čudno, da 
se zdravljenci zbirajo v klubih in ob medsebojnem zgledu in pomoči 
poskušajo zaživeti drugačno življenje, na katero so pozneje, ko to do-
jamejo, zelo ponosni. Kajti, trajna skrb za telesno kulturo je pravza-
prav najbolj smiselna investicija v zdravje, ki se izredno dobro obre-
stuje. V klubu danes spremljamo 58 zdravljencev. 

Iz knjige Boj za življenje družine, od Ramovša, bomo tokrat pov-
zeli nekaj o teku. 

Urejanje alkoholikove družine je silen napor in zanj je potrebna 
tudi čim večja telesna klenost. PRAV TEK JE NAJPRIMERNEJŠI 
N A Č I N ZA UTRDITEV IN VZDRŽEVANJE TELESNE ZMO-
GLJIVOSTI. Dostopen je takorekoč vsakemu človeku brez posebne 
vadbe in drage opreme. Pa tudi najbolj naravna oblika telesnega utr-
jevanja je od pradavnine poleg težkega telesnega dela predvsem tek. 
Danes je tudi že prava množična športna moda. Seveda lahko poleg 
teka zdravljenci uporabl jajo za utrditev telesne zmogljivosti tudi dru-
ge primerne športe, npr. plavanje ali kolesarjenje. Prve mesece dru 
žinskega zdravljenja imajo tek in druge oblike utrjevanja telesne zmo-
gljivosti skorajda osrednje mesto v družinah, ki se uspešno zdravijo. 
Kaj s tem dosežemo? 

— KO SE TEKA R E D N O OPRIJEMATA MOŽ IN ŽENA 
SKUPAJ, N E R E D K O PA TUDI MALO VEČJI OTROCI, JIH 
KMALU ZAGRABI S SVOJO ZABAVNO VABLJIVOSTJO IN 
BLAŽILNIMI U Č I N K I , KI SO VSE BOLJ VIDNI IZ DNEVA V 
D A N : skupaj sta; proga, ki si jo izbereta po kakih gozdnih ali travna-
tih poteh, nudi polnost naravne svežine; iz dneva v dan čutita v sebi 
večjo moč, svežino, večjo energijo in notranji zagon; iz dneva v dan 
jim ura kaže boljše rezultate; po malem, a vtrajno se vračata lepota in 
sveža vabljivost postave; v sebi čutita, kako jima cveta zdravje in tele-
sna o d p o r n o s t . . . In to ju polni z zdravo samozavestjo in poletom. Za 
bivšega alkoholika je to kot nalašč: vse življenje je bolehal za pomanj-
kanjem volje, vztrajnosti in zdrave samozavesti. 

— V življenju vsakega človeka — v družinskih članih alkoholika 
pa še toliko bolj — se nabira ob težavah, stiskah, nezadovoljstvu, hru-
pu, enolični duševni obremenjenosti, strahu, krivdi, dvomih in po-
dobnem škodljiva duševna napetost, (stresoidna energija). Le-ta se na 
zunaj kaže predvsem kot živčnost, pobitost ali razrvanost. RAZISKA-
VE PO SVETU SO POKAZALE, DA JE E D E N O D NAJBOLJŠIH 
NAČINOV ZA SPROŠČANJE TE ŠKODLJIVE NAPETOSTI 
PRAV TELESNI NAPOR, PRI KATEREM ČLOVEK V STISKI 
SKUPAJ Z Z N O J E M DOBESEDNO »IZPOTI« TUDI DUŠEVNO 
NAPETOST. Za zdravljenega alkoholika in njegove domače ste torej 
tek in zagnano utrjevanje telesne zmogljivosti tudi dobrodošla protiu-
tež proti nakopičenim duševnim bremenom v njihovi podzavesti. 

— Utrjevanje telesne zmogljivosti z rednim tekom pomeni v za-
četku zdravljenja tudi postavljanje trdnih temeljev za poznejše oblike 
rehabilitacije, ki jih v začetku družina še ni zmožna. Na teh temeljih 
bodo pozneje obnavljali globoke čustvene odnose, medsebojno obče-
vanje, družbeno dejavnost, kulturno življenje, doživljajske globine in 
podobno. 

— Naposled PA JE ZA VEČINO LJUDI V DANAŠNJI INDU-
STRIJSKI CIVILIZACIJI TELESNO GIBANJE PRAVA ZDRAV-
STVENA NUJA. BOLEZNI SRCA IN OŽILJA SPRAVIJO POD 
ZEMLJO NAJVEČ LJUDI — R E D N A VADBA TELESNE ZMO-
GLJIVOSTI V NARAVI, KI NADOMESTI N E K D A N J E TEŽKO 
DELO, SE JE IZKAZALA ZA NAJBOLJŠE OROŽJE ZA PREPRE-
ČEVANJE TEH OBOLENJ. 

— Redna telesna kultura postane poleg vsega naštetega zdravlje-
nemu alkoholiku primerna zaposlitev za prosti čas, ki ga ima naen-
krat zelo veliko. Postopoma mu postane pravo veselje, ki uspešno na-
domešča nekdanje pijanske užitke. 

Teka ali kakih drugih čisto določenih oblik utrjevanja telesne 
zmogljivosti mnogi načini zdravljenja alkoholikov nimajo izrecno v 
svojem programu, drugi pa mu namenja jo veliko pozornost in se zelo 
obnese. N E K O OBLIKO TELESNE ZMOGLJIVOSTI PA MORA 
GOJITI VSAKDO. SICER PA JE P R I M E R N A TELESNA KULTU-
RA SAMOUMEVNA ZAHTEVA ZDRAVEGA ŽIVLJENJA ZA 
S L E H E R N E G A ČLOVEKA V S O D O B N E M INDUSTRIJSKEM 
SVETU. 

Dr. Z. I. 

POGOVOR Z IVANOM HRŽIČEM, ČLANOM PREDSEDSTVA REPUBLIŠKEGA SVETA ZSS 

»KMETIJSTVO MORA IMETI 
PODPORO DRŽA VE!« 

Ivan Hržič, zaposlen v TOK Kooperacija v Ormožu kot vodja gove-
dorejske proizvodnje (v okviru pospeševalne službe), je sindikalni aktivist 
že več kot dvajset let. V vseh teh letih sije prizadeval za uresničevanje po-
bud iz baze, kjer kot pravi delajo mali ljudje, ki znajo misliti in dajejo ži-
vljenjske predloge. Žal je veliko tega ostalo v predalih tistih, ki se gredo 
papirnate vojne in bolj malo poznajo razpoloženje, predvsem pa življenje 
v temeljnih okoljih. 

Kako postaneš član predsedstva ZS Slovenije? »Tako, da te podpre-
jo sindikalni delavci ptujske in ormoške občine,« je na kratko odgovoril 
Ivan Hržič, pri tem pa je verjetno mislil, da moraš pri tem tudi nekaj po-
kazati. V prid njegovi izvolitvi govorijo minule in sedanje aktivnosti. 

Z zemljo je povezan že od rojstva in tako bo vse do konca. 

Tovariš Hržič, kako gledate na 
sedanji položaj v kmetijstvu? 

»Mislim, da smo v krizi — v 
nezavidljivem položaju. To pa iz 
enostavnega razloga, ker se kme-
tijstvo ne obravnava enakopra-
vno z ostalimi panogami, čeprav 
ima specifično vlogo — gre na-
mreč za proizvodnjo hrane. Po-
vsod v sVetu ima kmetijstvo pod-
poro države in to ne glede na 
obliko. Pa ne gre za to, da bi 
kmetijstvo to izkoriščalo. Obrav-

navati ga je potrebno kot enako-
pravnega partnerja z ostalimi de-
javnostmi, vendar pod specifi-
čnimi pegoji. Vemo, da je proiz-
vodnja v kmetijstvu rizična pro-
izvodnja, odvisna od vseh muha-

vosti v kmetijstvu, da gre tu za 
drag kapital, daljše obračanje . . . 

Trdim, da smo pred katastrofo 
v živinoreji, pa tudi nekatere 
druge veje niso daleč od tega. 
Imam občutek, da o kmetijskih 
problemih spregovorimo (velja 

za sindikat) takrat, ko obravna-
vamo podražitve prehrambenih 
proizvodov. O njih bi morali go-
voriti, ko dražimo energijo, 
vhodni material, stroje. Če samo 
pogledamo cene kmetijskih stro-
jev: pred tremi leti si traktor lah-
ko kupil za tri bike, danes ne za-
dostuje sedem bikov! 

Cene povečujemo s »tihim pri-
stankom« sindikata (tudi jav-
nim), čeprav trdimo, da sindikat 
nima neposrednega vpliva na po-
litiko cen. V slabšem ekonom-
skem položaju so vse panoge, 
med njimi kmetijstvo, ki so pod 
neposredno kontrolo cen.« 

Za kaj si boste prizadevali v re-
publiškem svetu? 

»Predvsem za to, da bo kmetij-
stvo enakopravno obravnavano 
in da bo položaj tega delavca ize-
načen s položajem delavca v dru-
gih panogah. Se na nekaj želim 
opozoriti. 

Pogoji za družbeno organizira-
no in družbeno proizvodnjo v 
kmetijstvu bi morali biti enaki. 
Trdim, da je družbeno organizi-
rano kmetijstvo v podrejenem 
položaju. Tako imamo rdeče in 
belo mleko, dve ceni za odkup 
pšenice, drugačen sistem plače-
vanja pri govedi in podobno.« 

Kje vidite napredek v kmetij-
stvu ormoške občine? 

»V intenzifikaciji kmetijske 
proizvodnje. V nadaljevanju pa 
o izenačitvi obeh sektorjev kme-
tijske proizvodnje. Zemljišča so 
urejena. Moti pa me proizvodna 
neurejenost Slovenskih goric. 
Ker tega ne urejamo, ljudje od-
hajajo, zemlja pa propada. Na 
teh hribih je včasih živelo veliko 

ljudi, pa tudi živine je bilo pre-
cej. S primernimi usmeritvami 
pa bi lahko tem hribom vrnili ži-
vljenje.« 

Ivan Hržič je prijeten sogovor-
nik. Tudi popoldne je povezan z 
zemljo. Je tržni proizvajalec, s 
pogodbo vezan na TOK. Njegov 
popoldan je tesno povezan s kra-
jevno skupnostjo Velika Nede-
lja, je predsednik skupščine. Nje-
govo besedo potrebuje tudi 
dramska družina, v kateri ga že 
uspešno zamenjuje hčerka. 

M G 
»Strojne skupnosti uspešno 

delajo pri velikih strojih, pri 
malih pa ne. Pri Veliki Nede-
lji smo se znali organizirati, in 
to uspešno. Če bomo znali tudi 
pri tem miselnost spremeniti, 
bo to še en korak v pocenitvi 
kmetijske proizvodnje.« 

»Sindikat je po mojem mne-
nju že preveč profesionalizi-
ran. Tudi sindikalni delajo na-
pake, ko »pobirajo« informa-
cije od vodilne strukture in ne 
od sindikalnih funkcionarjev, 
ki razpolagajo z drugačnimi 
podatki. Imajo mnenja od lju-
di.« 

Ivan Hržič 

DOGNOJEVANJE 
KROMPIRJA 

Krompi r j e v glavnem že posajen in v taki fazi rasti, da ga bo po-
trebno dognojiti z dušikom. Preden ga vnovič zagrnemo, je potrebno 
dodati na hektar 300 do 500 kilogramov Kana. Poleg izbora semena 
je tudi gnojenje bistven pogoj za dober pridelek. 

Največja napaka, ki je na našem območju še vedno prisotna, je 
Premalo učinkovita zaščita krompirišč proti krompirjevi plesni. Ta 
vzame takorekoč polovico pridelka, poleg tega pa s<f s plesnijo okuže-
ni gomolji neobstojni in torej neprimerni za skladiščenje. Dobri pri-
delovalci škropijo krompirišča proti plesni od sedem do devetkrat v 
sezoni, v osem do desetdnevnih presledkih. Za to uporabijo antracol 
aK dithane, bakreno apno in podobno. Če smo zamudili čas za izdat-
no zaščito, lahko s pripravkom ridomil preprečimo že nastalo okužbo, 
Poleg tega pa ta pripravek varuje rastlino dalj časa. 

Mnoga krompirišča na našem območju dozorevajo že julija, to je 
v Času, ko bi morali najbol j rasti gomolji. Tu tudi ni mogoče pričako-
yati dobrih pridelkov, saj mora ostati krompirišče zeleno vse do jeseni 
jn pri dobri zaščiti je potrebno zelene dele šele pred izkopom uničiti s 
herbicidom. Tisti, ki ravnajo tako, dosegajo tudi štirideset, petdeset in 
yeč tonske pridelke na hektar. Njihova proizvodna cena je okoli 20 
dinarjev za kilogram, tistih drugih, z 10 ali 15 tonami na hektar pa 60 
dinarjev ali več. Vsi pa bodo prejeli za kilogram krompirja okoli 50 
dinarjev. Ni težko izračunati, kaj se bolj izplača! JB 

OBISK IZ 
ARANDJELOVCA 

Okrog štirideset vzgojiteljic iz 
vrtca Mire Simič iz Arandjelovca 
je bilo 16. in 17. maja na delov-
nem obisku v ptujski vzgojnovar-
stveni organizaciji. Kolektiva 
obeh vrtcev sodelujeta že precej 
časa, 1984. leta pa sta podpisala 
listino o pobratenju. 

Ob tokratnem obisku so si 
vzgojiteljice iz Arandjelovca 
ogledale organizacijo dela v ja-
snčnih oddelkih in prenovljeno 
kuhinjo, otroci iz jno te ob Potr-
čevi 9 pa so se predstavili s kul-
turnim programom. Sicer pa je 
srečanje vzgojiteljic iz oben vrt-
cev potekalo v smislu izmenjave 
strokovnih izkušenj pri defu z 
otroki, gostje pa so si ogledale 
tudi nekatere kulturno zgodovin-
ske znamenitosti Ptuja. 

N.D. 

Huda kri po nepotrebnem? 
Pri tako revolucionarnih posegih v kmetijski 

prostor in na področje lastništva kot so melioraci-
je in komasacije se rado in povsem razumSjivo tu-
di kaj zalomi. Tako se je zgodilo tudi na območju 
kmetijske zadruge Lovrenc, na polju med Lovren-
cem in Apačami. Bilo je precej hude krvi ob ugo-
tovitvi, da bo potrebno zaradi komasacijskega in 
še prej melioracijskega postopka preorati tudi tiste 
površine, ki so bile posejane s pšenico. Na prvi 
pogled je bila reakcija kmetov — lastnikov teh po-
sevkov razumljiva, saj nihče ne dovoli posegov na 
svoji zemlji. Bolj razumljiva pa postane ob ugoto-
vitvi, da so bili kmetje obveščeni z ustreznimi 
odločbami o izvajanju omenjenih prostorsko ure-
ditvenih del in torej tudi o tem, da na teh površi-
nah jeseni naj ne sejejo. Zadeva je sedaj sicer ure-
jena in postopek teče dalje, kljub temu pa smo 
prosili za informacijo referenta za kmetijsko pro-
storske operacije in namestnika predsednice ko-
masacijske komisije za območje Polskavske doline 
Ivana Lovreca, diplomiranega inženirja agronomi-
j a 

»Na melioracijskem območju KO 17 — del 
Apače v velikosti 165 hektarov je bil z republiškim 
odlokom uveden melioracijski postopek, komasa-
cijski postopek pa z odločbo občinske skupščine. 
Lastniki zemljišč so bili predhodno na sestanku 
seznanjeni z vsemi melioracijskimi in komasacij-
skimi deli, njihovimi roki za izvedbo in da je po-
trebno zemljišča pripraviti za nemoteno izvedbo 
teh del. Nekateri lastniki kmetijskih zemljišč so 
kljub seznanitvi na sestanku na melioracijskem 
območju posejali pšenico. V melioracijskem pro-
jektu pa so zajeta tudi agromelioracijska dela — 
oranje in drugo. Nepreorane površine bi pri oceni-
tvi kakovosti opravljenih melioracijskih del, po-
sebno pa pri izvedbi komasacijskih del povzročile 
večje težave. Zato je investitor Kmetijska zadruga 

Lovrenc — sklical izvoljeni melioracijski in koma-
sacijski odbor, ki so ga vsi udeleženci izvolili, ta 
pa je zavzel stališče, da se tudi površine, posejane 
s pšenico preoijejo. Kljub temu je upravni organ 
predlagal, da se posejane površine, ki ne bi ovirale 
potrebnih melioracijskih del, ne preoijejo, vendar 
bi bilo potrebno zaradi razdelitve komasacijskega 
sklada plačati varščino za površino posejane pše-
nice kot enoletno odškodnino morebitnemu nove-
mu lastniku, ki take pridobljene nove površine ne 
bi mogel posejati s koruzo. Noben lastnik ne more 
koristiti istočasno prejšnjega in nadomestnega 
zemljišča. 

Posebna komisija je te lastnike obiskala na do-
mu in ti so se sami odločili ter to odločitev potrdili 
s podpisom, da se tudi njihove manjše površine 
posejane s pšenico podorjejo. K taki odločitvi so 
verjetno pripomogla mnenja oziroma zahteve 
ostalih lastnikov kmetijskih zemljišč, ki so zahte-
vali, da se vse površine preorjejo in se čim prej pri-
pravi delitev komasacijskega sklada. Trenutno so 
melioracijska dela v zaključni fazi, prav tako je z 
vsemi udeleženci komasacije izdelan predlog nove 
razdelitve, ki bo v kratkem izobešen na sedežih 
krajevnih skupnosti Dolena, Kidričevo in Lovrenc 
na Dravskem polju. Vse udeležence pozivamo, da 
lahko dajo pisne pripombe na komasacijski posto-
pek in komisija bo vse pripombe proučila. Le s so-
delovanjem vseh udeležencev komasacijskega po-
stopka bo le-ta čim krajši. Tako bodo tudi nezado-
voljstva manjša, saj so rezultati dosedaj izvedenih 
operacij gospodarni.« 

Tik pred zaključkom redakcije pa smo zvedeli, 
da dobiva širše razsežnosti nesoglasij in ogorčenja 
tudi predlagana komasacijska delitev zemlje. Tako 
bomo o tem primeru verjetno še poročali. 

JB 
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Dober den! Kaj drugega van gnes nemam plača no cajla rečti, saj je 
pred nami pismo Franca izpod haloškega klanca. Tak piše: 

»Drage bralke no bralci našega no vašega Tednika. Predlogan hu-
manitarno akcijo. Ker vidin. da na Ptuji ob vsoken dnevnen cajti hodi po 
ulicah ogromno brezposelnih ljudi, vabin vse tote v Haloze. Bomo trovo 
kosili, sušili, kopali no švicali. Sledila bo zabava s plesom. Igral bo an-
sambel Šik-šok, da se bo vsen iskrilo izpod nog. Tisti, ki ne bodo imeli 
plača v goricah, na košenicah no drugih delovnih mestih, bodo lehko že 
od Ptuja naprej proti Halozan na cestah luknje /likali. Tudi tombolo bo-
mo pripravili. Glovni dobitki bodo zapuščene haloške kmetije no ostareli 
Udje z njimi vred. Hvaležni bodo, če jih boste zadeli no za njih skrbeli. 
Tokšnih dobitkov mamo ogromno. 

Tudi ribiče vobin k akciji — naj okoli ribnikov no potokov vsaj tisti 
papir no druge odpadke poberejo od svojega ribolova. Jagre pa prosin 
naj tiste potepuške pse, kijih pokoljejo vsaj v zemljo zakopljejo no jih naj 
več ne mečejo v jorke no potoke, saj vete, da je gnešji den meso zlo dro-
go. Ker nam turistične Lizike no zizike prinošajo devizike, vobin na akci-
jo čim več ljudi, da bodo naši kraji vabljivi. Tudi malo deco lehko pripe-
late krese, saj mamo v naših krajih zadosti dedekov no babic, ki bi radi 
skrbeli za toti živ-žav, premalo pa je tistih, ki bi bili sposobni deco spočeti 

•no rediti. Vse akcije bodo potekale drgačik kak smo navajeni: na 50 de-
lavcev bode priša samo eden delovodja no ne tak kak v naših fabrikah, 
ke pride na enega delavca pet šefof. Huuuuura, gremo na delo! Vas poz-
drovla Franca izpod klanca. 

Zdravo Franca, tvoja bo gibanca, če bode akcija uspela. Jaz sen pr-
vi na spiski za delo, jelo no pilo, pa še za vse tisto, če bi se kaj še bolj lušt-
nega godilo. 

Pozdrav huuura Lujzek. 

Diabetiki iz Novske 
v Ptuju 

Prejšnjo soboto so se v Ptuju srečali diabetiki iz Ptuja in Ormoža ter 
Novske v sosednji Hrvaški. Gre za prvo srečanje, ki pa je nadvse uspelo, 
pravi Berta Crgulj, tajnica ptujskega društva za boj proti sladkorni bole-
zni Ptuj. Diabetike iz Novske so spremljali zdravniki in medicinske sestre 
ter predsednik občine. Na pogovoru, kije bil zgolj informativnega znača-
ja, so povedali, da je v Novski okrog 600 diabetikov, za katere skrbita 
dva zaravnika-diabetologa in tri medicinske sestre. Poleg tega velja po-
hvaliti skrb delovnih organizacij za sladkorne bolnike, katerim tucii pla-
čujejo članarino. 

Med obiskom v Ptuiu so si ogledali tudi diabetološki dispanzer in 
nekatere znamenitosti Ptuja. V dispanzerju jih je pozdravila dr. Lidija 
Trop, ki ie to priložnost izrabila za predstavitev dela in skrbi za sladkor-
ne bolnike, kijih je iz dneva v dan več. Novčani so videli tudi vinsko klet, 
posebej prisrčno pa so pozdravili neumorno Antonijo Kumer, kije tudi 
tokrat blestela. 

V spomin na prvo srečanje so Ptujčani prijateljem iz Novske izročili 
spominsko monografijo. 

Ob koncu so si obljubili, da se bodo še srečali. 
MG 

Jutri predstavitev knjige 
o Francu Osojniku 

V skupščini in družbenopolitičnih organizacijah krajevne skupnosti 
Franc Osojmk v Ptuju so se ze v lanskem letu odločili, da bodo kmetu in 
borcu Francu Osojniku, po katerem nosi krajevna skupnost ime, postavili 
nekak trajen pisni spomenik — publikacijo Franc Osojnik-Kostja. Slo-
vesnost bo jutri, v petek, 23. maja ob 16. uri v prostorih osnovne šole 
Franc Osojnik. 

Tako kot vrsto podobnih publikacij je tudi knjigo o Francu Osojniku 
uredila profesorica Ljubica Suligoj, ki je zbrala in priredila vso razpolo-
žljivo spominsko gradivo. Razporejeno je na 110. straneh, delo pa bo iz-
šlo v 1500 izvodih in ga bo prejelo vsako gospodinjstvo v krajevni skup-
nosti. 

mš 

Jutri pričetek letne kopalne sezone 
PTUJSKE TOPLICE 

V Ptujskih toplicah je že vse 
pripravljeno za jutrišnji pričetek 
letne kopalne sezone. Tako bodo 
zunanji bazeni s termalno vodo 
sprejeli svoje prve letošnje ko-
palce že zjutraj , ob osemnajstih 
pa bo na terasi s svojimi vižami 
privabljal staro in mlado prilju-
bljeni ansambel domače zabavne 
glasbe Rž iz Kranja . Na priredi-
tvi bodo med obiskovalci izžre-
bali nekaj brezplačnih sezonskih 
vstopnic, sicer pa obl jubl jajo, da 
bodo pripravljali podobne zaba-
ve z nastopi ansamblov vsak pe-
tek do konca letne kopalne sezo-
ne. 

V lanski kopalni sezoni so 
imeli v toplicah skupa j 189 tisoč 
kopalcev, letos pa jih pričakujejo 
blizu 210 tisoč. Obisk bi bil goto-
vo še večji, če bi imeli na voljo 
več lastnih nočitvenih zmogljivo-
sti. Trenutno je obiskovalcem na 
voljo le 49 postelj v bungalovih, 
od tega jih je 39 za letošnjo sezo-
no že v zakupu. Največ nočitve-
nih kapacitet so odkupili v Med-
j imurje Pletu in v Rudnikih Me-
žica. 

V letošnjem letu v toplicah si-
cer ne načrtujejo večjih investi-
cij. Ob koncu leta bodo pričeli s 
pripravami na razširitev avto-
campa od sedanjih 50 na 200 
kampirnih mest. Lotili se bodo 
obsežne akcije varčevanja na 
vseh področjih. Tako bodo še le-
tos pričeli vgrajevati toplovodne 
črpalke, pri čemer bodo prihrani-

li precej mazuta za ogrevanje v 
zimskem času. Precejšen del ce-
vovoda bodo obnovili in na novo 
izolirali, poleg tega pa bodo vlo-
žili sredstva še za gradnjo nove 
vrtine. 

Resno razmišljajo o odcepitvi 
od Kmetijskega kombinata Ptuj 
ter o združitvi s turistično-gostin-
sko delovno organizacijo Pohor-
je. Tako bi lahko v okviru seve-
ro-vzhodne Slovenije nastopili 

navzven bolj enotno in komplek-
sno, predvsem pa s celovito go-
stinsko-turistično ponudbo , obo-
gateno z zdraviliško dejavnost jo. 

Med novostmi v letošnji ko-
palni sezoni velja opozoriti na 
sezonsko vstopnico, za katero 
bodo odrasli morali odšteti 
4.000, otroci pa 3.000 dinarjev, 
vstopnica pa bo veljala tako za 
notranje kot zunanje bazene. 
Novost pomenijo tudi abonmaj-

ske vstopnice za 10 kopanj , z-d 
katere bodo v notranjih bazenih 
odrasli morali odšteti 2.400, otro-
ci pa 1.600 dinarjev. Sicer pa ve-
ljajo za notranje bazene dnevne 
vstopnice po 300 dinarjev za 
odrasle in 200 dinarjev za otro-
ke, v zunanj ih bazenih pa bo tre-
ba za dnevno kopanje odšteti 
250 in 150 dinarjev. Abonmajske 
vstopnice za zunanje bazene bo-
do za 10 kopanj veljale 2000 in 
1.200 dinarjev. Sicer pa napove-
dujejo , da bodo s 1. juni jem cene 
v zunanjih bazenih izenačili s ce-
nami v notranjih bazenih. Pri na-
kupu kopalnih vstopnic prek sin-
dikata bodo nudili 20 odstotni 
popust na osnovno ceno, pri na-
kupu čez 500 vstopnic pa bo ta 
popust znašal kar 30 odstotkov. 

V gostinskem delu bodo obi-
skovalcem ponudili razne vrste 
enolončnic in nekaj ostalih ce-
nejših jedi, razmišljajo tudi o 
ureditvi prostora za naturiste, ki 
na j bi bil v neposredni bližini to-
plic. Čoln Biserka bo prevažal 
goste prek Drave do gostišča Ri-
bič, uvedli pa bodo tudi atrakti-
vno vožno s kočijo in sicer od av-
tobusnega ostajališča do toplic. 

Za goste v kampu pa bodo letos 
uvedli tudi izposojanje koles za 
vožnjo do mesta. Obeta se torej 
kup novosti, zato bodo za marsi-
koga v letošnji sezoni Ptujske to-
plice še bolj zanimive in privla-
čne. 

M. Ozmec 

Prvi gostje so prišli v kamp Ptujskih toplic že v začetku tega meseca. 
(loto: M. Ozmec) 

TEŽAVE MLADIH V OBČINI ORMOŽ 
Mlade v ormoški občini mučijo po-

dobne težave kot njihove vrstnike si-
rom Slovenije. Vendar je njihovo pri-
zadevanje obremenjeno s posebnimi 
okoliščinami, značilnimi za njihovo 
občino. Kako se spoprijemajo z nji-
mi, nam je povedal Tomaž Bolcar, se-
kretar občinske konference mladih. 

Največ pozornosti posvečajo mladi 
iskanju poti za pridobitev novih za-
poslitev in zagotavljanju kadrovskih 
štipendij, saj je kar polovica nezapo-
slenih mladih (okoli 300), štipendije 
pa so v glavnem podeljene iz združe-
nih sredstev in seveda ne zagotavlja-
jo, da se bo mlad človek po konča-
nem šolanju lahko dejansko zaposlil. 
V strukturi ormoškega gospodarstva 
in načinu štipendiranja je torej osno-
vni vzrok, da so mladi, šolani in spo-
sobni, prisiljeni iskati zaposlitev v 
drugih krajih. V zadnjem času so mla-
di preko svojih delegatov poskušali 
vplivati na srednjeročne in dolgoro-
čne programe v občini, vendar dvomi-
jo, da lahko sami kaj spremenijo, če 
se kadrovske službe v delovnih orga-
nizacijah in tisti, ki planirajo razvoj 
občine, ne bodo bolj zavzeli in spreje-
li konkretnih rešitev. Mladi so na-
mreč predlagali povsem konkretne 
predloge za zaposlovanje z ustana-
vljanjem malih produkcijskih enot v 
kmetijstvu, saj je v ormoški občini še 
nekaj neobdelane zemlje in mladih 
kmetijskih strokovnjakov, ki bi tej na-
logi bili kos. Vendar jim s tem predlo-
gom ni uspelo priti v plane razvoja in 
omogočiti začetne podpore, ki bi lah-
ko mlade opogumila. 

Druga skupina predlogov se je nai-
našala na razvoj in uporabo računal-
ništva in informatike, saj je med mla-
dimi nekaj takih, ki so se-v tem že iz-
šolali in bi lahko v svoji občini razvi-
jali to dejavnost. Na tem področju 
delujejo mladi bolj prek občinske or-
ganizacije, v posameznih osnovnih 

organizacijah v DO pa nekako še ne 
znajo odločneje postavljati vprašanj v 
zvezi z zagotavljanjem novih delov-
nih mest in podeljevanjem kadrov-
skih štipendij. 

Drugo skupino težav pa predsta-
vljajo mladim v ormoški občini pro-
blemi v kmetijstvu. Nerešeni lastnin-
ski odnosi in pomanjkanje osnovnih 
pogojev za razvoj uspešne kmetijske 
proizvodnje poženejo veliko mladih s 
kmetij. S temi problemi se ukvarjajo 
mladi v okviru aktiva mladih zadruž-
nikov TOK KK Jeruzalem—Ormož. 
V tem aktivu poteka vrsta najrazli-
čnejših dejavnosti, predvsem pa v 
njem iščejo rešitve za mlade v kmetij-
stvu, od tistih, ki se nanašajo na stro-

kovna vprašanja kmetovanja, do reše-
vanja novsem življenjskih težav. 

Veliko je še težav, s katerimi se sre-
čujejo v tej občini. Naj omenim same 
težave v zvezi z izhajanjem glasila 
KORAKI — saj kljub zagotavljanju, 
da bodo dobili sredstva zanj, glasilo 
ostaja pri prvi »tradicionalni« izdaji 
— nedelo počitniške zveze, ki se je 
neuspešno priključila Pomurski poči-
tniški zvezi, težave s prostori za zbira-
nje — letos bodo ostali brez poletne-
ga zbirališča, ormoškega kopališča — 
ter večno pomanjkanje sredstev za 
vse kar bi želeli še narediti. 

Posebej dobro pa je ormoškim mla-
dim uspelo razviti obilo najrazličnej-
ših kulturnih in športnih dejavnosti. 

Mladi predstavljajo najbolj aktivna 
jedra številnih društev v krajevnih 
skupnostih, uspelo pa jim je razviti 
nekatere nove oblike, med katerimi je 
zanimiv koncept Mladinskega kultur-
nega centra z glasbeno in filmsko sek-
cijo ter ponovna oživitev plesnih teča-
jev in pripravljanje srečanj z najmlaj-
šimi v obliki popoldnevov za otro-
ke . . . 

Trenutno pripravljajo izobraževal-
ni seminar za mlade ormoške občine 
v Obrežu, na katerem bodo ustanovili 
tudi ekološko skupino, pripravljajo 
pa tudi koncert mladih glasbenih sku-
pin. 

D. L. 

Zobozdravstvena ambulanta tudi v Cirkovcah 
Prebivalci Cirkovc si že dalj časa 

prizadevajo, da bi dobili zdravstveno 
postajo. Del teh želja se jim bo kmalu 
uresničil, saj bodo ob proslavi 200-le-
tice svoje osnovne šole odprli tudi zo-
bozdravstveno ambulanto. Maja lani 
jim je namreč tozd Zobozdravstvo 
Ptuj ponudilo možnost, da s pomočjo 
opreme in izvajanja zobozdravstvene 
dejavnosti odprejo ambulanto, če bo-
do sami zagotovili ustrezne prostore. 

Krajani so takoj pričeli z adaptacijo 
skladišča za orodje in opremo v osno-
vni šoli. Opravili so veliko prostovolj-
nih ur dela in zbrali potrebna sred-
stva s krajevnim samoprispevkom. 

Prostori ambulante so tik pred otvo-
ritvijo, zraven njih pa so uredili še 
prostor za računalniško učilnico, ki se 
je še posebej veselijo mladi. 

D. L. Nova ambulanta je delno že opremljena (foto M. Ozmec) 

Bo za Novo leto zazvonil telefon? 
Ideja, da bi dobili na območju krajevne 

skupnosti telefon, je v Grajeni stara že do-
brih deset let, zato so se ustrezno organizirali 
in imenovali odbor za izgradnjo telefonskega 
omrežja. Takrat je bilo na območju vseh šti-
rih zaselkov 72 interesentov. Z akcijo so na-
meravali najprej začeti skupaj s krajevno 
skupnost jo Olga Meglič, vendar so se stvari 
zasukale nekoliko drugače in so se odločili, 
da bodo iz Ptuja potegnili lastni vod. S pošto 
so podpisali sporazum in tako združili del 
sredstev za povezavo od telefonske centrale 
na pošti do vozlišča pri vojašnici Dušan Kve-
der. 

Ob vsem tem pa je bilo prisotno dejstvo, 
da bo potrebno vsa sredstva dati iz lastnega 
žepa. Takrat so celotno akcijo ocenili na 
okrog 8 milijonov dinarjev, vsak pa bi po pri-
ključku prispeval še 100 tisoč dinarjev, poleg 
del pri izkopu jarkov, določenega števila dro-
gov in podobno. 

Od takrat pa do danes so prehodili precej 
t rnovo pot, vendar telefona na Grajeni še 
vedno nimajo. Lani so dobili od pošte pro-
jekt in dosegli sporazum o potrebnosti take 
povezave, saj je v neposredni bližini Ptuja in 
ima le dva telefonska priključka. Svoje je na-
redila tudi inflacija in z njo podražitve, tako 
da bo poslej moral vsak odšteti še dodatnih 
100 tisoč dinarjev — skupno imajo že 120 
krajanov, ki želijo telefon. Poleg tega je pred-
videno, da bo vsak prispeval v povprečju 5 
drogov, opravil 50 ur prostovoljnega dela, 
del denar ja pa bo šlo tudi iz krajevnega sa-
moprispevka za vezavo sredstev za najet je 
kredita. Na zboru krajanov sta se od 75 pri-
sotnih le dva izrekla proti, večina pa je meni-
la, da je potrebno akcijo čimprej pripeljati do 
konca. 

Letos, 7. maja, so končno zakoličili traso 
primarnega voda skupa j z delavci PTT, da-

nes (22. maja) bodo že začeli z izkopom, ki 
ga bodo opravili v lastni režiji, 27. maja pa 
bodo primarni vod že polagali. 

Po vseh dosedanj ih razgovorih je moč za-
ključiti, da bi do sredine juni ja končali s po-
laganjem primarnega voda, nakar bodo zako-
ličili sekundarni vod po vaseh, s čimer se ka-
žejo možnosti, da bi krajani na Grajeni okrog 
Novega leta že lahko vrteli svoje telefone. Pri 
tem pa upajo , da bo pravočasno prispel del 
telefonske centrale, ki je že naročen, da jih 
bodo lahko v Ptuju tudi priključili. 

Kljub težavam pa so na Grajeni zadovolj-
ni, da se delavci PTT - T O Z D Servis Mari-
bor doslej držijo dogovora in če bo tako do 
konca, bo tudi telefon v krajevni skupnosti 
postal realnost, ne več nekaj nedosegljivega, 
kar se jim je zdelo še pred časom. 

mš 

informacija o akciji zbiranja oblačil, obutve, 
posteljnine in pohištva 

Rdeči križ Slovenije organizira že devetnajsto zaporedno 
akcijo zbiranja oblačil, obutve, posteljnine in pohištva, ki po po-
tekala hkrati po vsej Sloveniji. 

Akcija bo 29. maja 1986 od 17. do 19. ure 
Darovano blago bo razdeljeno družinam in posameznikom, 

ki iim ie taka pomoč potrebna, del blaga pa bodo organizacije 
RKS shranile za pomoč ob naravnih in drugih nesrečah. 

V akciji želimo zbrati čim več otroških oblačil, perila, po-
steljnine, ker nam tega blaga vedno pr imanjkuje . 

Če nameravate oddati pohištvo, vas prosimo, da to poprej 
sporočite Občinski organizaciji Rdečega križa Ptuj na tel. št. 

Oblačila, ki jih boste darovali, zvežite v svežnje in jih polo-
žite pred vhodna vrata na ulico do 16. ure. 

Mladi člani in mladina Rdečega križa, aktivisti Rdečega kri-, 
ža bodo d a r c a n e predmete pobirali pred vhodnimi vrati od 16. 
do 19. ure oz. na zbirnih mestih v vasi krajevni skupnosti . 

Akcija bo izvedena v vseh KORKS Ptuja, KORKS Rogoz-
nica, K O R K S Hajdina , KORKS Kidričevo, KORKS Cirkovce 
in K O R K S Ptujska gora. 

Vabimo vas, da tudi letos v tej solidarnostni akciji po svojih 
močeh sodelujete. 

O B Č I N S K A O R G A N I Z A C I J A 
R D E Č E G A KRIZA PTUJ 



TEDNIK - 22- maj 1986 KULTURA IN I ZOBRAŽEVANJE - 7 

Deset let 
likovne sekcije 
PD Alojz Arnuš 

ROGOZNICA 

»Deset let nekega delovanja je 
lahko le trenutek, če ga primerja-
mo z zgodovino, lahko pa je po-
membno obdobje , če ga primer-
j amo z ustvarjalno dobo likovne 
sekcije prosvetnega društva 
Alojz Arnuš iz Rogoznice. Naš 
cilj ni, da bi ta skromni, vendar 
delovni jubilej praznovali hrup-
no ; naša želja je, da se čim bolj 

skromno spomnimo dni, ko smo 
zaorali ledino vlikovnem ustvar-
jan ju v naši krajevni skupnosti.« 

Tako so v soboto začeli sloves-
nost ob 10-letnem jubileju v ptuj-
skem hotelu, kjer so se zbrali čla-
ni rogozniške likovne sekcije ter 
njihovi gostje iz Koprivnice in li-
kovne sekcije PD Svoboda iz 
Ptuja. Pa tudi to pot ni šlo brez 
pravega delovnega vzdušja, le da 
jim je v soboto malce ponagajalo 
vreme, v nedeljo pa so si že poiz-
kali nekaj zanimivih motivov po 
mestu in bližnji okolici. 

Med glavnimi likovnimi 
ustvarjalci v Rogoznici so gotovo 
Franc Simonič, Branko Zupanič, 
Maks Menoni (predsednik sekci-
je), Lea Kralj, Janko Marinič, 
Samo Gor jup , Branko Gor jup , 
Franjo Gnilšek, Jože Foltin, Ve-
ronika Rakuša, Boris Miočinovič 
in Bogomir Jurtela. V minulih 
desetih letih so se jim priključili 
tudi mnogi drugi, ki so bili z nji-
mi le krajši čas, danes pa jih je 
sedem rednih članov, ki so kljub 
ma jhnemu številu uspeli pripra-
viti več kakovostnih razstav v 
Ptuju in v drugih krajih Sloveni-
je ter v pobratenih občinah v SR 
Hrvatski. 

Rogozniški likovniki štejejo 
med svoje največje uspehe nave-
zavo trajnih stikov s člani liko-
vne sekcije » P O D R A V K A 72« iz 
Koprivnice, s čimer so naredili 
tudi korak napre j v razvijanju in 
poglabl janju bratstva in prijatelj-
stva. Takrat, brez pravih izku-
šenj, se je že rodila ideja o neke 
vrste delovnem srečanju likovni-
kov amaterjev iz bratskih občin. 
Tako so se zbrali 28. in 29. apri-
la, pred tremi leti, v Ptuju slikarji 
iz Podravke 72, K U D Vilko Ju-
rec iz Varaždina, D P D Svoboda 
Ptuj in seveda gostitelji. Že ta-
krat in tudi danes z zadovolj-
stvom ugotavljajo, da so se odlo-
čili pravilno, ker so se poslej sre-
čevali vsako leto in v drugem 
kraju. Taka srečanja bodo tudi v 
pr ihodnje . Pravijo, da niti ni po-
membno kje, pomembno je, da 
se sestanejo in da tako začrtano 
pot nadal ju je jo danes in da jo 
bodo nadaljevale tudi generacije 
mladih likovnih ustvarjale^/ . 

Za podporo in prizadevanje v 
ohran jan ju in širjenju kulturne 
dejavnosti v KS Rogoznica in 
širše so se s posebnimi priznanji 
zahvalili likovni sekciji Podravka 
72 iz Koprivnice, OOS Delta 
Ptuj, kolektivu hotela Poetovio, 
Feliksu Bagarju, OS ZSS Ptuj, 
Francu Simoniču, Branku Zupa-
niču in Maksu Menoni ju . mš 

pelovni posvet ob zaključku srečanja v prostorih ptujskega hotela. Fo-
to: mš 

J ARE KAČE 
JEZIKOVNO RAZSODIŠČE (252) 

»En sam stavek novinarja M. Š. ima 131 besed 
ali 26 vrstic! Kako razsodišče gleda na tako slovni-
co?« nam piše bralec Dela B. M. iz Zagreba in pri-
laga kopijo Delove rubrike »Iz jugoslovanskega 
časopisja« (13. 3. 1986) s pr iredbo pisanja Borbe 
o celjskih zapletih v predvolilnem postopku. 
Oglejmo si to j a ro kačo: 

Takšno delovanje (izven kandidaci jskih konfe-
renc in SZDL kot fronte) je bilo kritizirano, pod-
prto pa je bilo stališče, da delegati za svoje ravna-
nje odgovar ja jo samo delovnim l judem, ki so jih 
delegirali, ne pa fo rumom, da se člani zveze komu-
nistov za sprejeto politiko, vključno z dogovorjeni-
mi kadrovskimi rešitvami (kandidatov za posame-
zne funkcije), mora jo in se lahko uspešno boju je jo 
samo z močjo argumentov in znotra j organiziranih 
oblik delovanja delovnih ljudi in občanov, da je 
treba upoštevati in argument i rano odgovarjat i na 
posamezne pr ipombe tudi tistih posameznikov, ki 
zaradi nepoučenost i ali z lonamerno zvezi komuni-
stov in posameznim kandidatom, in to ravno ti-
stim, ki so se na jbo l j odločno bojevali proti raz-
nim napakam, pr ipisujejo odgovornosti tudi za ti-
sto, za kar oni niso bili in niso mogli biti odgovor-
ni (npr. za poslovne napake bivšega vodstva Gore-
nja v zvezi z n a k u p o m Kortinga in megalomaske 
apetite bivšega vodstva IMV itd.). 

Do vsaj približnega smisla takele povedi bi se 
bralec lahko dokopal samo z dvakratnim ali tri-
kratnim pozornim branjem, seveda pa navadno že 
sredi prvega b ran ja obupa in pusti članek nepre-
bran ali pa se razjezi in se pritoži jezikovnemu raz-
sodišču. Prepričani smo, da ne prvo ne drugo ni 
bil časnikarjev namen. Uredništvu Dela prepušča-
mo, na j ugotovi, zakaj je besedilo napisano tako, 
kakor pač je (ali je zaradi jezikovnega neznanja , 
neiznajdljivosti, malomarnost i , časovne stiske idr. 
ostal prirejevalec preveč odvisen od prav tako ka-
časte srbohrvaške predloge . . . ? ) ; sami pa skušaj-
mo razložiti, zaka j ga tako težko beremo in razu-
memo ter kako bi ga bilo mogoče izboljšati. 

Prvi, najočitnejši vzrok težavnosti je dolžina citi-
rane povedi. V omenjenem besedilu je še več dru-
gih izredno dolgih; izračunali smo, da je povpre-
čna dolžina povedi v tem besedilu 43 besed, med-
tem ko je siceršnje slovensko povprečje za povedi 
v besedilih te zvrsti 23 besed. Vendar dolžina po-
vedi sama po sebi še ne bi nu jno zaslužila graje, če 
je ne bi spremljali še drugi pojavi, ki zelo zmanjšu-
jejo n jeno berljivost in celo razumljivost. Med te-

mi pojavi je treba poleg nekaterih slovničnih na-
pak (npr. se morajo in se lahko bojujejo) in nerod-
nosti (npr. odgovarjati na posamezne pripombe tudi 
tistih posameznikov) omeniti predvsem skladenj-
sko prezapletenost. Cela veriga odvisnikov prve, 
druge in celo tretje stopnje, vrivki in oklepajski 
dodatki , znotraj posameznih odvisnikov pa še za-
pletene besedne zveze z rodilniškimi verigami ipd. 
(npr. znotraj organiziranih oblik delovanja delovnih 
ljudi in občanov) preprečujejo pregled nad celotno 
sestavo te povedi, tako da ne moremo slediti njeni 
vsebinski »rdeči niti«. Bralci bi se do vsebine dosti 
laže dokopali , če bi pisalo npr. takole: 

Delovanje izven kandidacijskih konferenc in 
SZDL kot f ronte je bilo kritizirano, podpr to pa je 
bilo stališče, da delegati za svoje ravnanje odgo-
var ja jo samo delovnim ljudem, ki so jih delegirali, 
ne pa forumom. Člani Zveze komunistov se mora-
jo za sprejeto politiko — tudi za dogovorjene 
predloge glede kandidatov za posamezne funkci je 
— bojevati samo z močjo argumentov v organizi-
ranih oblikah delovanja delovnih ljudi in obča-
nov. Pripombe posameznikov je treba upoštevati 
in z utemelji tvami odgovarjat i l judem, ki zaradi 
svoje nepoučenosti ali s slabimi nameni pripisuje-
jo Zvezi komunistov in posameznim kandidatom 
odgovornost tudi za tisto, za kar niso bili in tudi 
niso mogli biti odgovorni (na primer za poslovne 
napake bivšega vodstva Gorenja v zvezi z naku-
pom Kortinga in za megalomanske načrte bivšega 
vodstva IMV itd.), posebno ker so se prav ti najod-
ločneje bojevali proti napakam. 

Mislimo, da s to predelavo nismo politični vse-
bini sporočila niti vzeli niti dodali ničesar bistve-
nega, gotovo pa smo jo naredili bralcem bolj do-
stopno. V ta namen bi se dalo »postorit i« še kaj, 
npr . v zvezi z nakopičenimi abstraktnimi samostal-
niki (stališče, z rešitvami, argumentov itd.) ali v 
zvezi z rabo trpnika. Čeprav je t rpnik zapisan tudi 
v srbohrvaškem članku, ki ga v omenjeni rubriki 
povzema Delo, bi se mu pri prevajanju oziroma 
pr i re janju (ne gre za citiranje v narekovaj ih) lahko 
izognili. 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi 
s slovenščino v javni rabi pošiljajte na naslov: JE-
Z I K O V N O RAZSODIŠČE, Republiška konferen-
ca SZDL Slovenije, Ljubljana, Komenskega 7. 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 

Kje so razlogi, da so se po-
vsod po Evropi, pa tudi pri 
nas, tkane umetnine ohranile 
v razmeroma majhnem obse-
gu? Če pr imerjamo število 
znanih manufaktur , v katerih 
je bilo zaposlenih mnogo 
tkalcev, s številom ohranje-
nih tapiserij, je to osuplj ivo 
majhno. 

Tkanine so občutljiv material. Škoduje jim prah, ki se nabira 
med nitkami in prodira v pore, svoje opravita tudi svetloba in vročina 
in razjedajo jih insekti. Le izredno skrbno varovanje pred temi škod-
ljivimi vplivi lahko delno ublaži njihove učinke, povsem preprečiti jih 
ne more. Največ škode na tapiserijah pa so z neskrbnim varovanjem 
storili lastniki sami. 

Vsaj do 17. stol. je tapiserija veljala predvsem kot uporabni pred-
met. Čeprav so naročniki izdajali velike vsote za izdelavo tkanin s fi-
guralnimi, rastlinskimi in krajinskimi prizori, so bol j malo cenili nji-
hovo umetniško vrednost. Tapiserije so šteli za inventar, ki s časom 
pač propade. Malomarno obešene zastore niso zaščitili pred vročino 
iz bližnjih peči, posedali so po njih in z njimi zastirali okna, da se je 
vanje upiralo sonce. Dotra jane tapiserije so običajno razrezovali in 
posamezne kose uporabljal i za oblazinjenje pohištva. Med vojaškimi 
pohodi so bile tapiserije plen bojevnikov. Če si naropanega blaga ni-
so mogli razdeliti drugače, so si ga razrezali in raztrgali. 

Tudi tapiserije na ptujskem gradu so pričakale naše čase okrnje-
ne. Iz francoske serije verdur je bilo nekaj tapiserij razrezanih na več 
kosov in ponovno sešitih. Na šivih se motivi ne skladajo več. Flam-
skim tapiserijam so bile odrezane bordure , osrednji figuralni prizori 
pa so ohranjeni v celoti. Vendar domnevamo, da so štiri f lamske tapi-
serije le del nekda j večje serije. 

Marje ta Ciglenečki 

Lov na divje race, francoska tapiserija s konca 17. stoletja (inv. 
štev. UO 486 T), razstavljena v jedilnici ptujskega gradu. Tapiserija je 
bila nekoč zaradi večjih poškodb razrezana in po kosih ponovno sešita. 
Seveda pa se motovi na stikih ne ujemajo več. Levi rob je na primer se-
stavljen kar iz šestih različnih kosov. Fototeka kulturnozgodovinskega 
oddelka PMP štev. F 212. Foto Langerholz. 

M L A D I PEVCI 
VAB IJO 

V otroškem in mladinskem pevskem zboru osnovne šole To-
ne Žnidarič v Ptuju, ki ju vodi Greta Glatz, so se v minulih dneh 
skrbno pripravljali na svoj letni koncert , ki ga bodo imeli danes 
ob 19. uri v šolski telovadnici. 

Oba šolska zbora sta redna gosta različnih proslav in prire-
ditev, po kakovosti pa gotovo med najboljšimi v občini. To pa je 
dovol j t rdna garancija, da nas tudi nocojšnj i koncert mladih 
pevcev ne bo razočaral. m x 

franc fideršek 

delegat nace 
zgodba o aktivistih 
v letu 1945 4 8 

Še si je zapisoval Nace stavke, ki j ih je ujel pri posameznih go-
vornikih in so se mu zdeli vredni omembe. Iz njih je potem lahko ob-
novil celoto političnega položaja v okraju. Tako si je zapisoval na-
prej. 

»Črna borza je močno v razmahu. Najširše množice so dobile 
več poguma pri razkrinkavanju špekulantov. Nabavl jene zastave bo-
do v najkrajšem času razprodane. Pomanjkanje stanovanj. Ljudstvo 
zahteva, da se odpro s tanovanja izseljenih ljudi, ključe ima še ozna. 
Povsod organizirati pisanje sten-časov in na njih razkrinkavati večje 
Primere špekulacij . V vseh večjih centrih je treba postaviti komisije za 
boj proti špekulaciji . Sestavljajo na j jih po en miličnik in nekaj do-
brih pripadnikov O F iz vrst poštenih delavcev in kmetov. Vsi morajo 
•meti ugled med ljudstvom. Večje prestopke gospodarske sabotaže je 
treba kaznovati z odvzemom živine. Notranj i odsek mora biti bolj oz-
ko povezan s sodiščem in ozno. Večjo skrb posvečati bosanskim otro-
kom, bolj jih povezati z našimi. Primere, da jih naši otroci zasmehuje-
jo, najostreje ožigosati. Mladina separatizira, nuditi ji je treba več po-
moči . . . « 

O teh in podobnih vprašanjih je Nace razmišljal še pozneje, vso 
dolgo pot pešačenja od Ptuja proti Kočicam. Sredi razmišljanj se je 
zdrznil, kot da bi se naenkrat zavedel, da sploh ne zna več razmišljati 
kot človek, razmišljati o vseh tistih drobnih stvareh, ki človeka veseli-
jo, zaskrbljujejo, jezijo. Sedaj vedno razmišlja kot aktivist, na vse ži-
vljenje glede nekako z aktivistične strani. Nič osebnih problemov, le 
skrb, da bodo l judje sodelovali z našo novo oblastjo, da bodo izpol-
njevali naloge, da bo vse dobro potekalo, da bo funkcionirala zaga-
•"antirana preskrba in odda ja , da bodo l judje za silo siti in oblečeni, 
da jim bo vsak dan boljše, predvsem pa vsem boljše kot jim je bilo ne-
koč. 

V teh razmišljanjih ob pešačenju po samotni poti v hladni, a suhi 
krnski noči je Nace vse bolj spoznaval, da se je preveč odtrgal od 
^varnega življenja ljudi. Praktično niti ni vedel, kako se ta naš halo-
g i in polanski človek v resnici počutita v tej naši tako težko priborje-

ni svobodi, ali se l judje sploh zavedajo tega? Če človek posluša oce-
ne, da »narod sabotira gospodarstvo, prikriva svoje imetje, špekuli-
ra«, potem se je res treba vprašati, če se ti l judje zavedajo za kako ve-
liko stvar so se borili partizani. Mnogo jih je padlo za to našo lepo 
zeljo, mnogo grobov je ostalo v teh naših gozdovih, kjer jim veter po-
je pesem n e p o z a b n o s t i . . . 

Morda bomo čez leta, vsaj tako pravijo odgovorni tovariši, pre-
kopali kosti teh, ki so za svobodo dali največ kar so mogli, dali so 
svoja življenja in jih položili v skupne grobnice ali vsaj na domača 
pokopališča. Tam bodo postavili spomenike. K njim bodo romali lju-
dje, prihajali otroci s cvetjem, prižigali bodo svečke, se spominjal i 
imen tistih, ki so žrtvovali toliko, da ne moremo nanje nikoli pozabiti. 

Ob tem se je spomnil imen borcev in tovarišev, ki so ostali v teh hri-
bih, mnogi so omahnil i tik na pragu svobode. Tone, Karo, Karlek, Jo-
že, Mar jan , Miran, Rudi, Vlado in mnogi drugi, tudi sinovi drugih na-
rodov. Njihovih grobov smo se spomnili dober mesec po osvoboditvi, 
jih obiskali, okrasili s cvetjem. Toda do jeseni jih je spet prekrila tra-
vna ruša, odpad lo listje. Na sesvete smo na nekatere od teh grobov že 
skoraj p o z a b i l i . . . Da, pozabili. Ali ne pozabl jamo tudi na tisto veli-
ko, lepo in pravično, za kar smo se borili? Vse hočemo spraviti v neke 
modele, da jemo poseben poudarek zunanj im oblikam, ne pa vsebini. 
Važni so nam zunanj i uspehi. Pomembno je samo to, da je na maso-
vni sestanek prišlo veliko ljudi, kako so se ti l judje v resnici počutili, s 
kakšnimi mislimi so odhajali iz nabito polnih dvoran, o tem nismo 
razmišljali, to ni bilo pomembno . . . 

Tako je razmišljal Nace na svoji poti od Ptuja proti svojim Halo-
zam. Razmišljal v hladni zimski noči, megleni in temni, pusti in zopr-
ni, da se še psom ni ljubilo vstajati iz toplih ležišč v listnjakih, da bi z 
laježem opozarjal i na samotnega nočnega potnika. 

Nace je v mislih obnovil vse pomembnejše dogodke po tistem 10. 
maju, ko so s polnimi pljuči zadihali svobodo, prišli s haloško četo na 
Ptuj, v imenu ljudstva prevzeli oblast in začeli izvajati tisto, za kar se 
je to ljudstvo borilo . . . 

Kdo se je v resnici boril? se je nehote vprašal Nace in si tudi ta-
koj odgovoril: mi partizani, aktivisti, l judje so nas podpirali in nam 
pomagali . Tiste zaslepljence pa smo morali s silo usmeriti v pravo 
smer, omahljivce prepričevati. To je bilo delo aktivista, ki je lahko 
prikazoval prihodnost , kot pravljico lepo, saj je bila vsa pr ihodnost 
pred nami. Videnje prihodnosti je bilo kot lepe sanje . . . 

Te sanje so se v borih sedmih mesecih svobode vse bolj razblinja-
le v skrbeh vsakdanjost i . Del lepe prihodnosti se je že spremenil v 
preteklost, cilji so postajali vse bolj poenostavljeni, urejeni po nekem 
administrativnem redu, določene so bile formule in pravila za izvaja-
nje tega reda. 

Nace je čutil, da se je tudi sam močno utrudil, izčrpal. Zaka j da-
jal in dal je od sebe vse, kar je mogel, več resnično ni mogel, čeprav 
so nekateri tovariši ocenjevali, da ni opravil vseh nalog tako kot bi jih 

moral. To je res, je Nace samokrit ično priznaval, zakaj bil je vedno 
samokritičen, včasih celo še preveč, toda naloge so presegale njegove 
zmožnosti in sposobnosti . 

Zato je sklenil, da se bo umaknil iz prvih aktivističnih vrst. Zapo-
slil se bo. Z zaslužkom lastnih rok bo nadoknadi l družini tisto, kar je 
na kmetiji zamudil od pomladi do jeseni. Pri tem ne bo pozabil na 
svoje prepričanje, oblikovano v NOB, na moralno dolžnost do tovari-
šev, ki so dali svoja življenja. Pomagal bo mladim aktivistom, da na-
dal ju je jo boj za to našo veliko stvar . . . Temu svojemu sklepu se Nace 
ni nikoli izneveril. 

Še enkrat so okrajni kadrovniki na Ptuju poskušali Načeta na-
praviti za uradnika. Bilo je to v letu 1949, enem najtežjih v povojnem 
obdobju . Gospodarska blokada povezana z izredno brutalnim politi-
čnim in vojaškim pritiskom stalinističnega Vzhoda. Vse to je bilo tre-
ba vzdržati za vsako ceno, sicer bi pljunili na vse tisto, kar smo si iz-
bojevali in kar smo že zgradili. Ne samo prisilni odkupi in najrazli-
čnejše druge dajatve, odpovedovanja , tudi delovno silo je bilo treba 
mobilizirati po vaseh in jo usmerjati v razvijajoče se industrijske cen-
tre. 

Tedaj so Načeta »dvignili« pri Gradisu v Strnišču in ga imenova-
li za poverjenika za delo. Nalogo je moral opravljati profesionalno. 
Postal je »šef«, podpisoval potne naloge operativcem, ki so izvajali 
mobilizacijo v posameznih vaseh, pa tudi sam je moral pogosto na te-
ren. Ne samo med delovnim časom, delati je moral po ves dan, često 
pozno v noč, enako kot mnogi drugi takrat. Trudil se je, da bi naloge 
opravljal kar na jbol j dosledno. Kljub vsem naporom ni šlo vse tako 
kot so od njega zahtevali in pričakovali. Potrebne »kontigente« ljudi 
za posamezne industrijske centre, za gozdne brigade in podobno , je s 
svojimi operativci sicer mobiliziral in jih prepričeval, da je nj ihova 
resnična bodočnost v tovarnah in na gradbiščih. Toda mnogo mobili-
zirancev se je po nekaj tednih vrnilo naza j na vas, kjer se jim je zdelo 
življenje lepše in lagodnejše. Le tisti, ki so jih mobilizirali za pisarne, 
teh je bilo največ iz vrst nekdanj ih deklet in hlapcev, niso silili naza j 
na vas, tudi pozneje ne, ko se je v letu 1950 začelo z odločnim zmanj-
ševanjem administrativnega aparata . 

Nace se je po izteku mandatne dobe, ki je trajala le eno leto, 
odrekel »šefovanja« in se vrnil nazaj na svojo kmetijo v Kočicah. 
Tam je tudi ostal, vedno pripravljen pomagati l judem, svetovati mlaj-
šim aktivistom. Tudi sam je aktivno sodeloval v družbenopoli t ičnih 
organizacijah in v organih oblasti. Ob tem mu je vse bolj pešalo zdra-
vje. 

Žetalčani so se na pokopališču v Žetalah od svojega delegata Ja-
neza Prevoljška-Naceta poslednjič poslovili j anuar ja 1970. Vsem, ki 
so ga poznali, bo za vedno ostal v spominu kot skromen in pošten člo-
vek in aktivist. Njegove besede se nikoli niso razlikovale od njegovih 
dejanj . Konec 
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Razstava bo odprta 
do 25. maja 

V pavil jonu Dušana Kvedra v Ptuju je do 25. maja na ogled raz-
stava likovnih del iz zasebne zbirke Rudija Ringbauerja iz Ptuja, ki je 
za to priložnost posodil 65 slik v različnih tehnikah, med njimi je naj-
več grafik. Pokrajinski muzej s e j e odločil za postavitev te razstave, da 

bi čim bol j popestril razstavno dejavnost, obenem pa spodbudil druge 
zbiralce likovnih umetniških del, da bi tudi oni predstavili svojo zbir-
ko. 

Iz Ptuja se bo razstava preselila v Ormož, kjer bo otvoritev 6. ju-
nija. mš 

Rudi Ringbauer in Boris Miočinovič, ki je razstavo odprl. 

Vida in Ivan Rudolf 
med pionirji 

Pesnik Mate j Bor je v posvetilu krožku za ohran jan je revolucio-
narnih izročil in tradicij N O B na osnovni šoli Ormož dejal, da je os-
vobodilni boj slovenskega naroda skupa j z drugimi narodi Jugoslavi-
je bil in ostane na jpomembne j še obdobje v naši zgodovini in če se bo-
dočnost ne bo opla ja la ob njegovih izročilih, bo n jeno seme slabo ra-
slo. 

Tega se na ormoški šoli še kako zavedajo in temu so namenjena 
med drugim tudi srečevanja z nekdanj imi borci in predvojnimi aktivi-
sti. Tokrat je krožek povabil v goste zakonca Vido in Ivana Rudolf. 

% N jun obisk je bil združen s svečano proslavo z izbranim progra-
mom, ki so ji prisostvovali vsi učenci. Z vso pozornost jo so pionirji 
prisluhnili pripovedi o težkih predvojnih časih, o izseljencih in o nju-
nem delovanju v času N O B v Srbiji in kasneje že na osvobojenem 
ozemlju. 

Tovariš Ivan Rudolf je ob koncu svojega izvajanja še povedal, 
kako mu je ostal v spominu dogodek ob slovesu, ko je odhaja l od svo-
jih učencev na novo dolžnost šolskega inšpektorja za Srem. 

Ker v tistih hudih vojnih časih niso ničesar imeli, radi bi mu pa 
neka j poklonili v spomin, so mu dali star Vukov jezikovni slovar, re-
koč: »Učo, (tako so ga namreč radi skrajšano nazivali) vzemi ta slo-
var in izberi iz njega vse najlepše besede o tovarištvu, prijateljstvu in 
l jubezni!« 

Tovarišica Vida Rudolfova je s svojim živahnim pripovedova-
njem, pa čeprav je govorila o vojnem času in svojem delu z otroki, 
predvsem brezdomci in žrtvami vojne, spravila včasih celo dvorano v 
prisrčen smeh. 

V svojo pripoved je vnesla še neka j misli o današnj i skrbi za otro-
ke v okviru mednarodne organizacije U N E S C O . 

Vseo n juno življenje je bilo posvečeno delu in skrbi za mladi rod 
nekoč in danes. Zato bi ponovila Ivanove misli, d a j e imela mladina v 
preteklem obdobju drugačne pogoje življenja in dela. Vodila jo je mi-
sel, da mora biti svet drugačen, zato je šla množično v boj za to idejo. 

Današn ja mlada generacija ima drugačne možnosti in cilje. Pri 
svojem delu in boju mora izhajati iz znanja , s katerim bo lahko 
ustvarjala in se borila proti nepravilnostim za uresničevanje nalog sta-
bilizacije gospodarstva. Zato je tudi n jena naloga toliko težja. 

Čas je tudi tokrat prehitro potekel ; še in še bi radi poslušali t ako 
pri jetna gosta kot sta zakonca Rudolfova. Spominsko darilce in cvetje 
ju bosta večkrat spomnila na obisk v našem mestu, Ivana pa na doma-
či kraj , saj je doma iz neposredne bližine Ormoža. M. R. 

Občinsko tekmovanje 
v Veseli šoli 

Učenci iz dvajsetih osnovnih šol, od tretjega do osmega razreda, 
so se tudi letos udeležili razrednih t ekmovanj v znanju iz VESELE 
ŠOLE, 1573 pa je bilo takih, ki so se pomerili na šolskih tekmovanjih 
in le 304 so se uvrstili na občinsko srečanje ali 19,3 odstotka od skup-
nega števila najbol jš ih. Slednji so se zbrali v soboto v OŠ Olga Meglič 
v Ptuju, da bi se pod pokroviteljstvom delovne organizacije AGIS po-
meril i za izbor najboljš ih, ki bodo ptujsko občino zastopali na repu-
bliškem tekmovanju veselošolcev v Ljubljani . 

Med tekmovalci iz tretjih razredov je osvojila prvo mesto PE-
TRA Z A R A N J Š E K iz OŠ Kidričevo, D E J A N ŠTEBIH iz OŠ Dorna-
va je bil najboljši med veselošolci iz četrtih razredov, pri petošolcih 
M A R K O Č U Š iz OŠ Franc Osojnik, SAŠA A R A C K I pri šestošolcih 
iz OŠ Olga Meglič, Simona Rozman iz OŠ Markovci je osvojila prva 
mesto med tekmovalci iz sedmih razredov in Zdenka Habjanič iz OŠ 
Videm pri Ptuju med tekmovalci vesele šole iz osmih razredov osnov-
nih šol ptujske občine. Čest i tamo! mš 

Saša ARACKI, učenka OŠ Olga Meglič, sprejema priznanje in nagrado 
za osvojeno I. mesto med veselošolci iz šestih razredov. Foto mš 

Destrnik še vedno privlačen 
za slikarje 

Pisali smo že, da so v soboto, 10. maja Destrničani gostili 40 likov-
nikov iz severovzhodne Slovenije, okrog deset pa jih je v tem času obča-
sno prihajalo v osrčje Slovenskih goric, da bi na svojih platnih ohranili 
tisti delček vaške idilike in arhitekture, ki počasi, vendar vztrajno izgi-
nja. 

Med udeleženci destmiške likovne kolonije so bili letos tudi Ervin 
KRALJ — ravnatelj OŠ Tone Čufar, sicer pa predsednik odbora za li-
kovno dejavnost pri mestni Zvezi kulturnih organizacij Maribor, Bran-
ko PUNGARTNIK — predsednik likovne sekcije KUD Angel Besed-
njak, sicer pa upokojeni ing. organizacije dela ter profesor in akadem-
ski slikar Bojan GOLIJA — docent na pedagoški akademiji v Maribo-
ru. O destrniški slikarski koloniji, ki beleži letos 10-letni jubilej, so 
povedali: 

Ervin KRALJ: »Že od vsega 
začetka sodelujemo z Destrniča-
ni, ki so se pred desetimi leti 
odločili, da bodo organizirali 
svojo slikarsko kolonijo. Zveza 
kulturnih organizacij je gotovo 
takšno središče, kjer smo poveza-
ni akademski slikarji in ljubitelji 
in kjer se lahko konkretneje do-
govar jamo o sodelovanju. Želja 
Destrničanov je tudi v Mariboru 
našla zelo ugoden odmev in tako 
že vsa leta dobro sodelujemo, ta-
ko v okviru K U D Angel Besed-
njak, kot ruškega likovnega kro-
ga in z nekaterimi drugimi skupi-
nami iz okolice. 

Mentorj i so bili v tem času 
predvsem člani društva likovnih 
umetnikov, kot so profesorji Bo-
jan Golija, Albin Lugarič, Slavko 
Kores, Tošo Primožič in nekateri 
drugi. Ta strokovna pomoč je 
imela velik vpliv na naše ustvar-
jan je in upam trditi, da se je ka-
kovost iz leta v leto dvigovala. 

V teh desetih letih se je na ob-
močju KS Destrnik marsikaj 
spremenilo. V začetku smo našli 
še precej s slamo kritih starih do-
mačij, ki so nas pritegnile in tudi 
obogatile zakladnico likovne 
ustvarjalnosti. Na razstavi bomo 
najbol je videli, kakšne vrednote 
so bile in katere so izginile iz na-
še pokraj ine, saj je eden izmed 
ciljev naših srečanj tudi v tem, 
da vsaj na platnu ohranimo to 
našo bogato kul turno dediščino. 
Tega je danes res že zelo malo in 
kar nekako zbegano iščemo, kaj 
bi še lahko naslikali.« 

Branko P U N G A R T N I K : »Z 
destrniškim srečanjem opravljam 
nekako dve funkcij i . Kot pred-
sednik likovne sekcije skušam 
pritegniti čimveč kolegov in me-
ni samemu je tako srečanje nova 
spodbuda za delo in ustvarjanje. 
Včasih se mi posreči, da ustva-
rim tisto — kar sem si zamislil, 
včasih pa ne. Tako sem na pri-
mer danes kar dolgo iskal, pred-
no sem našel ustrezen motiv. 
Upam, da se bo vendar nekaj te 
slovenskogoriške idilike ohrani-
lo. Za nas Mariborčane je to po-
sebna možnost, ki jo cenimo in 
zato tudi pomagamo z aktivnim 
sodelovanjem. 

Ne vem sicer kako je to v dru-
gih krajih Slovenije, za destrni-
ško srečanje pa moram reči, da 
smo po organizacijski plati z 
nj im popolnoma zadovoljni, ker 
poleg slikanje predstavlja za nas 
tudi tisti prijeten občutek, da so 
naša dela dobro sprejeta. To je 

nekak zaključen kulturni dogo-
dek za udeležence in sam kraj. 
Ima vso obeležje pravega tovari-
škega srečanja in to je za nas tu-
di na jpomembnejše .« 

Bojan G O L I J A : »Moram po-
vedati, da redko kje v Sloveniji 

srečamo takšno prijateljstvo in 
tak strokovni razvoj, kot so ga 
dosegli udeleženci na tej slikar-
ski koloniji. N a j dam samo eno 
pr imerjavo: v desetih letih sta se 
praktično zamenjali dve genera-
ciji š tudentov na likovni akade-
miji, ki so nekoč prihajali sem v 
Destrnik kot študentje, danes pa 
kot pomembni likovni ustvarjal-
ci, akademski slikarji. Gre v bi-
stvu za zelo posrečeno potezo. 
Tu je bilo neka j entuziastov, ki 
so čutili potrebo po likovnem 
ustvarjanju, nj im in sami pokra-
jini gre zahvala za uspehe, ki 
smo jih dosegli. Kljub temu, da 
stare koče izginjajo, ima Destr-
nik še mnogo etnografskih prvin, 
ki so take, da privlačijo oko li-
kovnika. Srečanje pa je eno red-
kih, na katerih zasledimo aka-
demsko izobražene ljudi in tako 
imenovane amater je ali ljubite-

lje. Smo takorekoč mentorj i drug 
drugemu. 

Drugo kvaliteto srečanja pa vi-
dim v tem, d a j e organizatorju — 
šoli in krajevni skupnosti — 
uspelo v sami šolski zgradbi 
spremeniti učilnico v stalno zbir-

ko. Dobro poznam likovno delo 
na šolah in lahko trdim, da je 
Destrnik izjema. Mnogi udele-
ženci tega likovnega srečanja po-
klanjajo svoja dela kraju, ker se 
zavedajo, da organizator nima 
denar ja za odkup in to je tudi za-
četek te stalne likovne zbirke. 

Ta naziv »enodnevna koloni-
ja« nekako vara. Res je, da na 
vabilu tako piše, vendar prihaja-
jo sem l judje že pred tem dne-
vom in tudi pozneje. Nekdo lah-
ko likovno delo ustvari v enem 
dnevu, drugi potrebuje več časa. 
V samem kraju lahko dobi le 
spodbudo, nakar doma motiv v 
miru likovno predela in ga ustva-
ri v ateljeju ali kakšnem drugem 
prostoru. Gre v bistvu za likovno 
srečanje, ki traja skoraj vse leto. 
Vodstvo šole daje na voljo svoje 
kabinete, oziroma druge prosto-
re v katerih lahko l judje delajo, 

pa tudi prenočijo in se prehrani-
jo. Tudi to je svojstvenost tega 
srečanja in porok, da bo poteka-
lo še dalje. 

Na razstavi, ki bo odprta v po-
častitev krajevnega praznika, bo-
mo podelili tudi posebna prizna-
nja za vse, ki so bili v Destrniku 
že desetkrat in tudi ostalim, kar 
na j bo nadal jnja spodbuda za li-
kovno kreativno delo. 

V Destrnik prihajam kot likov-
nik, saj tudi sam ustvarjam in mi-
slim, da je to tudi najbol j pošte-
no delo, ko si sredi svojih kole-
gov in slikaš. Tudi letos sem pri-
peljal s sabo svoje študente. Že 
lani pa smo v teh krajih realizira-
li tedensko terensko delo, reševa-
li likovne probleme, ki jih sicer v 
učilnicah na fakulteti ne bi mo-

gli, ustvarili smo čudoviti kon-
takt z domačini in učitelji. Men-
torsko delo pa poteka v bistvu 
zelo spontano. Gre za sproščen 
razgovor, včasih tudi ob litrčku 
dobre kapljice in mislim, da je to 
tisto ta pravo. 

Če se spomnim prvih let, je bil 
sprejem nas slikarjev malce ču-
den. Ljudje pač tujce tako sprej-
mejo, pa tudi na tako delo niso 
bili navajeni . Imajo te za davkar-
ja, za električarja . . . Danes, po 
desetih letih pa lahko mirno re-
čem, da smo postali likovniki del 
kulturnega življenja na Destrni-
ku in mislim, da se tukajšnji lju-
dje tudi zavedajo pomena tega 
srečanja in da so nan j ponosni 
kot smo ponosni mi, ki lahko 
ustvarjamo v takem čudovitem 
okolju. Ta povezava pa je tudi ti-
sta največja kvaliteta, ki jo lahko 
tako srečanje da.« mš 

Ervin Kralj Branko Pungartnik Bojan Golija 

Vodnik po fondih in zbirkah Zgodovinskega 
arhiva v Ptuju 

Zgodovinski arhiv v Ptuju je v 
letu 1985 želel izdati v počastitev 
tridesetletnice tudi Vodnik po 
svojih fondih in zbirkah. Žal to v 
preteklem letu ni bilo mogoče. 
Prizadevanja in napori delavcev 
Zgodovinskega arhiva so rodili 
sadove maja 1986, leto dni kas-
neje. 

Vodnik ima 184 strani, barvne 
platnice, pet fotograf i j in je for-
mata 24 x 17 cm. Osnovni namen 
je seznaniti širšo javnost s fondi 
in zbirkami, ki jih hrani naš ar-
hiv. 

Glavna urednica Marija Her-
nja Masten je podala nekaj 
uvodnih misli. Kristina Šamperl 
Purg je na kratko orisala zgodo-
vino bivšega Dominikanskega 
samostana, v^Jcaterem ima Zgo-
dovinski arhiv svoje prostore. 
Ravnatelj Ivan Lovrenčič pa je 

predstavil delo Zgodovinskega 
arhiva skozi trideset let. 

Sledijo navodila za uporabo 
Vodnika ter drugi napotki in se-
znam kratic. Posebej je obdelano 
arhivsko gradivo za območje oo-
čine Ormož in posebej za ob-
močje občine Ptuj. Kazalo kra-
jevnih in rodbinskih imen ter ka-
zalo krajev bosta dobra pripo-
močka za uporabnike in razisko-
valce, prav tako kazalo fondov. 
Na koncu je kratek povzetek v 
nemščini in angleščini. 

Pri Vodniku smo sodelovali 
domala vsi delavci arhiva. Vanj 
je vtkano tudi ogromno dela ti-
stih, ki so nekoč delali v arhivu. 
Vsak je bil zadolžen za svoje po-
dročje in sicer: Aleksandra Čater 
— administrativna dela, Nada 
Jurkovič — gradivo za področje 
družbenih dejavnosti , Tjaša Mr-
gole — gradivo sodstva in upra-
ve, Brane Oblak — gradivo za 
področje gospodarstva, Kristina 
Samperl-Purg— starejše arhiv-
sko gradivo do leta 1850, Nežka 
Rašl — administrativna dela in 
Marija Hernja Masten kot gla-
vna urednica. Lektorirala je Ro-
zina Širovnik, fotografi je ie pri-
speval Stanko Kosi, prevod v 
nemščino — Marija Hernja Ma-
sten, v angleščino — Nada Jur-
kovič. Vodnik je natisnila Ptuj-
ska tiskarna v 250 izvodih. Tisk 
sta omogočili Kulturna skupnost 
Ptuj in Kulturna skupnost Slove-
nije. 

Ta skromna predstavitev Vod-
nika na j bo informacija vsem, ki 
jih to zanima in vsem, ki to po-
trebujejo. Tudi v tej knjigi je 
skrit dobršen del naše kulturne 
dediščine. Prepričajte se o tem! 

Zgodovinski arhiv Ptuj 
Kristina Šamperl Prug 

Kompleks nekdanjega dominikanskega samostana, kjer ima svoje pro-
(foto: Kosi) store Zgodovinski arhiv v Ptuju. 

V NEDELJO BODO MARIBORSKI GLEDALIŠČNIKI GOSTOVAU V CIRKOVCAH 

»Za narodov blagor« na cirkovškem odru 
V minulih dneh lahko govorimo o zelo pestri gle-

dališki dejavnosti v Ptuju, pa tudi za naslednje se 
nam obeta več nastopov. 

Najprej bi kazalo opozoriti vse ptujske in cirkov-
ške gledališke abonente, da v nedeljo, 25. maja, na-
povedane predstave SNG iz Maribora Benečanka ne 
bo, zaradi bolezni v ansamblu, pač pa si bodo lahko 
tega dne ob 19. uri in 30 minut ogledali delo Ivana 
Cankarja ZA NARODOV BLAGOR, prav tako v 
izvedbi Slovenskega narodnega gledališča iz Mari-
bora. Abonente iz Ptuja bo odpeljal avtobus ob 19. 
uri izpred gledališča. 

Pred odhodom na republiško srečanje gledaliških 
skupin, ki je bilo v Novem Mestu, Ptujčani so nasto-
pili z Jovanovičevimi — Podeželskimi plejboji, je bi-
la repriza te uspele gledališke predstave v ponede-
ljek v ptujskem gledališču. V torek pa smo imeli v 

gosteh študente filozofske fakultete iz Ljubljane, ki 
so nam v francoščini predstavili Zaljubljence v pod-
zemeljski železnici, pred časom smo jih videli tudi v 
izvedbi ptujske mladinske gledališke skupine. Go-
stovanje Ljubljančanov je bilo namenjeno tistim 
učencem, ki se učijo francoščino v Ptuju, Celju in 
Mariboru. 

V ponedeljek, 26. maja, bosta ponovno dve pred-
stavi Zaljubljencev v podzemeljski železnici, v torek 
bodo ptujski gledališčniki nastopili s Plejboji, v sre-
do in četrtek pa bosta na vrsti prvi reprizi drame 
Denisa Poniža Spolno življenje Franja Tahija, v ka-
teri je Lojze Matjašič proslavil 40-letnico gledali-
škega ustvarjanja. V sredo bo predstava za srednje-
šolski center, v četrtek ob 19. uri in 30 minut pa za 
izven. Vabljeni! 

mš 
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Usposabljanje teritorialcev 
»Petinšt ir ideset let je mini lo, o d k a r smo se golo-

bici, bosi in bol j lačni kot siti pognal i v prvi jur iš 
n a mnogoštevi lnejšega, d o zob oboroženega in 
okrutnega sovražnika . Vodila nas je goreča želja 
pO osvoboditvi . Pada le so d ragocene žrtve. Žrtve 
so po t r ebne tudi danes . Žrtvovati m o r a m o čas, del 
(jonodka in še veliko vsega. T o d a n o b e n a žrtev ni 
prevelika za ohrani tev d ragocene in z m n o g o pre-
lite krvi p r ibor j ene svobode .« To je le del misli, ki 
nam j ih je nanizal eden izmed udeležencev NOV 
0 b n j ihovem obisku v t aboru , kjer je bila ena iz-
med enot TO Ptuj na eno tedenskem usposabl ja -
nju. Na jb rž bi bilo z m o t n o misliti, da bi mladi fan-
tje in dekleta ravnali danes drugače , če bi bilo to 
potrebno. To n a m r e č dokazu j e tua i dejstvo, da 
[ned pr ipadniki eno te ni bilo nikogar , ki bi zahte-
val kakršnekoli o la j šave kl jub zaje tn im žul jem. 
Žulji so bili namreč naši vsakodnevni spremljeval-
ci na pohod ih . S t o p n j a zavesti p r ipadnikov je tore j 
na izredno visokem nivoju. 

Program, ki ga je bi lo t reba predelat i , je bil do-
kaj zaje ten. T o d a ob vsem tem je bilo v e d n o do-
volj časa za špor tne in kul turne dejavnost i . Pose-
ben pouda rek pa smo posvetili i n fo rmi ran ju . Me-
nim, da so vsi p r ipadnik i k l jub temu, da so bili več 
dni odsotn i , lanko spremlja l i vsa d o g a j a n j a v druž-
benem, pol i t ičnem in špor tnem d o g a j a n j u pri nas 
in v svetu. Prav zato smo dnevno pr ipravl ja l i sten-
ski časopis in izdali dve številki glasila enote , svo-

je pa sta opravi la tudi radio in televizija, ki smo 
jih prav tako imeli v taboru . Menili smo namreč, 
da se p r ipadnik eno te lahko p reda v reševanje na-
log le v pr imeru , da ga ne o b r e m e n j u j e j o takšna ali 
d rugačna vprašan ja , na katera ne bi mogel najti 
odgovora . Ker smo bili na vzgoji v času, ko smo v 
Jugoslavij i proslavljal i dan zmage, smo se temu 
p raznovan ju pridružil i tudi mi. 

D o p o l d n e smo se posvetili delu, p o p o l d n e pa 
smo se zbrali na mit ingu, na katerem so v kultur-
nem p rogramu sodelovali člani fo lk lorne skupine 
iz Dolene , člani D P Lovrenc ter otroci iz OS Lo-
vrenc. Prepr ičan sem, da ni bilo p r ipadn ika TO, 
gostov iz SO ter vodstev D P O občine Ptuj, ki si ob 
izva janju prograrrja ne bi d o b r o ogreli dlani. Pro-

f ;ram smo zaključili tako, da so otroci povedli ko-
o, v katero smo se vključili d o m a l a vsi. 

Tako bi lahko rekli, da smo naredil i veliko, da 
bi se tudi tokrat , ko so naše delovne naloge druga-
čne kot sicer, počutil i kar na jbol je . Preseči žel imo 
miselnost klasičnih »orožnih vaj«. G r e predvsem 
za vzpostavitev kar na jbol jš ih , pristnih odnosov 
med vsemi p r ipadnik i T O in še širše. Na jb rž ni 
skrivnost, če rečem, da so m e d s e b o j n o tovarištvo, 
spoš tovan je in pr ipravl jenos t pomagat i pri obram-
bi domovine prav tol iko p o m e m b n i kot znan je o 
vojaški doktr ini . 

Menoni 

Savin 1. maj 
Slovensko druš tvo v Frankfur -

tu je že p raznova lo svojo pet-
najst letnico. Je tore j še mlado , a 
vendar le v svojem delu izredno 
izkušeno društvo. Prek 40 velikih 
prireditev, več kul turn ih večerov 
je dokaz da so v up ravnem odbo-
ru delovni in požr tvovalni člani. 

Slpvence bl ižnje in da l jne oko-
lice je Sava tudi letos privabila 
na p rvomaj sko slavje. Zbral i smo 
se v parku Fechenhe imu, kjer 
smo na ražnjih cvrli, točili vina, 
pivo in sokove. Kratki sprehodi 
med drevjem, ki j e zaraa i dolge 
zime k o m a j oživljalo, klepeti 
družin , igre naših otrok in vesela 
pesem ob Ivanu in Bojani Gole-
mač — so dali prvemu maju med 
zbranimi pr i je tno vzdušje . Prvo-
ma j sko slavje je bilo sproščeno 
domače , ko sta p o p o l d a n prišla 
še dva godca in igrala nase po-
skočne viže. Ni bilo ne kresov, 
ne mla ja ! Prisotna j e bila misel, 
da p raznu je d o m o v i n a svoj 40. 
m a j v svobodi in da je čas dopu-
stov, ko b o m o hiteli prot ' Slove-
niji, skora j že na pragu. 

Dragica Nunčič-Turk 

Markovški kopjaši so spet zaplesali 
V domovini p r a d a v n e g a de-

monskega koran ta v osrčju Ptuj-
skega pol ja v Markovc ih pri Ptu-
ju, kjer so se poleg l judsk ih ple-
sov ohrani l i vse d o d a n a š n j i h dni 
tucli bogat i ženi tovanjsk i običaj i , 
so pred leti pri d o m a č i fo lkorni 
skupini sklenili, d a b o d o vsakega 
izmed članov, ko b o prišel tisti 
usodni skok v zakonski j a rem, 
pospremili z vsemi p r ipada joč i -
mi ce remoni jami . 

Kot prva je ta u s o d n i korak 
doletel 28. apr i la 1979 J anka 
Šmigoca in Silvo Top lak , ki sta 
se spozna la prav pri folklorni 
skupini. Seda j j ima j e teče 13. le-
to de lovan ja — Silvi kot plesalki , 
Janku pa kot plesalcu in kopja -
šu. Čeprav sta v tem času gradi la 
lastni d o m in poskrbe la že tudi 
za dve narašča ja , sta v e d n o naš la 
kljub vsem n a p o r o m tol iko časa 
in dobre volje ter os ta la zvesta 
pre lepemu d o m a č e m u l judske-
mu izročilu vse d o danes . 

Kot d rugega je to dole te lo le-
tošnjega 25. j a n u a r j a M a r k a 
Klinca, ki je prišel v skup ino naj-
prej kot plesalec, pozne je in vse 
do danes pa je v skupin i nepo-
grešljiv godec v svojstvu klarine-
tista. Ptujski Tednik je v letošnji 
4. številki na nas lovni strani po-
leg fo tograf i je s kopjaš i zapisal z 
velikim nas lovom »Prva markov-
ška gost i ja« , sa j so ta d a n poleg 
ženitovanjskih kop jašev sodelo-

niki, ko je več dela prost ih dne-
vov, so kot naročeni za poroke 
oz i roma gost i ivanja. T a k o je bilo 
tudi v soboto , 3. ma ja , v Ptuju . 
Markovški kopjaš i , ki vedno 
z b u j a j o veliko pozornos t , so ta 
d a n že tretj ič zaplesal i svojim 
č lanom skupine — tokra t Francu 
Petku in Treziki Janžekovič . 
Francu teče že prav t ako 13. leto 
de lovan ja v skupini kot kopjašu 
in plesalcu. Čep rav si je tudi v 
tem času gradil svoj dom, je ved-
no našel tol iko dobre volje in 
pris luhnil d o m a č i m l judskim 
ob iča jem, z eno s a m o željo, da bi 
s skupnimi močmi ohrani l i na-
šim zanamcem vsaj delček tega, 
•kar je bilo pred leti še tako pri-
s tno, n e p o k v a r j e n o in domače . 

F. k. 

vala še dekleta v n a r o d n i h nošah 
in zaplesale z bosman i . Trg Mla-
dinskih br igad j e bil kmalu kot 

na d a n ku ren tovan ja , j e med 
d rug im takrat zapisal Tednik . 

Novole tn i in p rvomajsk i praz-

TELEFONI NA SELAH 
V decembru 1985 so v vasi Sela zazvonili prvi 

te lefoni . L jud je so bili tega zelo veseli, sa j so imeli 
do takra t v te j vasi s amo en te lefon in to v gostilni 
pri Svenšku. V e n d a r to ni bil samos to jen te le fon , 
temveč dvojček s KS Dolena . Za to so l jud je pač 
težko dobival i zveze, sa j te lefon v pisarni KS veli-
ko korist i jo. H o č e m namreč povedat i to, da so na 
Selah imeli d o b e r o d b o r in na to tudi dob ro orga-
niz i rano delo, sa j so precej del naročniki opravil i 
sami. Bili so res zavzeti pri izgradnji t e le fonskega 
omrež ja . 

Neprav i lnos t pa je bila s strani PTT p o d j e t j a , 

moral i bi namreč že takrat , ko so gradili novo cen-
tralo v Ha jd in i , misliti na večjo. Sa j vsakdo ve, da 
t e m p o živl jenja zelo hiti. V vasi Sela je bilo na to 
več interesentov za te lefon, vendar zaradi pre-
m a j h n e zmoglj ivost i centrale v Hajd in i te le fone 
vsi niso mogli dobi t i . Za to je bilo takrat nekol iko 
vmes tudi vroče krvi. Danes je le več te le fonov in 
to je p o m e m b n o . Če je kakšna sila pri sosedu, mu 
tisti, ki ima te le fon , r ade volje dovoli , da se pogo-
vori kar je pač po t rebno . 

Simon 

GORIŠNIŠKA APRILSKA KRONIKA 
KS Gor i šn ica je zabeležila v apri lskih 

dneh tri ku l tu rne pr iredi tve. 

V petek, 4. aprila, je pripravil aktiv kmečkih 
žena kulturni program in družabno srečanje. 

Kul tu rna pr i redi tev je nosila naslov Zim-
ski večeri na vasi. Vsebina p rograma je bila 
lastno us tvar ja lno de lo kmečkega življa iz va-
si gorišniške k ra jevne skupnost i . Zaveso ži-
vljenja, ki je danes nekoč, so odst i rale skupi-
ne iz Z a m u š a n o v , Placarovc, Gajevec , Male 
vasi, Mure t inc , M o š k a n j c in Gorišnice . V be-
sedi in pe t ju ter igri so se sprehodi le skozi 
Čas od prvih decembrsk ih dni pa vse t ja d o 
norčavega pus ta , ko se je kmečki človek vče-
rajšnj ika umakni l s po l j a v. svoje hrame, v ka-
terih se je ob delu, p r imernem za zimski čas, 
in ob p raznovan j ih ter šegah pripravl jal na 
trenutek, ko ga bo znova poklicala zemlja , da 
ji spet d a r u j e svoje srce in roke. Tako so se 
nizale p o d o b e vaškega zimskega živl jenja v 
preteklosti , oživljala se je nekdan jos t , ki umi-
ra na nemirn ih krilih sedan j ika , vendar še 
vedno živa v spomin ih , ki nas sp reml ja jo v 
današnj iku . To so bile sličice zimskih večerov 
naših bab ic in de lno tudi našega otroštva, sli-
čice, ki jih neusmi l j eno briše ritem novega 
časa. V našem kmečkem človeku je bilo že od 
nekdaj veliko tvorne moči in želje, ki ju je 
burilo n jegovo s rečan je z živl jenjem z u n a j in 
znotraj sebe. Vse, kar je čutil, mislil in doži-
vljal na svojih živl jenjskih poteh , je sproščal 
v besedi , melodi j i , l iku, šegah, običaj ih in 
Praznovanj ih . Če tud i j e bil nekoč njegov ži-
vljenjski dan neusmi l jen , trd, robat , grenak, 
začinjen s t rp l j en jem za vsakdanj i kruh in 
bolj »blagos lovl jen« s sencami kakor s son-
cem, je vedno našel čas in vol jo za svojo pre-
prosto in n e p o s r e d n o tvornost . In t ako se je 
Po rodovih ohran i l a boga ta ku l tu rna dedišči-
na, ki mora ostati naša ku l tu rna sedan jos t in 
kulturna p r ihodnos t . Za to nas d a n d a n e s , ko 

je poruš i lo mi rno in p repros to živl jenje na-
ših vasi, ne sme biti s ram bogastva, ki smo ga 
dedovali iz časa v čas, iz roda v rod. 

V soboto, 26. aprila, je slavil mešani pevski 
zbor PD Ruda Sever Gorišnica 35-letnico svo-
Iega pevskega življenja. 

Ta spoštljivi praznik so poleg j ub i l an t a po-
častili tudi ženski pevski zbor P D Alojz Ar-
nuš iz Rogoznice , mešani pevski zbor P D 
Ivan Žgeč iz D o r n a v e in moški pevski zbor 
P D Alojz Štrafela iz Markovec . 

Predsednica U O P D R. Sever je pozdravi la 
vse nas topa joče zbore, ki so pripravil i prazni-
čno razpoloženje , dolgole tnega zbo rovod ja 
gorišniškega zbora Staneta Staniča, bivšo ko-
repet i torko zbora Pavlo Vinko, vse pevke in 
pevce, ki so se n jega dni razdaja l i v zboru , 
p r iznanega g lasbenega pedagoga Jožeta Gre-
gorca, p redsedn ika Z K O občine P tu j F ranca 
Lačna, preds tavnike d ružbenopol i t i čnega ži-
vl jenja KS Gor i šn ica in vse poslušalce , ki so 
prišli na jubi le jn i koncert , da bi doživeli le-
poto , bogas tvo in žlahtnost pevske kul ture . 

Vsak zbor se je predstavil s šestimi pesmi-
mi, zbore pa so vodili Gre ta Glatz in Jože Ba-
rin Turica , Janez Bezjak ter Ma r j a n Rogina. 
Poslušalci so vse zbore nagradil i z velikim 
aplavzom, prav posebno pa soliste. Omeni t i 
je t reba, da p r iha j a jo vsi solisti, ki danes po jo 
v naštet ih zborih, iz gorišniškega sveta. 

Koncer t je bil lepo ku l tu rno vezilo za 35 
let spoš tovanja , l jubezni in zvestobe do pe-
smi, ki spreml ja človeka na vseh p re lomnicah 
življenja in je og leda lo njegove duše in nje-
govega srca. 

U O P D R. Sever se vsem, ki so imeli topel 
posluh za to ku l tu rno hotenje , prav lepo za-
hval ju je . 

V nedeljo, 27. aprila, je bila v Z D v Gorišni-
ci akademija, posvečena prazniku KS, 27. apri-
lu, dnevu OF , in 1. maju, prazniku dela. 

Ob kra jevnem prazniku se v zavesti Goriš-
ničanov vedno znova oživlja čas velike tragi-
ke, ki je terjal na pragu svobode živl jenje 
mladih junakov , d o m a z gorišniškega pol ja . 
Da bi n j ihovo žr tvovanje ostalo v spomin in 
opomin , ka j ter ja svoboda velikega d u h a , so 
j im po vojni , ko se je s lovenska domač i j a 
umiri la in prebole la svoje t rp l jenje , postavili 
tri spominska obeležja , p r iznan je za n j ihov 
pogum in da rovan je na ol tar ju domovine . 

Letošnji 27. april , dan OF, je tudi Gorišni -
ca praznovala v z n a m e n j u 45 let. Iz spomina 

je vstal čas, ko je pred štirimi in pol desetlet j i 
slovenski živelj p o g u m n o udari l po nasi l ju, 
ker je do mozga boleče občutil e l ementa rno 
vprašan je svojega osebnega in na rodovega 
življenja. V bo ju za BITI ni dvignil s amo pu-
ške in mitral jeza, a m p a k je segel po instru-
mentu, na jboga te j šem vezilu svojega rodu — 
po materini besedi — ki so jo takrat neusmi-
l jeno požirali p lameni in d e m o n s k o prega-
njali t irani. Z n jo so do blaznost i l jubili svo-
bodo , premagoval i največje napore , podili 
Džingis kana 20. stolet ja, hiteli v svetla ob-
zor ja , verovali v pravičnost svojih de jan j , 
premagal i smrt in se prerodih v d ružbenega 
in na rodnega svobodn jaka . Za to os ta ja 27. 
april veliki dan spomina in ponosa . 

Za 1. maj , praznik dela, je nekoč vodila 
brezpravna , pon ižana in izkoriščana delav-
ska množica p o g u m e n in pokončen bo j za 
pravičen in h u m a n obraz življenja. In v na ju-
sodnejš ih dneh zgodovine jugos lovanskih na-
rodov in na rodnos t i s e j e ude jan i la paro la — 
D E L U Č A S T IN OBLAST, ki smo ji v času 
ranili n j eno srčiko. Krizni današn j ik pa ter ja 
tvorna de jan ja , s katerimi jo b o m o znova 
ozdravili in ji tako vrnili n j eno dos to jans tvo . 

Kulturni p rogram za akademi jo so pr ipra-
vili VVZ, enota Gorišnica , OŠ Fr. Belšak in 
rec i ta torsko-dramska, pevska ter t ambura ška 
sekcija PD R. Sever. 

Na tem p raznovan ju sta skupšč ina KS in 
KK S Z D L Gor i šn ica podelili p r i znan ja , in to 
k ra j anom, ki so se nesebično razdaja l i za ži-
vl jenje gorišniške s a m o u p r a v n e družbe . 

Pr iznanje skupščine so prejel i : Jože Kline, 
Gor išnica , Franc Meško, Gajevci , Janez Fric, 
Gor išnica , Viktor Šprajc , Zamušan i , Slavko 
Leben, Moškanjc i , Lado Fric, Gor išn ica , Ja-
nez Ivanuš, Formin , Slavko Vesenjak, Placa-
rovci, Franc Petek, Tibolci, Alojz D o n a j , Mo-
škanjci , Janez Horvat , Zagojiči , mladinski 
aktiv Moškanjc i , vaščani Zagojič , vaščani 
Male vasi, vaščani Zamušanov , KS Straho-
ninci, s katero je KS Gorišnica pobra tena . 

Pr iznanje K K S Z D L pa Peter Horvat , Mu-
retinci, šahovski krožek OŠ Fr. Belšak, G D 
Formin , G D Gajevci in G D Muret inci . 

AC 

Rene tudi letos 
najboljši 

Tekmova lna smučarska sezona je za nami , venda r se je za smu-
čar je tekmovalce t rdo delo že začelo, sa j so pred nj imi naporn i t renin-
gi skozi vso leto. Najzas lužnejš im s e d a j p o d e l j u j e j o naj razl ičnejša pri-
znan ja . O b tej pr i ložnost i je prav, d a p o g l e d a m o tudi med mla jše vr-
ste, ki b o d o nasledi le naše smučar je . 

Med takšne lahko š te jemo tudi dese t le tnega Reneja Mlekuža iz 
Slovenske Bistrice, ki že od petega leta t renira pri SK Branik. O nje-
govih uspehih , t reningih in drugem l a h K O p r eb i r amo večkrat v dnev-
nem časopisu. 

Rene, ki je že lani osvojil naslov republ iškega prvaka v s la lomu 
in d rugo mesto v veleslalomu v svoji kategori j i za cicibane, tudi letoš-
n jo sezono ni počival . Med letom se je tr ikrat na teden vozil iz Slo-
venske Bistrice v Mar ibo r in na to na mar iborsko Pohor je na t reninge, 
v z imskem času pa so si treningi sledili vsak dan . Razen tega j e inten-
zivno treniral še s p ioni rsko reprezen tanco , tudi v tuj ini . 

Seveda je bil n jegov t rud tudi letos p o p l a č a n ; v času od 22. de-
cembra do 23. marca se je zvrstilo 13 t ekem — 11 za c ic ibane in 2 za 
pionir je . Rene si je v vseh t ekmah v svoji kategori j i pr ibori l 1. mes to , 
razen ene tekme, ko je odstopi l . Tudi med p ioni r j i se j e izvrstno izka-
zal. Na vseh t ekmovan j ih je Rene imel s ta r tno številko 1. 8. in 9. mar-
ca je bila v Italiji n e u r a d n a m e d n a r o d n a t ekma (I tal i ja , Jugos lavi ja , 
Avstrija), k jer si je Rene v veleslalomu pr i smučal zlato meda l jo , ko pa 
s e j e bližal tudi v s la lomu, so sodniki »videl i« , d a j e » p o j a h a l « z a d n j a 
vratca in je bil diskvalif iciran, d rugače bi zmagal v kombinac i j i . 

Da je Rene res odl ičen smučar , d o k a z u j e tudi to, da je nas topi l 
kot p red tekmova lec med svetovno elito na t e k m o v a n j u za Zla to lisico 
in na d ržavnem prvenstvu v Sara jevu, k je r so ga novinar j i pr imer ja l i z 
»vihar jem med vratci«, ko so videli n j egovo od l ično vožnjo . 

Vendar Rene tudi v šoli ni popus t i l in še n a p r e j nosi d o m o v peii-
ce, čeprav je man jka l pri p o u k u okoli dva meseca. Pri učen ju mu pri-
skoči na p o m o č m a m a , oče pa je še vedno njegov osebni serviser za 
smuči, kar je še posebe j p o m e m b n o za d o b r o vožnjo . 

Rene je letos tore j osvojil naslov republ i škega prvaka ( n e u r a d n o 
tudi državnega) v s la lomu in veles la lomu v svoji kategori j i ter klubski 
pokal S K Branik. Nas ledn ja sezona b o z a n j še posebe j težka, s a j b o 
prestopil v p ion i r sko reprezentanco , kar pomen i zopet nižjo s t a r tno 
številko, močne j šo konkurenco , še in tenzivnejše t reninge. . . Z de lom 
se bo zopet mora l prebiti nap re j in dokaza t i svoje sposobnos t i . O b 
takšni vztrajnost i in veselju bo Reneju zagotovo uspelo , mi pa mu bo-
m o pomagal i t ako , da b o m o navijali z a n j in upal i , da bo nekoč zasto-
pal naše barve med svetovno elito. 

Tekst in fo to : S a m o Brbre 

Rene tudi doma trenira. . . . . . zjutraj in zvečer. 

Ob zbirki zasluženih odličij. 

Zaključek kviza 
»Moj ponos — zobje 

za 5« 
Prejšnji petek so se ekipe osnovnih šol pomer i le v z n a n j u o ohra-

n j an ju zdravih zob. Od dvanajs t ih ek ip iz osnovnih šol so se v zakl ju-
čni del uvrstile štiri ek ipe : Ivan Spolenak , Markovci , Kidr ičevo in Vi-
dem. 

N a zak l jučnem t ekmovan ju v Sredn ješo l skem centru so ekipe po-
kazale dob r o znan je , sa j je bilo med izenačenimi ekipami težko dobi t i 
zmagovalca . Z m a g a l a je ekipa iz OŠ Ivan Spolenak , d ruga je bila eki-
pa OŠ Markovci , t ret ja pa ekipa OŠ Videm. 

Prireditev je spremlja l še pogovor med s tomatologi , proizvajalci 
prevent ivnih izdelkov in učitelji ter pregled dejavnost i in izkušenj 
p tu jsk ih zobozdravs tvenih delavcev pri prevent ivnem delu med mla-
d i n o in otroki . 

Kviz je pokazal , da je mogoče med mladimi s takšnimi priredit-
vami zagotoviti zavedan je o p o m e m b n o s t i skrbi za las tno zdravje , 
hkrat i pa poskrbet i za pr i je tno t ekmova lno vzdušje. 

D. L. 
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SREČANJE S PISATELJEM IVANOM POTRČEM 

V četrtek, 10. aprila, je bila na naši šoli podelitev Ingoličeve bral-
ne značke. Povabili smo znanega slovenskega pisatelja Ivana Potrča 
in njegovo ženo Branko Jurco, ki pa na žalost ni mogla priti. Ivan 
Potrč s e j e rodil leta 1913 v Štukih pri Ptuju. Že kot mlad deček je rad 
bral knjige in se učil. Zato mu je njegov učitelj podaril knjigo France-
ta Bevka z naslovom Pastirci pri kresu in plesu. Leta 1941 so ga lovili 
svoražniki, ker je bil znan komunist . Nato so ga prijeli in odpeljali v 
zloglasno taborišče Mauthausen v Nemčijo. V taborišču je izgubil že 
vse upanje , da bo še kda j hodil po slovenski z eml j i vendar so ga ne-
kega dne s skupino ljudi izpustili. Leta 1943 je pobegnil k partiza-
nom, kjer je napisal tudi nekaj knjig. Ena njegovih najpomembnejš ih 
je bila knjiga z naslovom Pravljica o Vanču, v kateri opisuje dogodke, 
ki jih je v mladosti doživel njegov sin. Med vojno se je seznanil z 
mnogimi slovenskimi pisatelji in pesniki. Napisal je veliko knjig, zla-
sti za odrasle. Njegovo na jpomembnejše delo je Na kmetih, saj je pre-
vedeno v 13 tujih jezikov. Sedaj piše knjigo z naslovom Tesnoba in 
upanje , ki govori o tem, da l judje ne smejo takoj vse obesiti na klin, 
pustiti nerazrešeno in izgubiti upanja . 

Pisatelja smo ob pr ihodu počastili s ploskanjem. Nato so učenci 
7. in 8. razreda pripravili kratko proslavo. Pisatelj nam je pripovedo-
val razne zanimive dogodke, ki jih je doživel v partizanih in v oseb-
nem življenju. Po pisateljevem pr ipovedovanju smo učenci zastavili 
vprašanja, na katera nam je z veseljem odgovoril. Nato nam je tovariš 
ravnatelj podelil Ingoličeve bralne značke. Pisatelj Ivan Potrč pa je 
vsakemu, ki je osvojil bralno značko, čestital. Tako se je srečanje s pi-
sateljem Ivanom Potrčem končalo. 

Bilo mi je v veliko čast, da sem lahko spoznala pisatelja, ki se je 
rodil v bližini mojega rojstnega kraja. Kljub temu, d a j e napisal veliko 
knjig in da je znana osebnost, je Ivan Potrč nadvse preprost človek. 
Po naravi je zelo humorističen in vesel ter občudovanja vreden. Če-
prav sem prebrala malo njegovih knjig, spoznala le nekaj njegovih 
značilnosti, ga bom še napre j spoštovala in cenila njegove knjige, v 
katere je vložil veliko dragocenega časa, t ruda, tehnike in svojega be-
sednega zaklada, v katerem se skriva na stotine lepih, pomirjajočih, 
čutečih in skrb vzbujajočih slovenskih besed, ki jih mora vsak zave-
den Slovenec ceniti. Slovenski jezik je naš materin jezik, za katerega 
smo se dolgo borili in nekateri celo žrtvovali svoje življenje, da lahko 
seda j govorimo domač: jezik in živimo v svobodi. 

Mojca Čelan, 7 / b , OŠ Boris Kidrič, 
Kidričevo 

SOLZE V OČEH 
Ko se spomnim tega dogodka, 

začutim v srcu skelečo bolečino. 
Bilo je poletje, z bra tom sva se 

zuna j igrala. Ptički so žvrgoleli, 
narava je bila čudovita. Zdi se 
mi, da še bolj kot sedaj . Občudo-
vala sem to prelepo, zeleno stvar, 
a ravno v tem trenutku je prišla 
mamica. Sprva je nisva zagleda-
la, ampak ko me je poklicala, 
sem se ozrla nanjo . Rekla mi je, 
na j ji pomagam pri pospravlja-
nju, toda jaz nisem hotela in zelo 
grdo sem jo pogledala. Nisem se 
hotela ločiti od narave, ka j šele 
da bi šla pospravljat . Mamičin 
obraz se je razžalostil, lesk v 
očeh je izginil. Vrnila se je v ku-
hinjo. Z bra tom sva se igrala na-
prej, ampak naenkrat zaslišim, 
kako mi neka j govori, na j grem k 
mamici in se ji opravičim dokler 
še ni prepozno. Tekla sem k njej, 
toda kako sem se začudila, ko 
sem jo videla. Nisem si mislila, 
da lahko koga pr izadene tako 
kratka beseda. Za opravičilo je 
bilo prepozno, to sem takoj spre-
videla. Zbala sem se, da mi ne bo 
nikoli več odprosti la . Nisem se j i 
upala približati. Zadrževala sem 
jok, a oči so se mi vseeno solzile. 
Zaka j sem ji rekla, da ne bom 
pomagala? Zdelo se mi je, da ni 
samo ta beseda, še nekaj drugega 
jo je razžalostilo, ampak kaj? To 
je bila zame skrivnost. Nisem ve-
dela, ali na j se ji približam ali 
na j jo pustim pri miru. Spoznala 
sem veliko, nepopravl j ivo napa-
ko. Pri srcu mi je bilo težko. Ho-
tela sem se opravičiti, a besede 
so mi ostale v grlu. Čez nekaj ča-
sa je obrnila glavo. Imela je 
upadla lica in za jokane oči, ki so 
kljub vsemu izražale ljubezen do 
mene. Spoznala sem njeno bole-
čino, ki jo je skrivala v srcu. Ozi-
raje skozi okno reče: »Zuna j 
je . . . « Vendar do konca ni izgo-
vorila, kajti oklenila sem se nje-
nega vratu in bruhni la v jok. Tu-
di nje j so se oči orosile. Mamica 
je sprevidela, da sem spoznala 
svojo napako. Nikoli več ji tega 
ne bom naredila. 
Klara Kozoderc, 7 / a , OŠ Kidri-

čevo 

KAJ NAM POMENI KNJIGA? 

Knjiga je zaklad našega življe-
nja. 

Knjiga mi pomeni vse. 
Knjiga je moja naj l jubša prija-

teljica. Kadar sem žalosten, me 
potolaži. 

Knjiga — naša beseda. 
Knjiga je naše življenje. 
Knjiga mi pomeni razvedrilo, 

veselje, radost, duhovni užitek. 
Knjiga mi odkriva skrivnost 

lepih misli. 
Knjiga je vrednota, ki nam od-

kriva svet dobrih in slabih de-
janj . 

Brez knjige ne bi mogel živeti. 
Knjiga mi odkriva pravo pot v 

življenju. 
Težko je brez knjig! 
Knjiga nas bogati in plemeni-

ti. 
Ne berem veliko, vendar me 

knjiga zvesto spremlja. 
Težko je izraziti, ka j mi pome-

ni knjiga . . . Morda mi predsta-
vlja intimni svet pozabe, prenos 
misli, želja . . . 

Z dobro knjigo ostaja narod 
vselej duhovno bogat. 

Učenci OŠ Boris Kidrič, 
Kidričevo 

ZAJČEK 

Zajček je moja naj l jubša igra-
čka. Ime mu je Fric. Kupila mi 
ga je mamica. Z njim se igram in 
pogovar jam. 
Zdenka Tukmič — F r a n k f u r t / M 

PUNČKA 

Moja naj l jubša igračka je pun-
čka. Zelo je lepa. Včasih spi z 
menoj . Ime ji je Lidija. Ima dol-
ge rjave lase in nosi lepe Oblek-
ce. Kadar se pel jemo v domovi-
no, vzamem punčko s seboj. 

Jožica Čeh F r a n k f u r t / M 

V DELIH SVOJIH ŽIVEL SAM 
BOŠ VEČNO, AMADEUS! 

»Ne, Salieri, ti nisi Mozart, 
tvoja dela se pozabl ja jo . Želel si 
postati slaven, največji in naj-
boljši — slavo si dobil, a najbolj-
ši nisi. Tvoj tekmec Amadeus te 
je prehitel, zato si postal nevošč-
ljiv, zahrbten, hudoben. Svoje 
čaše življenja nisi polnil z dobri-
mi deli, zato ne krivi niti Mozar-
ta niti ne boga, zaslužil si kazen 
in tvoje skladbe, ki si jih pisal le 
za svojo slavo, so obsojene na 
pozabo, z njimi morda celo tvoje 
ime.« 

Najlepša dela čudežnega otro-
ka glasbe, mladega Mozarta, so 
nastajale tako, kakor jih je sam 
Mozart čutil, svoje veselje in za-
dovoljstvo je odkrival v prepro-
stih, nežnih in lepih melodijah, v 
njih je svetu želel povedati, kaj 
se dogaja v njegovem srcu in du-
ši. Mar mu je bilo za denar, še 
m a n j za čast, ki je sicer ni užival. 
Ko je skladal, je bilo v njegovih 
mislih nekaj čisto drugega, po-
vsem drugačen načrt — ustvariti 
skladbo, ki bo l judem všeč in ki 
j o bodo radi poslušali. Vendar 
pa se v tistem času ni mogel uve-
ljaviti kot dober skladatelj. Lju-
dje ga niso razumeli, njegovih 
sposobnosti in del niso znali ce-
niti. Nesrečen in izgubljen je 
Amadeus iskal oporo pri dobrih 
l judeh, med drugim tudi pri Sa-
lieriju, a ta mu ni znal prisluhni-
ti. In ne le to. Obupanega glasbe-
nika je želel uničiti, dobro ga je 
poznal in šel je nad njegovo bo-
lečino z veliko zlobo in nesram-
nostjo. Mozart je kmalu zaključil 
svoje mlado življenje in poslovil 
se je od sveta, ki ga ni znal spo-
štovati. Ostal je sam, popolnoma 
sam. Ka j je ostalo od njega kdo 
bo znal ceniti njegovo delo? Ni 
ga več, a čaša je ostala. Ni več 
sam in osamljen. Z njim so mili-
joni ljudi, ki se ga spominja jo in 
z veseljem prisluhnejo njegovi 
skladbi. 

»Ti, Salieri, si živel mnogo 
dlje, a kje je tvoja čaša? Je nekje, 
vendar skoraj prazna.« 

Ramana Meznarič, 8. a, 
OŠ Boris Kidrič, Kidričevo 

PUNČKA BARBICA 

Barbica je moja najl jubša igra-
čka. Ima dolge lase, plave očke 
in rdečo oblekeo. Majhna in lepa 
je. Večkrat jo kopam. Oblečem ji 
svežo oblekeo in zvečer jo vza-
mem s seboj v posteljo. 

Irena Pave, F rank fu r t /M 

FILM AMADEUS 

Film o geniju glasbenega 
ustvarjanja Wolfangu Amadeusu 
Mozartu sem si ogledala dva-
krat, zato so se mi nekateri prizo-
ri, posebej pa še čudovita glasba, 
vtisnili v spomin. 

Film ponazar ja Mozartovo iz-
redno glasbeno nadarjenost , po 
drugi strani pa prikazuje njegovo 
osebnost. V nekaterih prizorih 
sem bila presenečena nad vede-
njem genija, vendar se mi je zde-
lo tako vedenje man j čudno, če 
sem ga primerjala z drugimi liki 
v filmu. Bilo mi je hudo ob usod-
ni poti W. A. Mozarta, saj je 
umrl še zelo mlad, reven in za-
puščen. 

Ob odhodu iz dvorane so mi 
še na ulici dolgo zveneli v ušesih 
zadnji takti njegove čudovite 
glasbe. 

Bil je genij in zato želim v sebi 
ohraniti ta del njegove osebnosti. 
Mislim, da so za filmsko podobo 
W. A. Mozarta izbrali dobrega in 
primernega igralca. 

Film Amadeus je eden mojih 
najlepših filmov, ki mi je poka-
zal, da vsak, ki ustvaja s srcem, 
srečno in z veseljem, lahko 
ustvari najčudovitejše delo. 

Mojca Loboda, 7 / a , 
OŠ Boris Kidrič, 

Kidričevo 

KURIRČEK ANDREJČEK 
Ko so topovi grmeli, 

-in puške še pele, 
bila je zelo težka naloga. 
Nekdo bi pošto moral odnesti. 

Drugega ni bilo, 
kot majhen Andrejček. 
Bil je tako majhen, 
da se iz snega skoraj 
ni videl. 

Torbo imel je na ramo pripeto, 
na drugi pa puško veliko zapeto. 

Gazil po snegu velikem je 
in v njem je tlelo: 
»Samo da bi zdržal do cilja.« 
Tako je ta majhna pika na snegu 
dosegla 
svoj močno zaželjen cilj. 
Ko je prišel v štab, 
so vsi ga slavili. 
Glej, tako majhen fantič in tako 
pogumen kurir. 

Bogdan Bratušek, 7/a, 
OŠ Videm 

ŠEL JE POPOTNIK SKOZI 
ATOMSKI VEK 

Takšen je naslov Borove pes-
nitve, vizije. V njej je pesnik raz-
mišljal ,kakšno življenje se člove-
štvu obeta v pr ihodnjem tisočle-
tju, v atomski dobi. 

Postavimo se sedaj na realna 
tla v sedanjost. Razvoj civilizaci-
je hitro napreduje . Ta razvoj je 
na jbol j očiten in viden v zahod-
nih, razvitejših državah. Gradi jo 
velike tovarne, kjer izdelujejo 
vse mogoče stvari. Avtomobilska 
industri ja, ki je med najrazvitej-
šimi, rabi za svoje delo različne 
kovine, umetne mase in energet-
ske vire. Avtomobil pa, ko je iz-
delan, potrebuje za pogon gori-
vo. Vendar pa l judje malokdaj 
pomislijo, kako bo ta avtomobil 
onesnaževal ozračje. Tu so še ve-
like tovarne, katerih lastniki niti 
ne pomislijo, da bi namestili či-
stilne naprave. S takšnim malo-
marnim obnašanjem ljudi, bo v 
neka j naslednjih letih prišlo na 
Zemlji do velike katastrofe, 
zmanjkalo bo kisika. Da pa bi bi-
la stvar še bolj črna, l judje pre-
več podira jo tudi edine očišče-
valce zraka, drevesa. Poglejmo 
sedaj še malo v naš kraj, Graje-

no. Skozi njo teče potok. Na prvi 
pogled je čist,vendar, če si ga 
ogledamo pobliže, vidimo, da je 
v njem vse polno odpadkov, od 
plastenk do starih štedilnikov. 
Takšne stvari na jdemo tudi v ne-
katerih okoliških gozdovih. Lju-
dje bi radi imeli okrog hiše ureje-
no, zato pa odpadke odvažajo v 
bližnji gozd, ne da bi se zavedali, 
da onesnažujejo naravo. Nad 
tem se bodo zamislili tedaj , ko 
bo že prepozno za naravo in s 
tem za človeštvo, kajti narave ne 
moremo obnoviti v kratkem ča-
su. 

Zato spoštujmo naravo in je 
ne onesnažujmo. 

Silvin Majcen, 8 r. 
OŠ Franc Osojnik, D E Gra jena 

SE BO ČLOVEŠTVO 20. STOLETJA S A M O U N I Č I L O ? 

Na različnih krajih sveta se danes doga ja jo čudne stvari. Ma 
vzhodu divja vojna med Irakom in Iranom, v Afriki vlada lakota, p 0 . 
vsod po svetu pa je velika brezposelnost. 

Industrija in elektronika napreduje ta iz dneva v dan, s tem pa se 
povečuje tudi onesnaževanje okolja. Tovarne spuščajo razne odpadke 
v reko, po drugi strani pa se kadi dim in z njim strupeni plini v nebo. 
Čistilnih naprav pa v glavnem ne zgradijo, ker ni denarja . Denar pa 
bi še bil, ko ga ne bi toliko porabili za orožje. Američani na primer 
imajo najsodobnejše letalonosilke in najsodobnejša vesoljska plovila 
s katerimi prevažajo satelite v vesolje, vse to pa bi radi uporabili v vo-
jaške namene. Do vojne pa lahko hitro pride. Zelo napeto je bilo med 
Ameriko in Libijo. Američani so izvedli bombni napad na Libijo, sa-
mo se je na srečo vse pomirilo. Ameriške letalonosilke pa spet plujejo 
v Sredozemlju, kar pa ne prinaša verjetno nič dobrega. 

Vse več držav gradi tudi jedrske elektrarne in tako je prišlo v 
Sovjetski zvezi v Černobilu do velike nesreče, do prave katastrofe. 
Na: ta l je požar, radioaktivne snovi pa je veter raznosil skoraj po vsej 
Evropi. Vse to je povzročilo jedrskim strokovnjakom velike skrbi. 
Mnogim je bilo v poduk. Upam, da bodo željo po jedrskih elektrar-
nah nekoliko opustili. 

In na koncu vsega tega se lahko vprašamo samo to: »Ali se bo 
res človeštvo 20. stoletja samo uničilo?« Na to vprašanje pa še ne mo-
remo odgovoriti. Upam, da se bodo razmere na svetu po vsem tem, 
kar se je že zgodilo, le izboljšale, sicer nam sledi res uničenje. 

Natalija Čuš, OŠ Slovenjegoriške čete 
Juršinci, Lit. nov. krožek 

TITOVA POT JE NAŠA POT 

Pomlad je najlepši letni čas. Je 
simbol mladosti in rojstva nove-
ga živeljenja. In ko se je pomlad 
že nagibala k poletju, je v maju 
preprosta slovenska mati rodila 
velikega sina — fevolucionar ja 
in prvega človeka Jugoslavije, 
Josipa Broza Tita. Takega otroka 
ni nikoli popre j rodila še nobena 
mati. Tovariš Tito je popeljal za-
ostalo, »gnilo« balkansko drža-
vo, v državo, kjer ni zaničevanja 
in nadrejenosti , kjer smo vsi na-
rodi enakopravni , bratski in eno-
tni, kjer ima vso oblast delavski 
razred. Brez njegovih idej in brez 
njihove uresničitve bi bili še da-
nes zasužnjen in zaslepljen na-
rod. Verjeli smo v te ideje in 
uspeli smo. Tito je bil med prvi-
mi, ki se je zavzemal za neuvršče-
no politiko in za neodvisnost Ju-
goslavije. Zelo je cenil mladino, 
ker je vedel, da na n je j sloni pri-
hodnost . Le-ta ni nikoli držala 
križem rok. Dokazala je, da ji je 
potrebno zaupati kjerkoli: v šoli, 
kot samoupravl jalcem in pred-
vsem takrat, ko je prijela za lopa-
te in krampe in iz ruševin zgradi-
la novo Jugoslavijo. 

Kot simbol mladosti , ljubezni, 
bratstva in tovarištva je po vojni 
začela po vsej Jugoslaviji poto-
vati štafeta mladosti , ki je bila 
Titu naj lepše darilo za rojstni 
dan. Tudi mi smo ponosni , ker je 
tudi letos potovala skozi naš 
kraj, saj se tako pomemben do-
godek ne zgodi vsak dan. Mladi 
bomo ostali zvesti idejam velike-
ga revolucionarja, ker vemo, da 
nam je želel vse najboljše. Če-
prav ga je kruta smrt iztrgala iz 
naše sredine že pred šestimi leti, 
ga še vedno čutimo ob sebi. Ved-
no bo živel v naših srcih, saj nam 
je bil kot oče. 

SONJA P E R N E K , 8. r., 
OŠ Leskovec pri Ptuju 

ŠEL JE POPOTNIK SKOZI ATOMSKI VEK 
(Bor) 

Atomski vek — besedi, ki nas strašita in ju odganjamo kakor 
nadležni muhi, ker si zatiskamo oči pred resnico. Toda morali bomo 
pogledati resnici v oči, a ne takrat, ko bo za vse prepozno, ko ne bo-
mo mogli ničesar več rešiti. Tako nas tudi pesnik Matej Bor s svojo 
pesnitvijo Šel je popotnik skozi atomski vek svari pred uničenjem na-
rave. 

Življenje teče, tehnika se razvija, a ne vedno v našo korist. Tovar-
ne lahko naredi jo veliko dobrega ali pa slabega. Zrak, ki ga vdihava-
mo, je vsak dan bol j zastrupljen. Če bomo s tem nadaljevali, bomo 
čez leta smeli na ulico le še s plinskimi maskami na obrazu. Drevesa 
že sedaj umirajo, z neba pada kisel dež, kmalu bodo reke popo lnoma 
uničene, pitne vode ne bo . . . Kaj bo ostalo? Nič, le človek, ki je vse 
nuičil in se tudi n jemu obeta propad. Brez kisika ni življenja, brez ži-
vljenja ni sveta. N a dobri poti smo, da uničimo svet. To lahko opazi-
mo tudi v svoji bližnji okolici. V ptujskem jezeru so poginile race, ker 
je bilo v vodi preveč strupenih snovi. Potem je tu še atomska bomba. 
Le ena je dovolj in narave ni več. Ostane sevanje, ki uničuje človeka. 
Naštevamo, pr imer jamo, ostane le eno — propadamo. 

Starejši umrejo, mladi pr ihaja jo . Naravo moramo ohraniti , če ho-
čemo živeti. Mladi smo, življenje je pred nami in tudi boj za čisto 
okolico. 

N a d a JEZA, 8. razred 
OS Gra jena 

V DELIH SVOJIH ŽIVEL SAM 
BOŠ VEČNO 

Beseda življenje in mrka bese-
da smrt. Ali imata besedi kaj 

PREPROSTE BESEDE 
(moje misli ob prebrani pesmi) 

Pesnik se izraža s preprostimi besedami, ki pa veliko povedo. Z 
besedami »tihi, plahi, pojemajoči glas golobov . . . « je gotovo želel re-
či, da narava propada . Človek uničuje n jo in sebe. Res bi bilo treba že 
enkrat pogledati resnici v oči in nekaj narediti v korist narave. Dokler 
bodo eni ohranjevali in drugi uničevali naravo, bomo propadal i . Za-
mrli bodo glasovi živali, tudi sami bomo utihnili. Morda bomo takrat 
premislili, kaj smo naredili narobe, da se ta veliki svet ni obdržal. Ta-
krat ne bo več naglice, zaradi katere si ne voščimo včasih niti dober 
dan, samo da bi čim več dobili, več imeli. Takšen je današnji svet. Po-
hlep ločuje ljudi. Naredi jih same v še tako veliki množici ljudi. Ena-
čiš se s sebi enakimi, pa vendar prave prijateljske vezj&ni med nami. 
Odtujeni smo si, v mestu še bolj kakor na vasi. Kadar se ti pripeti ne-
sreča, si sam. Krikneš, a mnogokrat te nihče ne sliši. Takrat bi potre-
bovali veliko tišine, da bi slišali srce, polno bolečine. Tišino bi potre-
bovali vsak dan. Koliko vojn je na svetu, koliko mrtvih vsak dan! 
Umirajo , mi pa še napre j slišimo rožljanje orožja, ki seje smrt naprej . 
Beremo sodobne pesmi, ki nekomu morda ničesar ne povedo. Ko jih 
razumeš, spoznaš resnico, ki je ne moreš sam spremeniti. 

Nada JEZA, 8. razred 
OS Gra jena 

ŠEL JE POPOTNIK SKOZI ATOMSKI VEK 
(Bor) 

Zelo lepo je Bor napisal pesnitev Šel je popotnik skozi atomski 
vek. V tej pesnitvi Bor opisuje, kako je človek zanemaril naravo in 
gradil, gradil tako dolgo, da ni ostal niti košček proste zemlje. Vsepo-
vsod je bil sam beton in železo. 

Bila je sobota. Bi l je zelo topel dan. Ptički so lepo žvrgoleli. Vozil 
sem se s kolesom. Ko sem se peljal, sem zagledal moža, ki podira dre-
vo. Ustavil sem se in vse to opazoval. Zdelo se mi je, da mož ta dreve-
sa podira z užitkom. Ko je drevo padalo, je iz krošnje zletelo ogrom-
no ptičev. Zaskelelo me je v srcu, saj mi je v glavo padla misel, koli-
kim ptičkom in drugim živalim je ta človek vzel skrivališče. Podrl je še 
nekaj dreves in glas žage je utihnil. Odložil sem kolo in šel pogledat. 
Ko sem prišel do košate smreke, sem ob njej zagledal ptičje gnezdo. 
Mislil sem si kako je mogel to storiti? »Ka j se mu ni zdelo, ko je 
podrl smreko, da podira svoj dom?« sem se vprašal. Bil sem jezen 
nanj . Saj sem vedel, da bo ptiček brez doma. Veliko bo ta ptiček mo-
ral pregarati, preden si bo zgradil novo gnezdo. Odšel sem iz gozda. 
Sedel sem na kolo in sem odpeljal dalje. Misli so mi bile vedno pri 
tem človeku, ki je na svetu tako majhen, da ga skoraj ni videti, pa na-
redi naravi toliko,škode. Človek brezskrbno podira gozdove, uničuje 
travnike in še druge stvari, tam pa gradi nove stavbe in še vse druge 
mogoče objekte. Mislim, da se človek ne zaveda, koliko mu narava 
pomeni. A kaj bo potem? Po betonu in železu bo hodil, potrt, žalo-
sten in si mislil, kako je bilo lepo, ko je hodil po gozdu, sredi narave. 
A kaj mu bo pomagalo, narave ne bo mogel dobiti nazaj. 

Pomislil sem tudi nase. Mislim, da tudi jaz uničujem naravo, če 
drugače ne, ko vržem papirček v travo. A drugič se vedno skušam 
opozoriti. Zato čuvajmo naravo, vsak malo pa jo bomo ohranili . 

Boris Bohi, 8. r., OŠ Franc Osojnik 
podružnica Gra jena 

skupnega. Ne, meni se zdi, da 
ne. 

Toda, če pomislimo na življe-
nje, moramo pomisliti, kako ga 
bomo polnili, kako bomo polnili 
čašo nesmrtnosti. Tako, kot jo 
pesnik polni s svojimi pesmimi, 
kot slikar s slikami, pisatelj s 
svojimi deli. Kaj pa mi? Kako mi 
polnimo svojo čašo nesmrtnost i? 
Na to pomislimo včasih prepo-
zno. Ne smemo je polniti s slabi-
mi, teveč z dobrimi deli. Tudi če 
si izberemo poklic, ki ga zvesto 
opravl jamo, že nekoliko napolni-
mo svojo čašo. 

Včasih, kadar človek umre, 
pravijo, da še po smrti vedno ži-
vi. Prav zaradi del ali umetnin, ki 
jih je ustvaril. Zato moramo tudi 
mi polniti svojo čašo nesmrtno-
sti, tako bomo ostali mnogim v 
spominu. 

Saša Colnarič, 8 / a , 
OŠ Kidričevo 

NOSILA SEM ŠTAFETO MLA-
DOSTI 

Bil je ponedel jek, 21. aprila. 
Ves moj domači kraj je bil praz-
nično razpoložen in okrašen. Že 
drugič smo bili počaščeni s spre-
jemom zvezne štafete mladosti . 
Pouk se je pričel ob 12. uri, ker 
smo štafeto sprejeli ob 16.13. To 
je bil zame zelo pomemben dan. 
Ves dan sem bila raztresena in 
nisem se mogla zbrati. Nosila 
bom Titovo štafeto! Spreletaval 
me je občutek sreče in radosti, ki 
ga ni mogoče opisati. Nositi šta-
feto je največja čast in ponos. 
Nikoli v življenju nisem bila sre-
čnejša kakor takrat, ko sem po-
nosna in polna upanja , da jo 
bom še kda j nosila, držala štafe-
to v rokah. Toda prehitro je mnil 
ta trenutek sreče, kajti štafeta je 
morala dalje po dolgi poti, po 
širni domovini. 

Tega dogodka ne bom nikoli 
pozabila, želim, da bi štafeta 
mladosti še dolgo krožila po svo-
bodni domovini , da bi vse jugo-
slovanske narode in narodnost i 
še bolj zbližala in da bi se vsi lju-
dje imeli radi. 

Sonja Pernek, 8. r., OŠ 
Leskovec pri Ptuju 

DOBILA SEM ZALIVKO 

Na šolo je prišel zobozdrav-
nik. Takoj se je lotil popravl janja 
naših zob. Pri delu mu je poma-
gala asistentka Zdenka. V vsa-
kem razredu je tudi predaval o 
zobeh. Povedal nam je dosti za-
nimivega. Razložil nam je tudi, 
da si je pot rebno po vsaki jedi 
umiti zobe. Ker ni mogel zob po-
pravljati po pouku, nas je klical 
kar med poukom. To je povzro-
čilo nekaj motenj . 

Bil je ponedel jek. Ravnokar je 
prišla Minja od zobozdravnika 
in mi položila na mizo karton. 
Sprva sem se začudila, potem pa 
sem jo junaško mahnila skozi 
vrata. Ko sem prišla do prikoli-
ce, mi je noga zastala. Ustrašila 
sem se: »Kaj , če mi bo izpulil 
zob ali vrtal!« Tega sem se naj-
bol j bala, ker sem se spomnila, 
kako je bilo zadnj ič na Ptuju. Po-
trkala sem na vrata, pozdravila 
ter vstopila. N a stolu je bila Ani-
ca. Za mizo pa sta sedeli Metka 
in neka ženska. Ko je Anica kon-
čala, je prišla na vrsto Metka. Za 
njo pa jaz. Sedla sem na stol in 
odprla usta. Zobozdravnik mi je 
pregledal zobe. »Šestica levo 
spoda j zdrava, petica zdrava . . . 
Sestica levo zgoraj — luknja. Ta 
zobek bo dobil zalivko«, je še 
dodal zobozdravnik. Začel mi je 
vrtati po zobu: »Bzzz, bzz, bzzzz, 
bz.« Malo me je tudi zabolelo. A 
sem junaško prenesla, saj je zo-
bozdravnik hitro končal. Asi-
stentka Zdenka je pripravila za-
livko. In moj zob s e j e kmalu sre-
brno zableščal. Hitro sem odšla v 
učilnico in sošolkam pripovedo-
vala, kako je bilo. Tudi doma so 
vsi slišali zgodbo o moji zalivki. 

Dar ja Majcenovič, 4. b 
OŠ »dr. Franja Žgeča« 

Dornava 
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Udeleženci finala 
V prejšnji številki smo ob poročilu s finalnih tekem za jugoslo-

vanski nogometni pokal na območju Medobčinske nogometne zveze 
ptuj (Ormož, Ptuj, Slovenska Bistrica) objavili fotografi jo zmagoval-
cev med člani — moštva iz Pragerskega. Tokrat ob j rv l jamo še foto-
grafije ostalih udeležencev finala. 

foto M. Ozmec 

poraženci članskega finala — moštvo NK Tržeč 

Zmagovalci mladinskega finala — mladinci NK Drava 

Poraženci mladinskega finala, igralci NK Osankarica 

Ptujski ribiči potrdili 
dosedanje vodstvo 

Po tem, ko so se v minulih tednih vrstili sestanki vseh dvanajst ih 
pododborov ribiške družine Ptuj, so se v četrtek, 8. maja , sestali njiho-
vi delegati na programsko volilni skupščini R D Ptuj. Na predlog dele-
gatov so za predsednika skupščine in predsedstva R D ponovno ime-
novali dosedanjega predsednika Dimčeta Stojčevskega, za sekretarja 
pa Vlada Šilaka. Ribiči so potrdili vseh dosedanj ih 12 predsednikov 
pododborov ter enega člana predsedstva. Izvolili pa so tudi člane 
nadzornega odbora in člane samoupravne ribiške kontrole. 

Ko so razpravljali o zakl jučnem računu družine za leto 1985, so 
ugotovili, da so gospodaril i doka j uspešno, saj beležijo ostanek do-
hodka. Razpravljali so tudi o vsebini programov dela vseh trinajstih 
komisij, ki delujejo v okviru ribiške družine. Med drugim so podprli 
prizadevanja za pridobitev novih vodno-gojitvenih površin v Rogoz-
nici in ob opuščeni strugi potoka v Gorišnici. 

Ob koncu so se dogovorili tudi o organizaciji druge ribiške noči, 
ki bo v soboto, 14. juni ja , na igrišču pred osnovno šolo Tone Žnidarič 
v Ptuju. N a ribiški noči bodo za obiskovalce pripravili bogat ribji sre-
čelov (žive ribe), na voljo pa bodo tudi razne ribje specialitete. 

M. Ozmec 

Vse več je nalog, 
ki jih bo 

potrebno rešiti 
V nedeljo, 4. maja, je imel Gasilski center Videm redno letno skup-

ščino, na kateri so bili podani rezultati dela v minulem letu in potrjem 
program dela za tekoče leto 

Na skupščini, ki je trajala več 
kot tri ure, so bile nakazane 
mnoge težave in potrebe, ki pe-
stijo center in celo širšo skup-
nost. Pri delu gasilskih društev je 
nu jno potrebno vložiti veliko 
aktivnosti in sredstev za pomla-
jevanje gasilskih vrst. Gasilstvo 
brez pionirjev in mladine je ob-
sojeno na proipad. Ocenjeno je 
bilo, da nekatera društva dosega-
jo dobre rezultate pri delu z mla-
dino, vendar se težave pojavijo 
pri prehodu iz pionirskih v mla-
dinske vrste. Ne sme nam biti žal 
sredstev, ki jih namen jamo za 
mlade, saj je to najdolgoročnejša 
naložba v požarno varnost. 

N a področju preventive se do-
segajo vse boljši rezultati, saj je 
preventiva dejavnost , v kateri vsi 
občani skrbijo za požarno var-
nost. V mesecu požarne varnosti 
je bilo pregledanih 410 objektov. 

Kljub temu, da so objekti vse 
bol j varni, je prav, da bralce opo-
zorimo na napake, ki jih največ-
krat zasledimo. Slabo vplivajo 
na požarno varnost neurejena 
podstrešja, neometani dimniki in 
instalacije, nepregledani gasilni 
aparati , neprevidnosti pri posta-
vitvi kmetijskih strojev in gori-
v a , . . . Mnogi postavl jajo požar 
v oddal jeno nevarnost , za katero 
ne namenja jo sredstev, še manj 
pa preventivo povezujejo v vsa-
kodnevno dejavnost . Upravičeno 
se postavlja vprašanje, ali je po-
žar edina šola, ki nas lahko kaj 
nauči? 

Veliko je tudi razprav o opre-
mi gasilcev. Tako gasilci v dolo-
čenih okoljih n imajo dovolj sred-
stev, civilna zaščita pa čuva to 
opremo v svojih prostorih. Vpra-
šamo se lahko, ali imamo toliko 
sredstev, da nabavl jamo dvojno 
opremo, tako da jo eni koristno 
izrabijo, drugi pa puščajo uniče-
n ju? Mnogi štabi C Z premalo 
poznajo svoje naloge, še težje pa 
te izvedejo. 

Tudi težave s prevozom vode 
kra janom so ostale. Morda bi tu 
koristile izkušnje, ki jih je pred-
lagal predstavnik O G Z Ivanec, 
saj pri njih za prevoz vode v ce-
loti odgovarja Občinski štab CZ. 

Vemo, da sta voda in gasilec sim-
bol humanosti , hkrati pa posta-
vl jamo pod vprašanje požarno 
varnost. Krajani so prispevali 
sredstva za nabavo gasilskih ci-
stern, da bi bili bol j pripravljeni 
za gašenje požarov, sedaj pa te 
cisterne vozijo vodo in se tako iz-

rabijo po slabih cestah, da ne bo-
do služile niti za gašenje požara. 

Tudi cena prevoza "ode je ne-
ekonomična, saj od nje v celem 
letu ne krijejo niti nakupa ene 
gume. Tako so gasilci v središču 
problemov, ki jih sami brez po-
moči Občinskega štaba CZ in ne-
katerih drugih organov ne bodo 
uspešno rešili. Vedo le eno trdi-
tev, da je gasilski denar name-
njen za požarno varnost in ostaja 
problem, kdo in pod kakšnimi 
pogoji na j vozi vodo v center 
Haloz. 

V razpravi je bilo tudi nakaza-
no, da se vse več obveznosti s po-
d r o ^ a požarne varnosti prenaša 
na krajevno skupnost in izraženo 
mnenje, da bi se tudi vse več 
sfedstev iz združenega dela mo-
ralo stekati v KS. Kritika je bila 
podana vsem tistim delegatom, 
ki niso bili dovolj aktivni v 
ustreznih komisijah in organih 
za dvig prispevne s topnje za po-
žarno varnost. Tudi o odnosih v 
gasilskih društvih je bilo marsi-
ka j izrečenega. Zameri se vsem, 
ki osebne probleme prenašajo 
med gasilce in tako kalijo odno-
se v društvih. Vedeti moramo, da 
bo požarna varnost takšna, kot 
jo bo ustvarjal vsak posameznik 
in hkrati vsi skupaj . 

O vlogi gasilcev v družbi bi tu-
di lahko veliko povedali , verjet-
no pa so dovolj razmišljanja 
predstavnika O G Z Ivanec, ki 
meni, da cena gasilcev raste s šte-
vilom požarov. N a krasu je dru-
gačna vloga gasilcev kot pri nas. 

Vloga gasiclev je pri krepitvi pre-
ventive, v lastnem usposabl janju 
in usposabl janju družbe ter ma-
terialni krepitvi požarne varno-
sti. Ta, za nekatere nova vloga, 
pa v vseh okoljih ne pride dovolj 
do izraza. 

Vsa podana poročila so prika-
zala, da je gasilski center Videm 
v minulem obdobju odlično de-
lal, da bo tako tudi v bodoče, če 
bo delu sledila ustrezna material-
na podlaga. Če bo center brez 
sredstev, bodo tudi rezultati 
manjši , vsi pa upamo, da ne v 
škodo požarne varnosti. Številni 
dobri rezultati in hkrati številni 
problemi dokazujejo, da se v 
centru veliko dela, da mnoga 
društva gradijo, krepijo tehnična 
sredstva, dvigujejo strokovno ra-
ven kadra, v skladu s tem pa se 
večajo tudi zahteve. 

Janez Mere 

Moja najljubša igračka 
je medvedek 

Dobil sem ga za 3. rojstni dan. 
Velik je pol metra in rjave barve. 
Ima menek kožuh. Ko sem bil 
star šest let, sem mu za rojstni 
dan sešil hlače in majico. Okrog 
vratu sem mu privezal zeleni 
trak. N a n j sem napisal medved-
ku ime. Imenoval sem ga Rujav-
ček. Vsak večer ga vzamem s se-
^boj v posteljo. Stisnem ga k sebi 
in pol juc .m. Na to mirno zaspim. 

Bons Žižek, Frankfurt 

Novice iz športnega društva Turnišče 
Člani športnega društva Turnišče so v aprilu 

uspešno izvedli delovno akcijo, s katero so očistili 
okolico igrišča in odstranili nekaj desetletij staro 
smetišče. Akcijo bi morali izvesti v sklopu celotne 
KS Turnišče in sicer 12. aprila, vendar jim je ta-
krat zagodlo vreme, kajti tega dne, ko bi morali 
Poprijeti za lopate in drugo orodje je začelo sneži-
ti. Vendar so bili nekateri športniki tako zavzeti, 
da so akcijo izpeljali že 14. aprila s pomočjo me-
hanizacije KK Ptuj — D E Turnišče. Smetiške je bi-
lo očiščeno in že drugi dan so tam, kjer so bile prej 
Črepinje vrečke in druge smeti, začele rasti breze. 

V soboto, 19. aprila, so izvedli prvo kolo lige v 
'flalem nogometu pod imenom Turnišče-86. V ligi 
'ahko sodelujejo le ekipe iz KS Turnišče. Prvo me-
sto je osvojila ekipa Mladi Turnišče, pred ekipami 
^ K Turnišče 78, Video-hit in Najmlajšimi. 

Športno društvo se je z turnir jem v malem nogo-
metu, ki je bil v petek, 2. maja , vključilo v širši 
krog praznovanj ob delavskem prazniku. Zmago-

valec turnirja je bila ekipa Kovinostrugarstvo Go-
lub, drugo mesto je osvojila ekipa N K Tržeč in 
tretje Klub-13. Najboljši strelec je bil Miran Emer-
šič (NK Tržeč), najboljši golman pa Danilo Košto-
m a j (Kovin. Golub). 

In kaj pr ipravl jajo v tem mesecu, mesecu mla-
dosti? 

— izvedli bodo II. kolo lige v malem nogometu 
Turnišče-86; 

— v petek, 23. in soboto, 24. maja se bodo ude-
ležili drugega prijateljskega srečanja mladih iz DO 
MIP, Emona-KK in Perutnine. Sre6anje bo pote-
kalo v streljanju s serijsko zračno puško in v igra-
nju malega nogometa. V letu 1985 so na lastno po-
budo srečanje organizirali člani ŠD Turnišče, v 
tem letu pa srečanje organizirajo mladi iz DO 
M I P Ptuj. 

ZB 

KARATE 

V klubu mladih v Ptuju je bilo 
tekmovanje v kung fu ju in semi 
kontaktu. 

Nastopilo je 28 pionirjev in 12 
članov iz Ptuja in Ormoža. Med 
pionirj i (do 30 kg) je zmagal Bo-
jan Petek, v kat. do 40 kg Robi 
Bezjak (oba iz Ptuja). V kat. nad 
40 kg je zmagal Boštjan Štuhec 
iz Ormoža. Tako je sedaj po dru-
gem kolu rang lista: prvi je Bo-
jan Petek, ki ima 12 točk, drugi 
Robert Klemenčič in tretji Adam 
Antolič (zadnja dva sta iz Ormo-
ža). V kat. do 40 kg je prvi Robi 
Bezjak iz Ptuja, drugi in tretji pa 
sta Davorin Dovečar in Vlado 
Ripak, oba iz Ormoža. Nad 
40 kg je prvi Boštjan Štuhec iz 
Ormoža, drugi Vladimir Cafu ta 
in tretji Bojan Korotaj . 

Člani so se pomerili v semi 
kontakt veščinah ter v prvem ko-
lu dosegli sledeče rezultate. Do 
65 kg je bil prvi Zoran Mumlek, 
drugi Anilo Korota j (oba iz Or-
moža) in tretji Branko Breg iz 
Ptuja. V kat. do 75 kg je prvi Go-
razd Štumberger, drugi Stanko 
Satler in tretji Bino Pernat, vsi iz 
Ptuja. 

Tretje kolo kung fu lige in dru-
go kolo semi kontakt lige ko v 
drugi polovici juni ja v Ormožu. 

f ran jo hovnik 

Izobraževanje za hojo 
v gore 

Ptujski planinci posvečajo veliko pozornosti vzgoji in usposa-
bl janju novih mladinskih vodnikov, mentorjev planinskih skupin, in-
štruktorjev planinske vzgoje in vaditeljev orientacije. Tudi letos so v 
te izobraževalne dejavnosti , ki jih izvaja Planinska zveza Slovenije, 
predlagali svoje člane. Odsek za vzgojo in izobraževanje pri Planin-
skem društvu Ptuj pa za ostale člane organizira Planinsko šolo, najos-
novnejšo obliko izobraževanja, ki udeležencem omogoči spoznavanje 
gorskega sveta z vsemi njegovimi prijetnimi, pa tudi neprijaznimi zna-
čilnostmi. V društvu so se odločili, da bodo šolo izvajali v obliki let-
nega planinskega tabora v Krnici. Med šestdnevnim bivanjem v pla-
ninski koči bodo udeleženci opravili tri ture: na Malo MOJSTROV-
KO, Špik in Kriške pode ter Razor. Tabora se lahko udeležijo pionir-
ji, mladinci in člani, cena je 12.000 din, rok prijave je do 15. juni ja , 
tabor bo potekal v času od 7.—12. juli ja. Prijaviti se je mogoče v pi-
sarni PD Ptuj, vsak petek od 16. do 18. ure. 

Pri društvu deluje tudi orientacijski odsek. V letošnjem letu je že 
organiziral področno tekmovanje za vzhodno Slovenijo na Borlu. Do-
bro so se odrezali mlajši pionirji, saj so zasedli 4., 5., 7, in 8. mesto 
med 14 ekipami, v skupini mladincev do 17 l e t j e tretje mesto dosegel 
Bojan Reisman, v skupini do 15 let pa Boris Soštarčič tretje, Matjaž 
Murko šesto in Aleksander Belca sedmo. Na tekmovanju v Titovem 
Velenju sta se Reisman in Hrga-prav tako dobro uvrstila — na tretje 
in prvo mesto. 

Odsek za varstvo narave se je vključil v akcijo za čisti in zeleni 
Ptuj, skupa j z učenci in učenkami SŠC so očistili najstrmejši del graj-
skega hriba. 

V društvu načr tujejo tudi več izletov po POHORJU, Haloški po-
ti, na Blegoš, Uršljo goro, na Treskavico pri Sarajevu . . . Na dan mla-
dosti pa se bodo srečali s planinci iz PD Majšperk na Donački gori. 

D. L. 

Ptujčani ponovno zmagujejo 
Kar 78 tekmovalcev iz 15 klubov se je nedavno pomerilo v semi 

kontakt športu v lepi športni dvorani študentskega naselja v Ljublja-
ni. Tega medrepubliškega tekmovanja za rang listo SFRJ so se udele-
žili tudi štirje tekmovalci iz Ptuja in en Ormožan. 

V kategoriji do 63 kg je Ivan KOŽELJ iz Ptuja premagal oba pr-
va nasprotnika ter šele v f inalnem dvoboju z Jeličem iz Kutine izgubil 
z rezultatom 5:9 ter tako osvojil drugo mesto. Danilo KOROTAJ iz 
Ormoža je pristal na tretjem oziroma na četrtem mestu. 

V kategoriji do 71 kg je Stanko SATLER premagal vse svoje nas-
protnike, v f inalnem boju z 9:5 Arpaka iz Zaboka ter osvojil 1. mesto, 
medtem ko je Bino Pernat izgubil že v prvem kolu. Martin G O L O B je 
v karateju do 84 prepričljivo premagal vse svoje nasprotnike kot tudi 
Gruičiča iz Celja v boju za prvo mesto z rezultatom 12:6. 

Boje si je ogledalo precejšnje število gledalcev, zlasti mladih, ki 
se vse bolj zan imajo za ta šport, poln dinamike in spretnosti. 

Franjo Hovnik 

Regionalno šahovsko 
prvenstvo za članice 

V organizaciji ŠD M I P Ptuj je bilo 20. aprila regionalno šahov-
sko prvenstvo za ženske ekipe. V konkurenci 10 ekip je prvenstvo pre-
pričljivo osvojila ekipa M I P Ptuj (Tat jana Košanski, Tat jana Kreže) s 
16,5 točkami, sledijo: 2. osn. šola Drago Kobal 15 točk, 3. Fram I 11 
točk, 4. osn. šola Gorišnica 10,5, 5. G r a j e n a . . . 7. Gorišnica ml. pio-
nirke 7 točk itd. 

Posebej velja pohvaliti ekipo OŠ Gorišnice, ki je v močni konku-
renci osvojila 4. mesto. Obe pionirki — Anita Ličina in Veronika 
Trunk — sta perspektivni in bomo o nj ima še zagotovo slišali. Enako 
pohvalo zaslužita mlajši pionirki OŠ Gorišnica — Nataša Fošnerič in 
Anita Vršič, ki sta osvojili 7. mesto. Zopet dokaz več, da dobri rezulta-
ti niso naključni tam, kjer načrtno skrbijo za vzgojo mladine. 

D. Klajderič 

Odprto regionalno člansko 
prvenstvo Maribora 

Tega tekmovanja sta se udeležila tudi dva predstavnika ptujske-
ga ŠD M I P in sicer Šeruga ter Feguš. Oba sta nastopala solidno, po-
sebno izkušeni Šeruga, ki je tudi uspešen v dopisnem šahu. Izmed 30 
udeležencev sta se uvrstila takole: Šeruga si je delil 5., mladi Feguš pa 
je zasedel 16. mesto. 

Tekmovanje je potekalo po švicarskem sistemu — 9 kol. Tabela : 
Prvo mesto je zasedel Georg Mohr 7,5 točk, drugo Matjaž Justin z 
enakim številom točk, vendar je imel Mohr boljši bucholz, sledijo 3. 
Šoštarič 7, 4. Božičnik 6, 5 . - 6 . Šeruga, Osmanbegovič itd . . . 

D. Klajderič 

Lovsko tekmovanje 
v Sobetincih 

Lovska družina Sobetinci je pripravila v počastitev praznika kra-
jevne skupnosti Markovci lovsko tekmovanje , ki se g a j e udeležilo 12 
ekip z območja ormoške in ptujske občine. Lovci so se pomerili v 
streljanju na glinaste golobe ekipni in posamični konkurenci. Prehod-

ni pokal krajevne skupnosti Markovci je osvojila ekipa iz Rač, druga 
je bila ekipa Jože Lacko iz Ptuja in tretja ekipa lovske družine Sobe-
tinci. Prvo mesto med posameziki je osvojil Sambolek, član lovske 
družine Nedelišče. Tekst in slika: 

Konrad Zoreč 



12 — ZA RAZVEDRILO 22. maj 1986 - T E D N I ^ 

USPEH PERUTNINSKEGA ŠAHA 
Sindikalna šahovska ekipa Pe-

rutnine (Sedlašek, Žlender, Ga-
vez, Rojic) se je udeležila 38. re-
publiškega ekipnega šahovskega 
tekmovanja na Bledu. Lani smo 
med 43 ekipami zasedli dobro 
14. mesto. Letos nam je šlo še 
bolje, bili smo odlični 9.—10. iz-
med 33 ekip, številčna udeležba 
je bila letos manjša, zato pa ni 

bilo slabih ekip. Samo podatek, 
da je lanski zmagovalec Iskra I 
iz Ljubljane (mojster Mazi prva 
deska — lanski viceprvak Slove-
nije) zbrala samo točko več kot 
mi in zasedla 6. mesto na lestvici, 
pove, da je bila letošnja konku-
renca močnejša. Zmago in na-
slov ekipnega sindikalnega ša-
hovskega zmagovalca je osvojila 

ekipa Sloga-Dom JLA-Lj z moj-
strom Ciganom na čelu. Drugi so 
bili igralci Krke iz N M pred 
Fronto I-Lj. Osvojitev devetega 
do desetega mesta je toliko večji 
uspeh, če omenim, da igrajo za 
posamezne ekipe igralci z VM, 
M M in M šahovskimi naslovi 
(npr.: Puc, Menciger, Osterman, 
Mazi, Cigan, Stupica . . . ) , prakti-

čno večina šahistov, ki v sloven-
skem šahu nekaj pomenijo. 

Posebno bi v ekipi Perutnine 
pohvalil najzaslužnejšega člana 
za uspeh Borisa Žlendra, ki je po 
izredni igri zbral največ točk na 
drugi deski (9 zmag in 2 remija iz 
11 kol). 

Uspeh na tekmovanju pove, 
da sindikalni šah v Perutnini na-
preduje in je delavcem vse bolj 
pri l jubljena miselna rekreacija. 
Preseneča dejstvo, da sta bili eki-
pi TAM-a in Perutnine edini mo-
štvi iz tega konca Slovenije kljub 
temu, da ima štajerska regija do-
bre šahiste. Postavlja se vpraša-
nje: Kako in kaj dela jo posame-
zni sindikalisti, ki so odgovorni 
za športne in šahovske aktivnosti 
delavcev v posameznih delovnih 
organizacijah? 

Tekmovanje je vzorno pripra : 
vilo ŠD Radovljica v sodelova-
nju s ŠZS in republiškim sindi-
kalnim svetom. 

B. R. 

KROS EMONE V PTUJSKIH TOPLICAH 
Delavci E K K Ptuj in Merkurja Ptuj so organizi-

rali spomladanski kros v počastitev dneva zmage. 
Tek je bil v Ptujskih toplicah. 

Pri mlajših članicah je zmagala Marija Vindiš 
pred Suzano Peternik in Andrejo Skaza. V skupini 
članic srednje kategorije je bila najboljša Gabriela 
Bach. Druga je bila Marica Kaučevič, tretja pa So-
nja Vukojevič. V kategoriji veterank se je najbol je 
odrezala Mojca Skerlovnik pred Silvo Hameršak 
in Marijo Galun. 

Pri članih je prvo mesto osvojil Mar jan Kova-
čec. Za njim sta se uvrstila Janko Repič in Jože 

Zajšek. V srednji kategoriji je zmagal Štefan Za-
dravec pred Mart inom Šprahom in Antonom Go-
sakom. Pri veteranih je slavil Franc Ivančič. Za 
njim sta pritekla na cilj Ignac Planjšek in Avgust 
Lah. 

Pri ženskah je prvo mesto v ekipnem tekmova-
nju osvojila T R Ž N I C A Titovo Velenje, pri moških 
pa Tovarna močnih krmil Draženci. Najboljši so 
sodelovali na Emonskih športnih igrah, ki so bile 
minulo soboto v Celju in na katerem so športniki 
Kmetijskega kombinata Ptuj branili lansko prvo 
mesto. OP 
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POULIČNI TEK 
Atletski klub Ptuj je v torek, 

13. maja, izvedel tradicionalni 
tek po ptujskih ulicah v počasti-
t ev praznika mesta Ptuja. Mlajši 
s 0 se pomerili v š tafetah zmage, 
starejši pa v pouličnem teku. Pri-
reditev je zanimiva popestritev 
praznovanj, v p r ihodnje pa jo ve-
lja bolje pripraviti, z več sodelu-
jočimi pri organizaciji, predvsem 
pri zavarovanju proge. 

V štafetah zmage so zmagali: 
pri mlajših pionirkah OŠ Graje-
na, pri mlajših pionirjih OŠ Tone 
žnidarič 1, pri starejših pionir-
kah OŠ Tone Žnidarič I, pri sta-
rejših pionirjih OŠ Tone Žnida-
rič I, pri mladinkah Dni7Hoc'p-

vna šola in pri mladincih Kovi-
narska šola I. 

V pouličnem teku mladink in 
članic je prepričljivo zmagala 
Vilma Osojnik (AK Ptuj). Veliko 
bolj zanimiv pa je bil poulični 
obračun mladincev in članov v 
teku na 2000 metrov. V zadnjih 
metrih je namreč Ivan Domislo-
vič iz AK Sloboda Varaždin pre-
magal Mirka Vindiša, tretji pa je 
bil Josip Lackovič iz Varaždina. 
Ob tem velja povedati , da Vindiš 
po žuljih z maratona v Zagrebu 
še ni popolnoma okreval. 

Tekst in foto: 
1. kotar 

Trenutek s cilja v teku mladincev in članov. V ospredju sta Domislovič 
in Vindiš. 

PREHODNI POKAL EKIPI MARIBORA 
V Ptujskih toplicah je bilo XIX. prvenstvo 

Slovenije v plavanju za slepe in slabovidne iz 
osmih društev Slovenije. Nastopilo je 52 tek-
movalcev in tekmovalk, ki so s polno požrt-
vovalnosti in borbenosti želeli doseči čim 
boljše uvrstitve. Istočasno je bilo to tekmova-
nje tudi izbira najboljših za republiško repre-
zentanco. 

Tekmovanje so pripravili člani sodniškega 
zbora plavalnega kluba Ptujske toplice. 

Uvodoma je udeležence v imenu organiza-
torja tekmovanja , Medobčinske zveze slepih 
in slabovidnih Ptuj—Ormož, pozdravila 
predsednica Silva Dimic, ki je zaželela vsem 

prijetno bivanje in čim boljše športne dosež-
ke. Doseženi so bili naslednji rezultati: 

moški: 
— 25 m prsno »A« (slepi): 1. Hudol in RK 

23,1; 2. Šket MB 23,9; 3. Bobinski MB 
24,6 . . . ; 7. Vuk Ptuj ; 8. Furjan Ptuj ; 

— 50 m prsno »B« (slabovidni): 1. Škof 
MB 46,5; 2. Potočnik MS 47,5; 3. Lekše MB 
48,8; 

— 25 m prosto »A«: 1. Šket MB 17,1; Gla-
zer MB 17,9; Potočnik RK 22,7; 

— 50 m prosto »B«: 1. Virt MB 35,6; 2. 
Putre LJ 38,5; 3. Vinkler Ptuj 4 0 , 4 ; . . . 11. 
Reberninšek Ptuj ; 

ženske: 
— 25 m presno »A«: Dimic Ptuj 37,5; 50 

m prosto Fras C E 1:11,0; 50 m prsno Fras 
C E 1:09,6; 2. Pavšič N G 1:12,6; 3. Skube 
N M 1:13,5. Štafete 4 x 25 m Maribor I. eki-
pa 1:16,8, Maribor II ekipa 1:32,7; Celje 
1:45,4; Ptuj 2:12,6. 

Končni vrstni red ekip: 1. Maribor I; 2. 
Maribor II; 3. Cel je; 4. Ptuj. Najboljši tek-
movalci in tekmovalke so prejeli pr iznanja in 
medalje, za ekipno uvrstitev pa pokale. Eki-
pa Maribora je prejela tudi prehodni pokal v 
t rajno last, saj ga je osvojila trikrat zapored. 

anc 

Tajhman republiški prvak 

v judu 
V Slovenj Gradcu je bilo republiško mladinsko prvenstvo v judu , 

na katerem j e v vseh kategorijah nastopilo kar 85 mladih tekmoval-
cev, med njimi tudi 11 tekmovalcev judo kluba Drava iz Ptuja. Odli-
čno se je odrezal Miran Tajhman, ki je postal republiški prvak v kate-
goriji do 95 kilogramov. Janez Plošinjak je v najtežji kategoriji prek 
95 kilogramov, osvojil drugo mesto. Peto mesto sta osvojila Darko 
Žnidarič v kategoriji do 71 kilogramov in Tomaž Klaneček v absolu-
tni kategoriji. Delitev sedmega mesta pa so dosegli Slavko Lovrenčič, 
Stanko Sumenjak, Janez Bezjak, Bojan Vrabl in Zoran Stalcer. 

Štirje člani kluba pa so nastopili na močnem mednarodnem tur-
nirju v Avstriji, v NVolfsbergu. Med njimi je Vlado Čuš osvojil peto 
mesto v kategoriji do 71 kilogramov, nastopili pa so tekmovalci iz Ita-
lije, Zvezne republike Nemčije, Madžarske, Jugoslavije in Avstrije. 

Pet prvih mest za AK Ptuj 
Na kvalifikacijah za atletski pokal Slovenije v Mariboru so imeli 

atleti in atletinje iz Ptuja kar precej uspeha. Zato bomo omenili le naj-
boljše. V mladinski konkurenci so osvojili štiri prva mesta. Odon Pla-
ninsek ie zmagal v skoku v daljavo na troskoku, Boris Krabonia v te-
ku na 400 metrov, Hedvika Korošak pa v skoku v daljavo. V članski 
konkurenci je bila Marija Šešerko prva v skoku v daljavo in tretja v 
teku na 100 metrov. Nastopilo je več kot 400 atletov in atletinj, izven 
konkurence pa tudi nekaj gostov iz Avstrije. 

Planinski kotiček 
V mesecu maju so tudi planinci postali aktivni. Tako so v prvo-

majskih praznikih uspešno izvedli vse tri planirane izlete: po haloški 
poti, preko Pohorja , ena skupina pa s e j e odpravila v Sarajevo in pre-
hodila Treskavico. Planinski vodniki ugotavljajo, da je udeležba 
skromna, čeprav si prizadevajo, da bi izrabili takšne izlete, ki bi zahte-
vali čim manjše stroške. Želijo si tudi čim več sodelovanja s člani, če-
prav je društvena pisarna odprta le vsak petek tri ure, od 16. do 19. 
ure. 

Za dan mladosti pr ipravl ja jo meddruštveno praznovanje na Do-
nački gori v nedeljo, 25. maja. ob 11. uri. Iz Ptuja bo peljal poseben 
avtobus, zato vabijo vse, ki radi preživijo prijetno nedeljo v naravi, da 
se jim pridružijo. Avtobus bo odpeljal ob 7. uri izpred pošte. 

V soboto in nedeljo, 7. in 8. juni ja , prirejajo izlet na Golico, kjer 
se ravno takrat razcvetajo narcise, cena vožnje in prenočišča v planin-
skem domu je 2000 din, prijavite se lahko v društvu do 3. junija , od-
hod z vlakom v soboto ob 6.44 iz Ptuja, povratek v nedeljo zvečer. Za 
izlet je med člani vsako leto veliko zanimanje , zato pohitite s prijava-
mi. 

Tudi na počitniške dni niso pozabili. Poleg že planiranih izletov, 
za katere bodo natančnejša navodila v okencu, bodo pripravili tudi 
planinski tabor v Krnici od 7. do 12. julija. Predvidevajo petdnevno 
bivanje v planinskem domu v Krnici, od tam pa bi se povzpeli na 
Špik, Malo Mojstrovko in na Kriške pode . Tabor bo organiziran tako, 
da bo na njem mogoče pridobiti tuai teoretično znanje v planinstvu 
(planinska sola), v čudoviti gorski naravt pa bo tudi nešteto možnosti 
za oddih in rekreacijo. Cena petdnevnega bivanja v domu je 10.000 
dinarjev, planinci mora jo biti pr imerno opremljeni za gibanje v viso-
kogorju. Vabijo vse, ki jih mika, da preživijo del svojega letnega oddi-
ha v miru in pri jetnem okolju v osrčju naših dvatisočakov, da se čim-
prej prijavijo v društvu ali pri mentorj ih na šolah. Stroške ooste lahko 
poravnali v dveh obrokih, zadnji obrok pred odhodom na tabor. Kr-
nica je naša izredno lepa alpska dolina, 4 km oddal jena od Kranjske 

§ore, tako da je možno izkoristiti tudi rekreacijo v Kranjski gori. Va-
ijo vse planince in prijatelje narave, da se čimprej prijavijo, ker je 

število prijav omejeno. 
Odbor za p ropagando in informiranje 

pri PD Ptuj 

SNL 

Aluminij—Domžale 1:0 (0:0) 
Nogometaši Aluminija so prvenstveno tekmo 20. kola v sloven-

ski nogometni ligi v soboto popoldan v Kidričevem. Njihov naspro-
tnik so bile Domžale. Tekmo je dobil Aluminij z 1:0. Kidričani v pr-
vem polčasu niso pokazali pričakovane igre, proti koncu tega dela pa 
so le s težavo ubranili izid 0:0. V drugem delu pa je bilo drugače, saj 
so ga odigrali bolje in zlasti bolj odločno. Po nekaj zamujenih prilož-
nostih pred vrati Domžal je vse že kazalo, da se bo srečanje končalo 
brez zadetkov. Dobro minuto pred koncem pa je Majal z bližine uspe-
šno zaključil akcijo Glažar ja in Vogrinca ter tako je Aluminij dosegel 
drugo zmago v prvenstvu, ki jo je po igri v drugem polčasu tudi zaslu-
žil. Sodnik Žohar iz Šentilja je tekmo pred 200 gledalci vodil precej 
nezanesljivo. V moštvu Aluminija velja tokrat posebej pohvaliti vra-
tarja Majcenoviča. V naslednjem kolu se bodo Kidričani v Mariboru 
pomerili z domačim Kovinarjem. Kljub zmagi je Aluminij še vedno 
zadnji, s štirimi točkami zaostanka za predzadnjo Ilirijo. 

SRL 

Olimpiia—Drava 29:17 (16:8) 
Vse ekipe rokometnega kluba 

Drava, z izjemno mladink, so 
znova izgubile, res pa je, da ob 
sobotnih in nedeljskih srečanj 
kaj več tudi niso pričakovali. 

Članice so gostovale v Ljublja-
ni in se pomerile z domačo Olim-
pijo. Četrta ekipa slovenske ro-
kometne lige ni dovolila presene-
čenja in je zmagala z 29:17. Ptuj-
čanke so igrale premalo abicio-
zno, svoje pa so dodale tudi za-
mude vlakov, tako da se je tekma 
v Ljubljani začela s tričetrturno 
zamudo. Zadetke za Dravo so 

dosegle: Lašič 7, Hentak in Ko-
rošak po 3, Vtič 2 ter Rižner in 
Juršič po enega. 

Člani so izgubili na Ravnah, 
kjer jih je domači Fužinar pre-
magal s 33:18. Mladinke pa so z 
nedel jsko zmago v Šmartnem ob 
Paki že postale prvakinje vzhod-
ne mladinske lige. V soboto po-
poldan bodo na stadionu Drava 
kar tri tekme. Najpre j se bodo 
mladinke pomerile z Račami (ob 
15.00), nato člani z Radgono (ob 
16.30) za zaključek pa bo še pr-
venstveno srečanje članic Dra-
va—Burja (ob 18.00). 

Igralci teniškega kluba Ptuj so se uvrstili 

v I. slovensko ligo 
Kolo pred koncem II. slovenske teniške lige so se člani teniškega 

kluba Ptuj uvrstili v I. slovensko teniško ligo. Za ekipo so igrali: M. 
Rola, G. Gojčič, Z. Krajnc, D. Vobner, J. Nahberger, P. Jurkovič, B. 
Tonejc in A. Fras. 

Ekipa Kidričevega je v predzadnjem kolu premagala ekipo Žalca 
in ima upanje , da ostane v ligi. 

Rezultati: 
5. kolo: TK Ž a l e c - T K Ptuj 1:4; TK T r b o v l j e - T K Kidričevo 

4:1; 
6. kolo: TK P t u j - T K Trbovlje 3:2; TK K i d r i č e v o - T K Žalec 

3:2. 
V zadnjem kolu igrata TK Ptuj in TK Kidričevo medsebojno sre-

čanje . bot 

EKK Ptuj skupni 
zmagovalec 

Minulo soboto so bile v Celju na Golovcu že 13. tradicionalne 
športne igre delavcev SOZD Emone, ki ima delovne organizacije tudi 
izven Slovenije. Srečanje je bilo v bal inanju, kegljanju, streljanju, pla-
vanju, krosu, vleki vrvi, šahu, namiznem tenisu, košarki, nogometu in 
športnem ribolovu. 

Tekmovali so ekipno in posamično, kar velja le za nekatere 
športne panoge. Velik uspeh so dosegli delavci Kmetijskega kombina-
ta Ptuj, ki so osvojili prvo mesto že tretjič zapored in s tem prejeli 
skupni prehodni pokal v t rajno last. Kombinatovci so osvojili prvo 
mesto pri ženskah v vleki vrvi in na krosu, pri moških pa v šahu, vleki 
vrvi in kegljanju. Drugo mesto so zasedli pri košarki, plavanju, stre-
l janju in krosu, ženske pa prav tako v streljanju in plavanju. Tudi po-
samično so osvojili nekaj medalj . Zlato so prejele Gabriela Bah in 
Marija Vindiš v krosu, srebrno pa Irena Lešnik v streljanju ter Tanja 
Osterman in Elza Gregorec v plavanju. Pri moških so osvojili zlate 
kolajne Ignac Planjšek v kegljanju, Franjo Rozman in Bernard Do-
bljekar v plavanju, srebro pa je pr ipadlo Štefanu Zadravcu in Marja-
nu Kovačecu v krosu, bron pa Smiljanu Slaniču v plavanju in Ludvi-
ku Špehonji v kegljanju. 

Na igrah so nastopili tudi tekmovalci M E R K U R J A Ptuj, ki so 
prav tako osvojili več dobrih mest.v ekipnem in posameznem tekmo-
vanju . O P 

Šeruga v 4. kolu 
896 podrtih 

kegljev 
V 4. kolu A skupine območne 

tekmovalne skupnosti , ki je bilo 
odkegljano v nedeljo na keglji-
šču Habakuk v Mariboru, so ke-
gljači Drave dosegli doslej svoj 
največji uspeh. Tako visokega re-
zultata, v povprečju 847,8, se ni 
nadejal nihče. Prva sta nastopila 
Colnarič in Špehonja , vsak z 
odličnim rezultatom 852 podrtih 
kegljev, odlično serijo pa je za-
ključil Šeruga z izvrstnim rezul-
tatom 896 podrtih kegljev. To je 
doslej najvišji kegljaški rezultat 
kakšnega Ptujčana v konkurenci. 

Izjavil je, da bi gotovo dosegel 
»magičnih« 900, če se tik pred 
koncem ne bi dvakrat »peljal« 
mimo. Neposrednega tekmeca, 
ekipo Krilatega kolesa, so pre-
magali za 61 kegljev. 

Dosežki v 4. kolu: Špehonja in 
Colnarič vsak po 852, Vranješ 
808, Planjšek 842, Ilič 837 in Se-
žiga 896. 

Tudi naslednjo kolo bo na ke-
gljišču Habakuk v Mariboru in 
s ' cer 24. maja. 

S. Vičar 

OBMOČNA NOGOMETNA LIGA 

Drava—Pekre 2:4 (0:4) 
Nogometaši Drave so v nedeljo popoldan v Ptuju doživeli nov 

poraz. Tokrat jih je s 4:2 premagalo moštvo Peker. Tudi tokrat je ptuj-
ska ekipa izgubila na račun slabe igre v obrambi, ki so jo fizično mo-
čnejši gostje izrešetali že v prvem polčasu, ko je bilo 4:0 za Pekre. V 
drugem delu so gostje pustili pobudo domačinom, ki so od številnih 
polpriložnosti izkoristili dve in z zadetkoma Emeršiča poraz ublažili. 
Drava je tako še naprej zadnja, z malo možnosti, da se v zadnjih treh 
kolih prvenstva vzhodni območni ligi reši tega mesta. V naslednjem 
kolu se bo na Ravnah pomerila z domačim Fužinarjem. 

M0T0KR0S 

V Sisku so najboljši motokro-
sisti v kategoriji do 125 ccm po-
merili v drugi dirki za državno 
prvenstvo. Pred 5000 gledalci je 
brez borbe zmagal Urbanija, ker 
je Zdovcu zatajil motor. Zato pa 
so bile zelo zanimive borbe za 
mesta od 3. do 10. Frangež se je 
uvrstil na 10. Gajser pa na 17. 
mesto. 

F. B. 

Žagar in Velunšek na svetovno 
prvenstvo s sobnimi modelčki? 

V soboto, 26. in nedeljo, 27. aprila, je bilo v to-
varni sladkorja v Ormožu v skladišču sladkornih 
rezancev republiško prvenstvo v sobnih modelih. 
To so modelčki letal, težki do enega grama. Izde-
lani so iz balze, ki je prevlečena z mikrofi lmom ali 
papir jem. Poganja jih elisa, ki jo prej navijejo z 
gumo. Modelčki merijo čez krila 65 centimetrov (v 
kategoriji F L D) ali 35 centimetrov (v kategoriji D 
L). Si predstavljate, kakšna natančnost je potrebna 
za izdelavo gramskega modelčka, ki kroži v zapr-
tem prostoru dvajset minut in več? 

V Ormožu so se zbrali tekmovalci iz Zagreba, 
Celja, Ljubljane, Zaprešiča, Maribora in Ptuja. 
Med 15 udeleženci je v kategoriji FL D zmagal 
Milan Mastnak (Emo Celje) pred Iztokom Žaga-
rom in Otom Velunškom iz Ptuja. Tudi v kategori-
ji D L je zmagal Mastnak (Emo Celje) pred Bran-

kom Gebo iz Zagreba in Ptujčanom Velunškom. 
Najboljši posamezen rezultat na tekmovanju je 
dosegel Iztok Žagar z 21 minutami in 45 sekunda-
mi, kar je najboljši rezultat v tej dvorani, ki je viso-
ka 12 metrov. Svetovni rekord je postavljen v 50 
metrov visoki dvorani, modelček je ostal v zraku 
kar 55 minut. 

Najbol je uvrščeni na republiškem prvenstvu se 
bodo udeležili državnega v Ljubljani. Na tem tek-
movanju bodo tudi določili kandidate za svetovno 
prvenstvo v angleškem Cardingtonu. Po doseda-
njih rezultatih bodo udeleženci tekmovanja Iztok 
Žagar, Milan Mastnak in Oton Velunšek. Udele-
žba je seveda odvisna od denarne podpore Vazdu-
hoplovnega saveza Jugoslavije in drugih pristojnih 
organizacij. 

M. Samec 
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Cesti (magistralni) Ha jd ina - Macelj skorajda 
ni več mogoče reči cesta. Ze pogled nanjo spomi-
nja na v s e \ a j drugega, vožnja po njej, tudi v pred-
pisani hitrosti, pa je že prava vratolomnost. k o g a 
kriviti za tako stanje, o tem se je spraševal že »De-
žurni reporter« v Večeru, ista vprašanja pa si za-
stavljajo dan za dnem šoferji, ki so obsojeni na 
vožnjo po tej zelo pomembni in preobremenjeni 
prometnici. Kakorkoli se obrne ne moremo mimo 
dejstva, da je cesta zgrajena premalo zdržljivo za 
takšen promet, kot ga mora prenesti. Ni daleč od 
resnice trditev, da je ta cesta ena najbolj obreme-
njenih v Sloveniji in Jugoslaviji, po njej teče prete-
žen del tranzitnega prometa med severom in ju-
gom. Nekaj deset tonski tovornjaki so si tako udfrli 
svoje kolesnice, tisti manjši pa poskakujejo iz ene 
v drugo in če je v njih še voda, je ta vožnja resni-
čno podobna rally vožnji v najslabših razmerah. 

Tega se zavedajo tudi v cestnem podjetju in v 
načrtu imajo temeljitejšo obnovo ceste. Pa za to še 
vedno ni zagotovljenega denarja in pred dnevi so 
povedali, da ne vedo, ce denar bo in če bo, kdaj. 
Na mariborskem območju je še veliko cest, ki kli-
čejo ali že kar kričijo po obnovi. Ena takih je tista 
proti Dravogradu, pa tista proti Titovem Velenju, 
obe bi že lahko primerjali z razorano lunino povr-
šino. 

Pa tarnanje in navajanje najslabših cestnih od-
sekov prav nič ne pomaga, gospodarjenje s cesta-
mi ne bo zaradi tega nič boljše. Morda bi zaleglo, 
če bi se pametno dogovorili in vzdrževanju cest 
namenili več denarja. Poleg tega pa, da bi delo, ki 
ga opravimo, opravili bolj kakovostno in učinkovi-
to. Tudi ceste so del naše turistične ponudbe. Turi-
stom na široko odpiramo vrata, med vrati pa jim 
podstavimo nogo v obliki slabih, za njihove raz-
mere neprevoznih cest. 

Posebno vprašanje je, zakaj moramo vedno go-
voriti o njihovih drugačnih razmerah, ob tem pa 
jih občudujemo, da imajo tako lepe in gladke ce-
ste. Prav bi bilo, da bi enkrat dokončno preverili 
in dognali, zakaj so naše toliko slabše. Prepričan 
sem, da bi ponovno ugotovili, da iim namenimo 
resnično premalo pozornosti v obliki denarja. Da 
pa za denar, ki gre že kar v neverjetne številke, na-
redimo premalo, ali vsaj premalo kakovostne ce-
ste, bi bila druga ugotovitev. 

Na cestnem podjetju Maribor so povedali, da 
preučujejo tudi slabo opravljeno obnovo dela ce-
ste Hajdina — Macelj, ki je pred dvema letoma na 
odseku 3,9 kilometra veljala 55 milijonov, učinek 
pa je bil klavern. Sklicujemo se na njihovo oblju-
bo da vas bomo o tem, spoštovani bralci, še obve-
stili! 

J. Bračič 

ČETRTI TURISTIČNI TEDEN OBČINE PTUJ BO OD 26. DO 31. MAJA 

ZA VSAKOGAR NEKAJ 
Turistično društvo Ptuj, temeljna organizacija 

Gostinstvo Haloški biser Ptuj in Občinski odbor 
sindikata delavcev gostinstva in turizma občine 
Ptuj, so letošnji osrednji nosilci prireditev v četr-
tem turističnem tednu. Pridružujejo pa s e j i m vsi 
— neposredni in posredni nosilci turistične po-
nudbe v občini. 

Otvoritvene slovesnosti bodo v ponedeljek, 26. 
maja, popoldan, ko bodo tudi odprli razstavo »Le-
toviščarstvo na Ptuju v 19. stoletju« in razstavo tu-
rističnih edicij in pogrinjkov. Naslednje dni pa bo-
do prišli na račun podmladkarji v osnovnih šolah, 
ki osvajajo prve črke turistične abecede, ljubitelji 
folklorne dejavnosti, čistega in urejenega okolja, 
cvetlic, kulinarike, godbe na pihala in jadranja. 

Člani turističnega podmladka iz štirih ptujskih 
osnovnih šol bodo tako 27. maja poslušali preda-
vanje Marjete Ciglenečki o kulturno-zgodovinski 
podobi Ptuja. Tega dne bo tudi veliko srečanje tu-

rističnih delavcev občine Ptuj, ki ga pripravlja Ob-
činska turistična zveza Ptuj. Folklorne skupine iz 
Markovec, Zabovec in Dofene bodo nastopile 28. 
rnaja pred Blagovnico. Predavanje o urejanju zele-
nic, parkov in vzgoji sobnih cvetlic bo 29. maja ob 
17. uri v hotelu Poetovio, sledila bo otvoritev raz-
stave v razstavnem paviljonu Dušan Kveder in 
gledališka predstava Spolno življenje Franja Tahi-
ja. 

Kulinarične razstave bodo pripravili v hotelu 
Poetovio 30. maja, ko bo tudi ob 17. uri koncert 
pihalnega orkestra na Bakhusovem trgu. Sobota, 
31. maja, bo v znamenju brodarskega društva Ran-
ča, ki pripravlja republiško regato in zanimivih 
tekmovanj med turističnimi in gostinskimi delavci 
pri restavraciji Ribič. 

Danes, 22. maja pa bo izšel bilten turističnega 
tedna. 

MG 

Kako v 
počitnicah? 
Leto za letom ugotavljamo, da 

z zaključkom pouka ne bi smela 
prenehati naša skrb za šolarje, za 
to — kako bodo preživljali poči-
tnice, kaj bodo delali med svojim 
prostim časom, zlasti pa takrat, 
ko so starši v službi in otroci ta-
korekoč brez varstva. 

Pri občinski zvezi prijateljev 
mladine v Ptuju ocenjujejo, da je 
prosti čas in njegova dobra orga-
niziranost temeljni pogoj za vse-
stranski razvoj mlade osebnosti 
in temelj pravilne vzgoje mla-
dostnika. To pa še posebej v ča-
su, ko mnogi starši ne bodo zmo-
gli denarja za preživljanje dopu-
sta in s tem počitnic otrok izven 
svojega domačega okolja. 

Na posvetu, ki je bil organizi-
ran 14. maja, je bilo dogovorje-
no, da je potrebno ustrezno 
vključiti vse odgovorne, da bi s 
skupnimi močmi pristopili k or-
ganiziranju in izvedbi nalog s 
področja prostega časa med le-
tnimi počitnicami. Zamisel je, da 
bi skupno z občinsko ZPM in ti-
stimi, ki so tako ali drugače za-
dolženi za mladi rod — v času 
od 1. julija do 31. avgusta pripra-
vili časovno razmejene programe 
s primerno vsebino in mentorji, 
ki bodo poskrbeli za organizira-
no preživljanje prostega časa. 
Tako pričakujejo sodelovanje 
vrtca, osnovnih šol, srednješol-
skega centra, zveze kulturnih or-
ganizacij, zveze telesnokulturnih 
organizacij in organizacij združe-
nega dela. Tako bi bile v progra-
mu razne športne aktivnosti, de-
lo v klubu mladih tehnikov, v ra-
čunalniških in likovnih aktivno-
stih, obisk kinopredstav, knjižni-
ce, muzeja, toplic in podobno. 

Pri občinski ZPM bodo pri-
pravili predlog urnika in ga us-
kladili z vsemi nosilci na skup-
nem posvetu, ki bo 3. junija v 
Ptuju. mš 

Ob dnevu 
mladosti 

v Rogoznici 
Številnim svečanostim ob dne-

vu mladosti se bodo v soboto, 
31. maja, ob 18. uri priključili tu-
di člani osnovne organizacije 
ZSMS v KS Heroja Lacka v Ro-
goznici. V dvorani doma Sloven-
sko-goriške čete na Rogoznici 
bodo pripravili svečanost s spre-
jemom pionirjev z območja KS v 
Zvezo socialistične mladine Slo-
venije. Ob tej priložnosti bodo 
mladinci pripravili tudi zanimiv 
kulturni program, zato bodo ve-
seli obiska čim večjega števila 
krajanov. 

-OM 

Mini razstava 
V prostorih krajevne skupnosti 

Boris Ziherl (ob Rimski peči) bo-
do v ponedeljek, 26. maja, odprli 
zanimivo razstavo svojega kraja-
na Janka Menonija, ki se bo to-
krat predstavil širši javnosti s 
svojimi izdelki iz lesa, slame in 
železa. Razstava bo odprta do 
vključno nedelje, 1. junija, vsak 
dan od 8. do 12. in od 14. do 18. 
ure; v nedeljo pa od 8. do 12., ko 
bo posamezne izdelke možno tu-
di kupiti. 

-OM 

V SOBOTO MLADINSKI 
MITING! 

Mladina in ostali občani ptujske občine bomo dan mladosti 
proslavili na osrednji občinski prireditvi, ki bo to soboto, 24. 
maja, na igrišču ob osnovni šoli Tone Žnidarič (mladika) v Ptu-
ju-
PROGRAM PRIREDITVE: 

— ob 15. uri start udeležencev kolesarskega maratona. Tra-
sa: Ptuj —Markovci —Videm—Okič—Cirkulane—Dornava— 
Ptuj. Prijave 1 uro pred pričetkom na startu. 

— predstavitev oblačil za mlade po srcu, dve modni reviji, 
sodelujeta Emona-Merkur in Delta Ptuj 

— šaljiva tekmovanja 
— podelitev pokalov in pr iznanj za dosežene uspehe mla-

dih v športnih tekmovanjih ob dnevu mladosti, 
— recital pionirji OS Tone Žnidarič 
— pozdravni nagovor — predstavnik republiške konference 

ZSMS 
podelitev priznanj ZSMS zaslužnim mladincem in orga-

nizacijam, 
— nastop mladinske plesne skupine Srednješolskega centra 

Ptuj 
— nastop alternativne glasbene skupine 
— zabavni program s plesno glasbo do jutra (2. ure). 
Za vse tiste, ki bodo čutili še lakoto in žejo, bodo poskrbeli 

gostinci Haloškega bisera iz Ptuja. Vabljeni! -OM 

GOBE PA TAKE! 

Presenečenja so lepa. Tako sta nas prejšnji petek zjutraj presene-
tili Majda Medved in njena mama, stanujoči v Podložan 31 pod Ptuj-
sko goro. Iz cekarja sta na mizo zložili kar lep kupček jurčkov, ki jin 
je prejšnji večer Majda nabrala v bližnjem gozdu. Nič določenega ni 
povedala o kraju, sicer pa ie nabiranje gob njen najljubši konjiček. 

Majda obiskuje drugi letnik kmetijske šole v Ptuju, kar daje sluti-
ti, da bo tudi njena nadaljnja življenjska pot povezana z naravo. Kot 
pravi, najraje nabira jurčke in lisičke, pa tudi marele in sivke. 

MG 

Majda in njeni jurčki 
foto: Martin Ozmec 

Športna dvorana Center 
Komisija, ki upravlja z novo telovadnico ob Srednješolskem cen-

tru Dušana Kvedra Ptuj, ie prejela 21 predlogov za poimenovanje no-
vega športnega objekta. Člani komisije so se enotno odločili za pred-
log učenke te izobraževalne ustanove in sicer, da naj bi telovadnico 
imenovali Športna dvorana Center. Tak predlog je dala tudi Zveza te-
lesnokulturnih organizacij občine Ptuj. 

Tako sta sedaj v Ptuju športni dvorani Mladika in Center, ki bo-
sta zagotovo pripomogli k se večji aktivnosti mladih na športnem 
področju. Zagotovo pa oosta prispevali tudi k temu, da se bo rekreati-
vne vadbe udeleževalo še vec občanov kot doslej. 

N. D. 

NEPRIČAKOVAN 
USPEH MLADIH 
KOVINARJEV 

V torek zjutraj (20. maja) se je 
iz Titograda, kjer je bil festival 
delovne mladine Jugoslavije, vr-
nila ptujska ekipa devetih tek-
movalcev in dveh spremljeval-
cev, ki jo je vodil Franc Veselič. 
Udeležili so se tekmovanja po-
klicnih šol, tudi kovinarskih. 

Čeprav utrujeni od poti, celih 
24 ur niso spali, so nam uspeli 
sporočiti razveseljive podatke o 
uvrstitvah. V disciplini strojni 
ključavničar so dosegli drugo 
mesto, pri plamenskih varilcih 
četrto, pri brusilcih deveto in pri 
avtokleparjih deseto mesto. 
Ostali tekmovalci so se uvrstili 
od desetega mesta dalje. 

Potovanje v Titograd so jim 
omogočila nekatera ptujska pod-
jet ja in obrtniki. 

Kot je povedal Franc Veselič, 
takih rezultatov niso pričakovali. 
Titograjsko tekmovanje je drugo, 
ki so se ga udeležili. 

MG 

S TOMBOLE V GEREČJI VAS I 

Sreča ostaja pri nas 

Velika tombola, ki so jo minu-
lo nedeljo, 18. maja, uspešno pri-
pravili in izvedli člani gasilskega 
društva iz Gerečje vasi, je bila 
prav gotovo še bolje obiskana 
kot lanska. Težko je oceniti koli-
ko tisoč obiskovalcev iz raznih 

krajev Slovenije in sosednje Hr-
vaške je prišlo iskat srečo na po-
košen travnik v Gerečji vasi. Ne-
kateri ocenjujejo, da jih je bilo 
okoli 15 tisoč. 

Tombolska sreča je tokrat 
ostala v ptujski občini, saj so vsi 
srečni dobitniki glavnih dobi-
tkov iz območja naše občine. Da 
je bilo poleg tega veselih še ne-
kaj sto obiskovalcev, ki so prejeli 
manjše — a kljub temu vredne 
dobitke, tega verjetno ni treba 
posebej poudarjati . — OM 

BREZHIBNO VOZILO JE 
VARNO VOZILO 

Občinski svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu SO Ptuj 
je ob letu varnosti v Evropi pripravil prejšnji teden tridnevno akcijo 
pod naslovom »Brezhibno vozilo je varno vozilo«, v kateri so sodelo-
vali tudi miličniki, člani ZŠAM in AMD. Tajnik sveta Franc Jerenko 
je o tem povedal: 

»V tej akciji smo na več mestih in prometnih točkah ustavljali 
voznike in pregledovali vozila ter opozarjali na napake. V sodelova-
nju z Zavodom za varstvo pri delu SRS smo izvedeli tudi pregled 
traktorjev in atestiranje varnostnih kabin. Pregledali smo 39 traktor-
jev, o d katerih je bilo le 5 brezhibnih. Vsi ostali so imeli večje hibe, 
nekaj pa je bilo tudi neregistriranih. Najpogostejše so bile napake na 
krmilnih mehanizmih in zavorah. Prav zaradi tega prihaja do tako po-
gostih nesreč s traktorji. 

V soboto, i7. maja, pa smo v sodelovanju z A M D Slovenije v 
Agisovih servisih izvedli akcijo brezplačnih preventivnih tehničnih 
pregledov. Ugotavljali smo kontrolo delovanja motorja, zavor, svet-
lobnih teles, podvozja in ohišja ter krmilnega sistema. Akciji se je 
odzvalo preko 100 voznikov, najpogostejše pa so bile napake na svet-
lobnih telesih, na pnevmatikah (izrabljeni plašči), na krmilnem siste-
mu ter na zavorah.« -OM 

KMETJE LAHKO TUDI 
PASEJO 

V ponedeljek je bil preklican 
ukrep prepovedi paše krav molz-
nic in krmljenja s svežo krmo, 
prav tako pa je prenehala veljati 
prepoved klanja živine, ki je bila 
krmliena s travo. Do zaključka 
redakcije še ni bilo nikakršnih 
navodil glede napajanja živine s 
kapnico, pa tudi o jajcih ni bilo 
nobenih navodil. Tako je za obo-

je v veljavi prejšnji ukrep, ki pre-
poveduje uporabo kapnice in 
uživanje jajc kokoši, ki se giblje-
jo na prostem. Za solato ni nobe-
nih omejitev več in j e po naših 
milejših kriterijih užitna. Kljub 
temu pa tisti, ki stvari nekoliko 
bolje poznajo in razmejo, ne pri-
poročajo. da bi uživali solato v 
pretiranih količinah, sploh pa je 
naj ne bi uživali majhni otroci in 
noseče ter doječe ženske. 

Stanje se tako vendarle norma-
lizira, je pa vse skupaj velika iz-
kušnja, kako bi naj ravnali v po-
dobnih morebitnih primerih. To-
krat je v nekaj dneh zmanjkalo 
mleka v prahu, tudi kalcijevih ta-
blet, ki so jih nekateri svetovali, 
ni bilo dobiti. Večjih rezerv tega 
in onega torej nimamo, marsikaj 
v oskrbi se je zataknilo. Da ne 
govorimo o neenotnih odločit-
vah glede informiranja, t ud i ' na 
ravni naše pbčine, ko so nekateri 
menili, da je vsakodnevno obve-
ščanje o ukrepih povzročanje pa-
nike in prikazovanje strahov! 

J. Bračič 


